Approved for Release: 2019/02/21 C02606326 %"Wm,m_ o SO

SECRET
NO FOREIGN DISSEM

KGB EXPLOITATION OF HEINZ FELFE

Successful KGB Penetration

of a Western Intelligence Service

NO FOR%%&S%}SSEM

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326 e et



YApproved for Release: 2019/02/21 C02606326

SECRET
NG FOREIGN DISSEM

TABLE OF CONTENTS < -

Page
I. [Introduction and Summary 1
IT, Soviet Operations Against Gehlen Organfzation
in the Early Post-War Years 15
a. Background Information on Felfe 17
b, Background Information on Clemens 20
c. Soviet Recruitment of Felfe and Clemens 21
d. Alternate Versions of Recruitment by KGB
and Hiring by Gehlen Organization 26
e, Early Stages of KGB Operation ~- the BALTHASAR
Deception 29
ITII, Operations of the Early 1950's 32
8. Efforts to Discredit the Gehlen Organization 33
b, Felfe Settles In -- the LENA Deception 42
IV. KGB Work in West Germany as a Sovereign Country: 1956-61 50
: .;. gﬁ?}?i“}%ﬂ gA; L:ozzii?g:&mctica? Deception 53
C' — §¥. upport of Soviet Policy and Polftical Deception &2
d. Eethods of Communication T
& Hew Directions? ég
V. Investigation and Arrest 80
VI. The Aftermath 89
| MOEXES
A, The HACKE Story 92
B. LILLI MARLEN Case 96
C. The Sokolov Case 101
D. ZUVERSICHT Case 112
E. MERKATOR Case 15
F. 6Glossary of German Words and Abbreviations 117

&*b

| ECRET
NO ang‘xse;szssm

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326

ol
;



s Approved for Release: 2019/02/21 C02606326

‘ . . w 2 ;‘:- E{v‘ N !/ ! ‘;’, s; { I'hr ¥
A SECK E'v'T",-‘{ pio FrofEY
"o FoREd cars
;’ A‘ i A’LL _'Mm

Waat happens ul{is the XGB* has & high lml yenetrstion of
a Western intelligence service? How does the KGB exploit the
voluninous informetion received on enemy operations, while at the
seme time protacting the security of its source? Nore importantly,
does the XOB handling of such an agent lesve tell-tale signs
which would permit an alert and knovledgesble Western counter-
intelligence officer to surmise the axistence of such a penetration?
It would be presumptuocus to sen#fad.iz,a on the basis of one case,
but study of the XUB handling of Heinz Felfe may bedp provide

'Mthe& questions.

Of the identified KGB penetrations of Western intelligence
and security services, Heinz Felfe was certainly one of the most
successful, PFelfe was an officer of the West German Forei@
Intelligence fervice (BED)** for ten years, six of them as deputy
chief of the mtion raaponsible ‘among other things for countering
Boviet espionage. He was a dedieated Boviet agent throughout this
period, en{:mad loyal to the Soviets even after his arrest
in November 1961. He was detectad u a résult of a lead pmvi&ed
by & CIA-run penetration of the Polish Iptelligence Service (UB).

Pelfe was more than a simpls penetration agent; he became, in
effiect, & consultant to the KGB on many of its operations in West
Germeny. Through Felfe, the SBoviets pursued three cbjectives:

vndesd™

(&« To protect the security of Soviet installations and personnel

*  JYor aon;venience the term mB vill be used t‘nmuﬂacm this
paper, even though ¢ part of the period cowered the proper
texrminology for the Btate Securiiy Service Was MOB or MYD,

*  From 1947 to 1956, when it had no legal status, this wes
known as the Geblen Organiwation. In 1956, after West Germany
had regained {ts sovereignty, it becsme the BND, which is the
German sbbreviation For Federal Intelligence Bervice. For con-
m&asag and simplicity it is frequently referred to as the BHD

even the earlier period is meant.
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in West Germany and in Bast Germany, and to detect Weatern
operstions inside the Boviet Union. To this end, the XaB
ran deception operations designed to expand Felfets access
to iaformstion not only from his own service, but also from
other West Gm and Allied sexvieces including CIA.

b. To confuse, disorient and discredit the West Germean
forelgn intelligence service. The alm vas not only to
panstrate the service, tut to minipulate it to serve Soviet
s. %o collect political intelligence on M Germany.
Phis goal, and the equally important obaaetife of political
aisinformation, assumed increasing mmncc as the case

.. yprogressed snd may have ultimmtely become the most important
in Soviet eyes, a8 a suppart to Soviet foreign poliey
chjectives.

¥
L

The resder will not find here & complete history of the Felfe
case; that wvould require a mich larger volume. The broad lines
of the story sre here, and cue chapter in particuler ie devoted
primarily to background informetion, presenting the arw&_:_ ”
personss. Tﬁﬁi‘.‘éﬁé.. how the KUB recruited firet Hans Clemens,
and then, thru Clemens, Felfs. They had been colleagues in
Nazi intelligence during the wer, motivated after the wa¥ by
revenge against the Americans, money, avd & mu-. to'b;e on vhat
they considered the most powerful side. mﬂiih ¥ asm’hm.ly
a salsctive and interpretive aceount, for the purpose of ﬂ.lustra.ting
XOB methods of handling and supporting a nn-pmém:f metrutiou of
& Western service. mmmtobammdmmmvdw
deception snd diversionary owttioni run by the XBB to huﬂ.ﬂ up
¥elfe''s reputation in the BND, expand his access, protect nis mu»‘s.ty,
and create sn 1llusion that the German service was effectivaly mlfiiling
4%s CF mission, while the Boviets were generally ineffective.

Thare are many vays by vhich Felfe might have been unmasked
sarlisxr than he was. Mnaﬂmrmsh namecheck might hlw dancv
4he trick. He could also have been caught earlier if *

—_ 2 -
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been given to enalytical evidence which clearly indisated something
wvas smiss, rather than walting to be spurred to action by & report
from our own sensitive penetration source. Indications of Boviet
penetration of the END were to be found in the deception and
dlversionary cperations run by the KUB for the express purpose

- of supporting or protecting Felfe. Although wupport and protection

of psnetration agants in Western services is not the only reason

the Scviets run deception and diversionsry operskious, ﬁw
comliy-om principal remsons for such operations. Study

of the Felfe case suggests that yhen & nusber of Boviet decpption

‘sud dtversionary operations are concentrated in cne mres, or

sgainst one service, thege mmfu@%m carefully analyzed

mmm:mm&%jm}.eaam\mmmnmm“m
or that service,¥ Nany examples of décap%;ianwdimionm
eperations are discussed in detad) in this study; the most important
are sumarized in the following paragraphs. |

The first XUB deception operation in support of Felfe was the
"BAISKARAR" case. hf&uwmknwatmm,mm
one of 1ts better positive intelligence operstions, profucing infor-
metion on Boviet mining of urenivm in Bast German)snd its shipment
%o the USSR. The agent BAUTMASAR vas & vartime friend of Clemens
who had re-initiated contact with him and then allowed himself
%o be recruited by Clemens for the END. Actuﬂ.ly,m.ﬂﬂ_%uamagmt
from the beginning. The XUB initiated the operation to provide
Felfe's co~eongpirator, Clemens, with an official resson for repested trips
%o West Berlin (to meet BALTHASAR), fxom whers he cowld easily
eross to Bast Berlin to meet with his and Pelfes KGB case officer.

Ancther deception operation, the so~-called "LENA" case was
the most important single contribution to Felfels career as a West
Geyman intelligsnce officer, and probably also to his cerser as e
Soviet sgant. It gave him stetus and stature within the BND, and
maseuverability as a Boviet agent. It was the vehicle for many
gwmibits to brodden Felfels access to collect information, especielly
political information, and sometimes tp disseminste disinformation.

5 fc??s?
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LENA was the BND cryptonym for an East German political
functionary and publisher. He travelled frequently to West Germany,
where he was well received iﬁ certain West German socialist circles
as an aﬁparent}y independent, outspoken East German. His role as
a BND agent, doubled by the KGB, goes back to the early fifties.

But in January 1954, shortly after Felfe's assignment to the BHD
Headquarters CE Group, LENA suddenly turned from what had been

(from the German point of view) a positive intelligence operation into
a CE case. LENA reported to the RMD that he had been introduckd to
a KGB officer, and that after a flurry of meetings he had been
formally recruited by the Soviets and immediately assiqned the

task of creating a net of agents tarproduce information on the

West German Foreign Office and the Chancellor's Office. The Soviet
plan, as related by LENA, was highly ambitfous. LENA was to be the
"German net director,” to recruit twe principal agents, a political
advisor and spotter, several support agents, and to provide names of
potentfal penetration agents. /s a develeping CE case, handling of
LENA was then transferred to the CE Group, where the newly arrived
Felfe became the Headquarters case officer. His assignment to

this case was probably not accidental; Felfe's {mmediate superior
' o Mibnie B I Aove booor

at the time wes-almostecoptaindy another KGB penetration of the BND.
With KGB assistance, LENA develcped rapidly into the BND's most
important CE éase, and it made Felfe's reputation as an authority on
Soviet counterespionage.

LENA's talkative KOB case officers revealed 1nformation on
other Soviet operations in West Germany, compromising several
bona fide Soviet and East Germar agents in the process. LENA
was "such an intelligent man” that his KGR case officers
ostensibly enjoyed talking politics with him, and these long
conversations revealed occasional glimpses of the "true" Soviet
policy on Germany. On the surfice, LEHA's operation to penetrate

the KGB
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on behal? of the END ves far moro successful thdt the Soviet
Mmmmmpmmmmmw. Athough
mmmmmmmmummm,mmm
mm:«wm‘bﬁmmmmw
mmmmm«,memwmmﬁ&m
mwmuakm“wmma. Yo some cbasrvers
1% soemsd increlibls st the time thet the KOB should go through so
sany motions just for this. There was created an impression of
mmwme,mmmwmwmm
WMWMM?&Mmm,Mm
mmmmmwswmmmnmw
and instsllstions at the XOB's Fast Garman Neadguarters in
Karlshorst. So thet this information could contimue, Felfe
decided it was necessary to provide the XiB with badld-up
mmmmmmommygmummmu. For
wuw,mwmmmmmwmm
mmmcmewwmm. e obtained
from the Feleral Attoxney General a statement that any materisl
already demonstrably known to the opposition vas sutometically
no longer secret. wmm,memmmm
mabemmwmemumnummwmm, Thus
vhen & XOB case officer told IENA, or sny other double agent
rmrtinato%ham,thnxmtaiximofmmam
alreﬁycwer&by%e%,!ﬁecwﬂmmmnf
wmmwnwmummm,mmwymm
sumed KB cross-checking, or to smoke out the presumed Soviet
source. Iu this way, Pelfe was sble to meneuver a wide variety
of informstion "legally” into Eoviet hands. Discussion within
' the West German government of what could and could not be clesred
" for passage in response to Boviet requirements grestly brosdened
Felfe's access to positive inta)ligence othervwise inaccessible
to him; informetion which could not be cleared for passage as
‘puild-up meterial was pessed clandestinely by Felfe.

The IENA cass slso providod Felfe — end the KBB -- with
: & ready-maie mechanism for invastigeting West German personalities
| of terget interest to KOB. Tha KGB case office’would instruct
_LEBA to to try to optaln eart-tin information mcming 8 Vest )
: _ MM wsitl S Bt LEAIA Atrre | o Abkey

. - e jaaw : 4%w~.)f“a.?:,w«w« vl crtcedl
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German official. LENA reported this to the BND, and the reported

Soviet interest then provided Felfe with cover for namechecking the
official in West German and Allied files. The results went to the KGB
directly, through Felfe's own clandestine communications channels, and

at a later meeting LENA would renort that his KGB case officer was no
longer interested. To make this exercise more thorough, Felfe eventually
arranged pernission not just to namecheck the West German targets of
interest to LENA's ¥GB handler, but to conduct his own detailed investi-
gation of them. Felfe argued that {f the XGB was interested in certain
West German officials and was seeking vulnerability data on them, then it
was necessary in order to protect Hest German security for the BED to
conduct its own investigation of these persons to determine if they were
in fact vulnerable to Soviet recruitment. This was done, with the results
of investigation passed by Felfe to the KGB.

The LEHA operation also heiped Felfe break ground for liaison between
the BND and CIA Berlin Base concerning operations against Soviet instal-
lations in East Berlin. BHND information on these installations had been
checked in Berlin Base files since 1954, but in 1958 Felfe began a
concerted campaign to cellect detailed information from CIA on its
operational program to pen&trateAKGB Headgouarters in Karlshorst. The
urgency of KGB attention‘to Berlin Base as a CI target was heightened by
the arrest in late 1958 of a CIA penetration of Soviet military intelli-
gence in fast Germany (Lt. Col. Popov) run.i;;;;;;;iln from Berlin Base.
Two years earlier, CIA’s Berlin tunnel operation had been detected, as
well as an apparently successful CIA attempt to recruit a member of an
Ru ggﬁé* intelligence point in fast Berlin. It was clear to the KGB
ihat CIA's Beriin Base represented a major threat to its security.

LENA provided the BND with sizeable amounts of information on KGB offices,

*An RU s a Soviet tactical military intelligence unit, In this case,
it was the RU subordinate to the Group of Soviet Forces in Germany (GSFG).

The RUs are distinct from the @R, which is on the g General Staff level
and sm concentrates on strategic intelligence.

_é-
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safe houses, and license and telazphone numbers in the Karlshorst
Headquarters compound. This information was thep checked against
information available to CIA Berlin Base, with the results going back
to Felfe -- and to the KGB, LENA also met a number of KGB officers
under their full true name, and these too were nametraced by Felfe
with friendly ser#ices, proQidinq the KGR with a mechanism for name-
tracing some of their ?ersonne? in CiA files. In addition to LENA,
the KGB created other operations producing information on Karlshorst
Headquarters, and arranged for these operations to fall under Fe?fe‘s
jurisdiction, Through manipulation of these operations, and his personal
role in engineering a number of crises in CIA-BND relationships, Felfe
was able to force a reluctant Berlin Base to give him a general briefinn
-on the status of CIA operations against Karlshorst. Over a period of
several years, Felfe, with the assistance of KGB operations, was able to
achieve ever-closer BND-CIA cooparation in operations against Karlshorst.
In one case when he - or the KGE - suspected CIA had an agent in an
Fast Berlin housing office, Felfe, with KGB assistance, boldly provoked
confirmation of this fact by tryins to recruit one of our agent's colleagues.
He placed an ad in a West Berlin newspaper designed to attract secretarial
help from the East Sector. Our agent's secretary answered the ad ge§°E?%¢%’
behest), and Felfe informed us that he intended to recruit her as a
source, We then told him that we already employed her chief and asked
him to stop his approach since it might endanger our agent. As a result
of such activity by Felfe and the KGB, the hitherto unilateral Berlin
Base program against Karlshorst wasA‘%%prom1sed.
There mm were also other cases of provocation to identify CIA agents.
One {nvolved mm a YWest German businessman, recruited by Berlin Base to
report on Soviet trade contacts, then approached by the KGB and targeted
against the West German and U.S. Embassfes in Moscow. He was suspected
by the KGB of Western intelligence contacts. Therefore, the KEB closed
out all the agent's KCB requirements except one, namely to spot, recruit
and maneuver into place a HWest Cerman qirl suitabie to be a German Embassy
secretary, By introducing a CE factor urgently affecting German security,
the KGB succeeded not only in forcing revelation of the case to the BID,
but an actual turnover of the case to the BND,
-
SECRET
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with Felfe becoming the BND Headguarters case officer. In another
case, a West German women run by CIA,Pelfe provoked reveletion of our
interest by sending us reports accusAng her of sericusly insecure

anteeA 4K fél\—éwz Cotea
behavior while in Moscow. Subsaguently, w tha object of, &

“,\"dangln operation -- & Soviet lover
aadsceppear potentially recruitable,

Another ifitegral part of the Falfe case is the"LILLY MARLEX"
operation, which cccurred in 1554, &nd the related case of ladwig
Albert the following year. LYLLI MARIER is the German eryphonym
for a 8oviet operation which insolved the intentional compromise
by the EIB of the fact that 1t bad & source 4n the END field base
for CE operations.* To carry cut this operation, the KD prepared
s comprehenslive report on the persounel, organization and some of
the opsrations of the BND field base. In June 195k, a KIB agent
wag sent to place this report is & deaddrop in West Germsny.

A second 3B sgent was 4908 sert to confirm that the drop was in

place, then go to the local police and recite a pre-arranged story |

of cbserving a man hide something at this spot. (This sgent vas

subsequantly arresbed and confessed his role in the deseption.) -

Three days later, s third KOB sgent™™ w on & mission T

to "recover” the drop, with the intention thet he unwittingly

walk into & police stakecut and be arrested. The XBB judged

(correctly) that this particular agent would quiekly sonfess to

being dispatehed by the MIB, thus coufiwming KGB confrol of the

"penetration.” Through asthte police work, the operakion was

unmasied ss a Soviet deception, but the fact remained that the
- Boviets did have a complete end aceurate rundown on the metivitdes

of this field base and must therefore have actually had a pemnstration
nwrhing this informmtion. Bubssquent investigation, in which

!a;fe Played an Lmportant role, centared on identification of tihis

sgent. The report itself provided seversl clues, -nd?\ms provocation c?,-wm\
mouinted a week after the report was found may have been designed to

provide additional clues pointing to Ludwig Albert, a senior officer

_jd“hhia basg,y vt

) ; A year later,
a confessed Eagt German agent iingered Albert, among others, as an

¥
i
o
¢'n~
?

'}na Germen desigostion for this bese wes GVE" ., i
X " FE SR IS * ,..(‘F\A
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East Germnw agent/\ It caanot be proven that this "con-

fession” was SBoviet inspired, but circumstantial evidence suggests
this wes the case. Albert was arrested and later committed sulclde;

W&‘GI,WM ,Jl AL Mm 2L ryeeR
evidence found in his home confirmed Wﬂ—%ﬁ

Although there m/‘ycps in
is lecking, the KGB puxrpose in the LYILT MARLEN and Albert cases

appears to have been three-foldi Pirst, initédl impetus for
LYILT MARLEN may have come from the defectlon of KGB otficér Pety
Deryetdn. Deryabin had served in the Germsn CE branch in XGB
Headguarters and was partially }moﬂedgmble of XGB operetions
ageainst the R(D.* The LILLY MALEN operation, which came just
four months after Deryabin's devection, mey well have been designed | _
to divert Western investigetion of his information. By creating
circumstances and feeding information which eventually led to the
arvest of Albert, the XOB apparantly hoped to shield a more
important or more relisble agent, Felfe, from investigation. A
second purpose ml?nnmamon Albert  vho,although

- (‘rhere are several possibla explanstions for this. One of
them relates to the fact that Albert had become & bitter enemy
of Felfe and had accused Felfe of being & Boviet agent) pezhers

And

\«{éw cages s %wfcw/&f
& third o‘baect ve o further them overall APTOSTAD of ‘
& :ﬂzﬁn’,afn«f ﬂ»«-—u‘/ﬂrlw.«vzl MWWW
demor and discrediting the e St M
W@;&f&«ww\ﬁ et MM P

A agent in the BND who bad been deliberately exposed for

this purpose.

An the years passed awd ile

whiis-ibo-penetration-oeueees, the deception operations beceme
inereasingly complex. The BALIHASAR operstion was followed by
the incressingly complicated LENA end LILLI MARLEN cases, dis-
cussed sbove. The final deception wsa the BUBCH e;ase; which
~sdorted in mid-plot as a result of Felfe's arrut; in 1961.
| ﬁmﬁéﬁvﬁiﬁ%&“’tﬁm&ﬁum, s plot umm: a plot, which is
far too complicsted to swmarize here. It u;dincussed in detail

.f

r

' Deryabin knew the XIB Cryptonyms (“Patu" and *ml") for both
Felfe and his co-conspiretor, Clemens, but hé yas unsble to
provide details wvhich would help emmi h thelf 1dentities.

§3LnuT’ - _ 5},
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nl¥,
in Chapter IV. Its purpose may have been 4
Do gt Febfe ot & oce

2 - thin=the-Bis, \or ?o Lﬁceivp the BND colsll oto
k‘f& Mfﬁrmmua rf \4;6( - 4:7,’ e AL 6’/VDJ./
about=4es own secur1ty} ‘bt since the ﬁpera on ‘ended prematurely the

KGB rationale and specific objectives are by no means clear. Felfe
exposed himself teo many risks to get the operation started, so it
must have been destined for an important role.

BALTHASAR, LENA..LILLI MARLEN and BUSCH are all cases run on Soviet
inftiative for the purpose of improving communications, increasing the

access of Felfe, anufdy

iy cr otherwise deceiving the

BiD, There is also an entirely different category of cases which merits
study. These are apparently clean operations, primarily double agent
operations, initiated by some West German servicef?ﬁgich took curious
turns after their compromise by Felfe. Two of these, ZUVERSICHT and
MERKATOR, are described in annexes tc this papaerEEUVERSICHT was an

RU GSFG operation and MERKATOR an East German foreiaqn intelligence
(MFS/HVA) operation, both initially doubled by the BFV.* They are
selected from among many such cases because in these two instances we have
confirmation from Lt, Col, Popov and an East German MfS/HVA defector

{Max Heim) that the KGE {nformed the handling services that their agents
had been doubled by the West Germans. The KGB speetfiestly asked the

RU and HVA to neither drop nor re-double these agents., but to continue
running them for source protection or deception purpcses, WHe know the
date this happened and can tracz the change in handling which occurred
after this date. In the case of ZUVERSICHT, the RU continued running

the case for four more years, but devoted minimum effort to carrying

out the KGR instruction to keep the case alive. Because 6f this minimum
effort, RU communications with ZUVERSICHT became more and more "insecure,”

from the agent's point of view, Felfe usad this case to help create the
/‘-’*”‘7)»444(4»\, M«%me 0”'1) W m U o (}1441 Zmn -L-tW?ﬂ??— Mﬂ%f(?ﬂ? AVZ"C"\- .

*BfV 1s the German abbreviation for the Office for the f%otection
of the Constitution, the principal West German internal security service.

- 10 -
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The(yiiiiggb cas%Mil1ustratgéﬂimaginative use of an
agent known to be controlled by the opposition. fee=the

g@me:@éme%&hgysveab_ﬁt also illustrates how inaccurate

reporting or faulty interpretation of information can pS
. . ] A
frustrate Soviet Bloc exploitation of such an agent..-- ¢

sercoomnss

When the KGB advised the HVA that|Merkatory was a double

agent, responsibility for the case within the Mf£S/HVA
Headquarters was transferred to a CI componenet which ap-
parently also handled other cases known to be controlled

by Western services. Subsequent East German handling,
presumably under KGB supervision, indicated that the

aim was to cause the BND to distrust its immediate
supervisor, the State Secretary in the Chancellor's

office, by making him appear to be a suspect HVA agent,

and also to aggravate further the already existing distrust
on the part of the BND toward the BfV by providing the
former with evidence that the latter was penetrated by

the HVA. This attempt failed, however, becawe the

HVA: assumed that the case was controlled by the BND when

in fact it was controlled by the BfV. As a result,

most of the presumed intended impact of the HVA manipulation

Was 1OSt., ™ *rwwrmmc e e eviig e mmmes e e

it B [

dgkn interesting example of KGB exploitation of such an opposition-con¥rolled
doukle agent is the Sokolov case, alsc desdribed in detail in an annex to this paper.
This case involved extensive coordination ~- with Felfe in the middle of it --
between the BND, BfV and CIA in a joint operation to investigabe the operations
of an RU officer named Sokolov in East Germany, and $e=&=¥ to induce Sokolov's defection
at the time his agents were rolled up. The defection of Sokolov never materialized,
Wut the West Germans did arrest five RU agents and identified about 200 additional
security suspects. The Base appeared to e a Western success, yet the KGB gave
Felfe a rare bonus for his contribution to the KGB side of the operation., The KGB
;ﬁ;;;;; to have yddm sacrificed willingly the RU agents in return for extensive
information on the inter-agency coordination procedures and evidence leading to the
arrest of Sokolov, who may well have been genuinely vulnerable to recruitment or

defection.
NO FOREIGHN DISSEM
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he Western poiﬁgwa view, the case eventually came to 1n;61ve
sevaral 1ntﬁrre}ated double agent opprationq wh1ch resulted in ,
invest%ﬂation of roughly 200 security susnects a seemtﬂa?y excellent
operation%{ﬁ1pad to an Rl Wa;ur {Sokolov) in East Bevmany, and the
particxpatioﬂ~ f nearly every German and Amer1can int9131gence and

security ervicerin West Germany. Ey 1nscrt1n¢ into BND spctt?ng
channels an agent Qﬁq ciaimed te be Sakolov s infstress as we?? as his
agent, and who hinted at he might be re%ruitable, the ¥ué maneuvereﬁ the
BND (and Felfe) into a con¢r0111n" posfticn *n the opnration. The BND
inspired an interservice taé% forca: to work on th1s case' a CIA 1iaison |

*.‘,‘ ‘
officer worked full time, for si;:months exrlus?vely on this case.

CIA provided trases qu?dance. aad*ﬁnfurmatian 0 RIS modus operandi and
orqganization. SN | ., |
Felfe's hehavidr on xhp task farre was ﬂncharact&rlstically passive --
the case was pursued f& the direction he ;;nd the KGB) desired withaut his
customary rafling at thé 1ncompetenca pf hIS agl?aaquﬂs, a!tnoggﬁ dgr1nq
one period he d1d<£ry to pgrsuadx thé task furcé&éo try to nécru#t Sokoiov
in p!ace rather fhan defect hin.* Eut most of the gémr Fe]fe simply sat
back and a11owed himself to he‘%rwefeu by all partic&gwnts The axecut1ve
action phas@ of the opﬂratioﬂ proceeded smooth1y ?1&9 RU agents arrested,
many mogﬁ”susperts ideutfffed cansiderab]e espfonage eﬁyipmpnt 1nc]udirﬂ
one af the newest Saviet‘w/1 sets, capturaa. “The Hest ﬁé{wan sfrv1ces were
%

very pleaseg with the}r “success «CIA wﬂs impressed by tﬂeﬁgreof that
cTose cgerational ljaiscn with the Ggg@an services could h@ﬁgffective and

s * 4 ?&
* amfcable, But’tzé’KGB was also very p%eased and Fe!;@ ® even rece?ve“

a rare cash bo / § for his work. The KSB achiﬁved tﬁ; probable arrest of

”'3
Sokolov and ¢ tainad a wea!thfof 1nformatfén on the operational ang

Tiaison pr edures ef Nesgﬁ?n services. On1ﬁ tbe A was left Qut 1n tre

cold. Fe?fe s co~- consa;ﬁatur. Clemens, wﬁo was slowar and less

sophi %icated than F fe, was shocked that the KG% de?iberate?y al?owe

)ﬂf?agent from ‘st Gcrmany to walk into a Yest Gé%man trap and be
. aﬁiestee; Felfe-was merely amus&i,,m,

In Summary, the Soviets achioved through their various deception operations

a far broader expleitatian of Felfe than would normally be considered possible.
By rigging an operation especially for Felfe, the KGB couldfgggggrénswers from
ig;:;;i;;;felementJQf the West German government in the guise of build-up
material. - 12 -

SECRET/HO FOREIGH DISSEM
Approved for Release: 2019/02/21 C02606326



TECE B \
Approved for Release 2019/02/21 C02606326 ‘

By having double agents report Boviet intarest in certain individuals,
Felfe was provided with a cover for namechecking them with other

West German and Allled agencies. By cresting various operational
situstions and complexfties, the KGB could help Felfe in his
tureancratic menipulations, Indesi-even
-o-helpiut-turesnsaatbe. regulaticns -c-punebients. By introdueing

& Boviet CE factor into eny BED case anyvhere, the KuiB could cause

the case to be transferred to the protective custody of Felfe.

By introducing a Boviet CB factor urgebtly affecting German security
into the operation of uny other agency, Germsn or foreign, the

XGB could hope to bring another case under ram: sexutiny.
¥When this valuable and versatile source was endnggered by the
defection of a XGB officexr ‘?,%?it? report on KGB penetration &f
Wii#f)} the BND, the KGB elfe's security by mounting

s deception opemmwah confirmed the existence of penetration

and which was m jhtended to divert the investigation to
s scapegoat selected by the KB3.

There are certain common denominetors shich run through all
the major deception operations discussed in this study. These

are as follows:

e
a. In pursuit of WNe-wkoee objectives, the KGB was
willing to sserifice agents (their own as well as GRU, RU
and East Cerman agents), case officer time, money, good

informetion, and apparently nevw equipment and procedures.

b. The K3B had & well-placed penetration, Felfe,
4n e positdon to monitor the target service's resction to
and handling of each deseoption. Fregquemntly, this penetration
benefited from the deceptilon.

c. The operations were sggressive, imaginative and
at times grandiose in thelr conception and planning, but
their execution was frequently inept by comparison. They
worked only because of vthe naivute’ of many BND offlcers
md\gfie/rigid compartmentation within the BND, vhich in this
cage vas a disadvantage as it prevented pieces of the puzzle
from coming together in one place. Quite a few CIA officers

44 in lieison with the BND felt at the time that these operations

ve nidaw ¥ Wha ATL Ndmtach ‘Afficer responsible fo
xe P ved for Release: 2019/02/21 C02606326 sible for sz
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BND security during pert of the period in question frankly
thought they "smelled” and were indicative of penetration.
Particularly in the light of curreht knowledge of KGB modus
opersndt (including this study of the Felfe case), it is
quite possible for an alert CI officer to detect such deception

¥nd diversionary operations.

The source materisl for this paper is voluminous and varied.
Bven though Felfe never confessad to anything more than could be
demonstrably proved against him, some of his statements have been
helpful. He wss supported througitut his agent career by two
other sgents who have been more frank and whose testimony has heen
found generally relisble. These agants were less imporsant
and less knowledgeable than Felfe, but their inforeation has been
ugeful in reconstructing the cese. OIA hed intimate liaison wikh
the BAD and BV concerhing the oparstions discussed in this paper
and was directly involved in seversl of them. Additional insight
into BAD handling of these cascs was received unofficially through
close personal contacts with several of the HND orﬂcb;;:\-s. This
ineludes information on disagreements within the BND cgﬁgerning
the interpretation mnd handling of these operations, and 'Bhe exact
role played by Pelfe in the intra-service maneuvering. In mm
instances we know the factz from defectors or from a mwont;reued
penetration source. CIA was also intimately involved inthe ;
investigation of Felfe both before shd after his arrest. 'Ebua;
vhile there are @ome gaps in our information, our knowledge of
this period of intelligence history in Germany is probadly Almost 4‘
as complete as 1t ever could be without a full confession by
Felfe or & first-hand account from his w case officer.

’JdETI
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The history of the Felfe penetration has ite befinning
in the early post-war years. The spotting of people like Heinz
Telfe by the Soviet Intelligence services was not sccidental,
but the remult of a well-targoted, well-developed recruiltment
campaign directed sgainst forg:er police and intelligence officers
of the Nazi Reich. The WW simple: o0ld intelligence hande
wlll flock together, will seek: to retwrn to the work they know
best. Some o{'&hen pecple might be susceptible to a Boviet
approach because of their gencral sympathies. Others, such as
former foemes Elite Guerd (85)% and Security Service ((asnb)) members, meny
of whom were now war criminals sble to make their way only by
hiding & past vhich had once put them smong the elite , would
be vulnerable to blackmail. The Boviet spotters were to be found
slmost everywhere in Burcpe - East and West - in the POV camps,

‘in the war arﬁmes gscreening ecomrissions, in the courtrocms. The
future West German intelligence and security services could be

penetrated almokt ewen benge tbey ware created.

\y\éfn hard 2
In the closing days of the war, General ) xd Gehlen

of the Premie Heere Ost (FHO)** had brought the remnants of his
files and personnel to G-2, U l. Aruy, for whon h\e;\’p’reaented a8
valiuable and relstively unique source of information on Boviet
order-of-battle. Under G-2's sfigis his group burgeoned until

by 1949 it had become recognized as the primary Western agency

for the collection of Boviet OB and Eventually of €I information

. 4n the Soviet occupled zone of Germany. It was a loosely knit

orgnization mede up predominantly of former military intelligence
(Abwenr) and FHO officers who were held together by the officer's

code of honor and individusl bonds of friendsbip. From an institutional
point of view, however, the problems of control, responsibility

and security were serious. mf% G-2 asked CIA to
assume the responsibility for the erganiution and th '
@tmsteeahip vhich was tc last for seven yeare. ((“arT mm& nffrrqu' "/

mmgrfoxaglossmorﬂermntemued inthis paper.
#* FEO - General Staff gection deeling with .mtomtion coneern-
1ns m:!.ea of tries bo the Bast of Germany, wadd of4¢4aﬂ
Z% pItLD
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To the outsider and to its enemies, the Gehlen Organization locked ruch

more like an American puppet ihan it actually was.

A te o expamt-and--intensify
thotre peRetradtor efforets. By widwlgsz)igggwork against various of Gehlen's
field bases had been successful, but an agent working on Soviet operations
inside the headquarters organization in Pullach was reportedly still

lacking.™ Particularly successful had been the KGB work against Gehlen's

field base for CE and CI aperatieg? whicg was located in Karlsruhe.
Within the Gehlen Qrganizatiod‘thfal asarwasvdesignated as GV'LY,* and it

will be referred to by that designation throughout this paper. GV'L® was
| espec1a11y attractive to the KGE, The major part of its work involved the
recruftment and handling of informants in other German agencies for the
ostensible purpose of protecting the security of these agencies. The
same base was also responsible for running double agent operations
against the Soviets, a function which brought its personnel into direct
contact with Soviet controlled agents. It was especially vulnerable
because 1t was heavily staffed Ly former SD and SS persannel who in
order to maintain their jobs were obliged at least gruknrma to conceal
their background, and who still suffered to some extent from old social
and professional caste rivalries which kept the former Abwehr and FHO

officers in ascandency. In reaction to this situation there had gradually

a8t

*Primary ‘source of informatfon/learly K&B work in Germany s Petr Dervabin,
who was assigned to the State Security headquarters desk responsible for CE
work in Germany from May 1952 to Septewmber 1953, He read the Headquarters file
on the Gehlen Organization in July 1952 and has stated that as of that date
there were Soviet agents in the fisld bases but no evidence of a Soviet agent
in the Gehlen headquarters; however, we cannot rule out the possibility thate
there may have existed restricted files to which he had no access. Frﬂst¢3 tal
a Gehlen Headquarters officer working on Czech operations, came under very~—— -~
strong suspicion of being an agent for some Eastern service in the,Fa]! of IQSL

**The GV stamds fpr General Vé\ﬁsiﬁﬁnq -~ General Tha ]

L" 1s an arbitrary designation. i
- 16 - N A
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developed within GV'L" a sort!of mutual aid society of ex-SS and SD
personnel for seTf-protection'and professional advancement. This
group was particularly susceptible both to simple blackmail and to the

somewhat more complicated appeals of revenge or vindication.* It was
Ao Feife sperilon

through this base, GV"L", that
was launched.
a. Background Information on Felfe

—_>
Heinz Felfe was born in Dresden in 1918, the son of a criminal

police inspector. He started his own police career at the age of 13 as a
volunteer in a border unit. In 1938 he was inducted into an SS reserve
unit, and from then on his schooling, legal training, and subsequent assign-
ment to a Job in the Criminal Police was guided and fostered by the SS.

In 1943 he went into the foreign inte?]igenée section of the Reich

Central Security Office (RSHA), where he worked first in the Swiss section
at headquarters, then in Holland - for a while under Schreieder of "Nordpol®
fame. He finished the war as a I1st Lt. (Obersturmfuehrer) in the
militarized branch of the Nazi Elite Guard (Waffen SS) and as a priscner

of the British. He was an avérage looking individual with no distinquishing
physical characteristics. Of’the many recorded impressions of him from

various stages of his career, certain personaiity traits dominate: a

- highly intelligent man with very 1ittle personal warmth; a person with

a high regard for efficiency, and for authority, but susceptible to
flattery; venal; and capable of almost childish displays of vindictiveness.

Naturally a devious person, he enjoyed the techniques of engineering a

-

, *A variety of formal and informal secret Mazi orgapizations have existed
since the end of the Second World War. The KGB HSZ%Hgﬁﬂ%hch succegs in
penetrating and controlling these groups from their inception, and using them
as recruitment pools and as propaganda weapons. One of the most interesting
reports on this subject was provided by the senior Polish Intelligence (UR)
officer Michal Goleniewski, and concerns an opganization which he called
HACKE, Information on HACKE is in Annex A. It shows how early and how
thoroughly the KGB penetrated ard manipulated hard-core Mazi groups, especially

the former intelligence and security officers. These operations were the loaical

outgrowth of the KGB's wartime cperations and began even before the war was
over. They still have ramifications in memy areas of the world where former
Nazishave settled. ,

- 17 -

- SECRET
NO FORFIGH DISSEM

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326



Approved for Release: 2019/02/21 C02606326

SECRET

NO FOREIGN DISSEM
good deception in his profession. He was brilliant as an elicitor of
information, an excellent listener and an operations officer of such
generally recognized capability that from time to time he was given
special "vest-pocket" operations to manage for the chief of his
German service. Infinitely cool and brazen in the face of danger,
thoroughly aware at all times of what he was doing, |

T

-
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Felfe was the "ice-cold calculator” as he once sdmiringly descrided

. his favorite agent. The only dely smotions detectable in him

are his ¥Sesiienew, onjoymnt of the game and his &isdaln for
nis fellov man. These, together with his great sdmiration for
Bovist power and efficiency, seem tc bhave sustained him throughout
bis career and imprisonment. Tis sttachment to his wife &nd two
children seems to h&ve been -elatively perfunctory As for his
solleague in espionsge for tenm ysars - and friend in sdversity

of even longer standing, Hans Clemens - Felfe found him in the end

mersly & convenient scapegost.

As 8 Dritish POW, Felfe was interned &t Blauw Kappel, &n
fnterrogation center near Utrecht, which specialized in the
interrogation of former Jerman intelligence perfonnel. It is
possibls that his name came to Soviet athtention through an agent
among the Dutch interrogators. One of Felfe's f8llow-prisoners,
a former 5D officer named Helmut Proebating, reported to Dutch
anthorities in 1946 that he and Pelfe had been approached by
Max WesseDi8¢ the interrogators, to work for the Soviets. But

Felfe denisd that any such inoident had cccurred, when confronted

_ with this information after his arrest. This is one of a number

of suspicious points in Felfe's background vhich could have been

uncovered by an aggressive investigation long before his arrest.

Felfe veturned from the var in Nosember 1946 with the deter-
minstion teo settle in the Western zone of Gersmny, although his home
had condistently been in Dresden, e ds the Soviet ocoupled zone
His wife sod child joined him at the end of the ysar. Seven
4ifricult months followed urtil he finelly found work as an agent
for & British military intelligence unit (8ixth Arem Intelligence

‘Office, BAOR). His task was to devslop information on Comemunist

‘gtudent groups &t the University of Boon. Under British instruction

he gettled himself in the Bonn area, registered in the Faculty of Law
ind Joined the Communist Paﬁ:zy(m). In the course of his work

' he made several trips to East Berlin and to East Germany to

\ o&tcm gtudent ralliea, from which he took off on his own

fs.nttutive to visit his mother in Dresden. Here agsin the

:mﬂbility of Boviet urge*ing uuts Felfe says that on

[ 473 FONED :\ DIBGEY : -
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one of these trips, in 1948, his mother warned him that someone in the
town had recognized him and reported him as a former SS officer. O0On
another occasion, he says, he was arrested by t8y police, but quickly
released at the intervention of his host, an official of the East
German Ministry of Public Education.

The British finally dropped Felfe in April 1950 for serious
operational and personal security reasons, none of whicﬁjunfcrtunately,
came to the attention of the Gehlen Organization in any.very detailed
or forceful form until long after Felfe was entrenched in it. British
files on Felfe were received by the BHD in 1961 and by CIA in 1962.
These revealed that early complaints against Felfe included attempts
to sell information collected for the British to several other
intelligence agencies, two West German news services and to the East
German Socialist Unity {i.e., Communist} Party (SED)}. They also
contained an account of Feife's attempt to involve the British in a
double agent operation with the Soviets, as well as various agent reports
- showing that he had blown himself as a British agent to all and sundry,
including the West Germarn Commurist Party he was supposed to be
penetrating, and that he was guilty in general of “sharp practice” and
"varnishing of the truth." As specific grounds for dismissal, the
British told Felfe that his refusal to give up undesirable contacts
with former SS personnel could ro longer be tolerated. Specifically,
they named Helmut Proebsting ancd Hans Clemens. Clemens was an old
Dresden friend and-fqrmer colleague from the foreign intelligence
arm of the RSHA.

After leaving the British, Felfe continued to work against the
blest German Communist Party for the Land security office (LfV) in
Hordrhein-Westfallen, to which hs had already been reporting on the
side while a British military intelligence agent. He incurred the
wrath of this organization on at least two seriocus counts: for
having.sent a report on 1t to a contact in Cast Germany: and for
having tried to peddie the plans for the BfY charter, which he had
somehow acquired from someone in the Finance Ministry, to a Vest

- 19 -
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_Serman newsman. From the LY Felfe went to the Ministry for All-German
Affairs,* where he worked as an interrogator specializing in refugees
knowiedgeable on the Fast Serman People‘'s Police (VOP(), He remained
at this job. eventually writfng a study of the VOPO for the Ministry,
until his recruitment into the Gehlen Organization in 1951.

b. Background Information on Clemens

Anyone who has tried to understand Germany knows that bonds of common
local origin are often far strorger than the larger national concept. The
fellowship of former Oresdeners is a thread which runs very heavily
throughout this story. Both Hars Clemens and Felfe were from Dresden,
and their recruitment by Soviet intelligence was directed by the KGEB
office in Dresden.

Clemens had been chief of an 5D field office in Qresdén in the late
thirties, when he had worked against the German Communist Party {KPO).
Later he was posted to RSHA Amt VI (foreign {intelligence), where he
learned to know Felfe well, and subsequently he went Z@ the SD command
in Rome. At the end of the war he was captured by Ttalian partisans
and interned in varfous British an§ y.s. POW camps. In 12482 he was
indicted, and acquitted, during thé well-publicized trial of his chief,
the Nazi Police Attache Herbert Happler, notorious for the murder of Itallan
hostages in the Ardeatine Caves. At some point during his captivity he
learned that his wife Gerda, in resden, with whom he had been
corresponding, had been sleepinj with Soviet officers. He claimed that
this knowledge severed his already weakened affections for her and decided him
in favor of resettling in West rather than [ast Germany after his release
from POW camp. He settled in Wast Germany in October 194%, but continued
to remain in loose correspondenze with his wife, through whom he had

learned the whereabouts of some of his old friends. One of these was

*At the time, this organization was known as the Kaiser Ministerium,
1t became the Ministry for All-German Affairs when Germany regained fits
sovereignty in 1955, The latter name is used here for simplicity and
clarity.

- 20 -
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Erwin Tiebel, a fellow-Dresdener then practising law auietly in
a small town in the Rhineland. Tiebel had at one time been a
confidentizl informant for Clemens in the Dresden SD. Later, he
-had been assigned to the Swiss Desk of RSHA VI, where he had also

known Felfe. He was to become & support agént for Clemens and

Felfe in their work for the Soviets.
Felfe had already looked up Tiebel in 1947. Clemens wrote

to him from

- 7?08 -
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POW camp in 1948 or 1949 and arrang®d to meet him afiter his release. A letter from
Clemens * vit‘g’ dated Dresiem, March 1949, eddressed to the Felfe fmmily and mentioning
Tiebel, sugg«ta that these old thraeads were knotied very soom after the
var, /iicaliy vith KIB cognizance. Tiebel was on & list of var criminals
accused of killing hostages in Dresden, anl there iz some suggestion that
Clemens was similarly listed. Gerda Clemans wes working as & Soviet sgent
r 19%9, and probebly bai been since the end of the
‘ygr,us“m later told his British cese officer. Her cover smme wes
"kv:h;". She reparted o n XKUB Colonel called "Max" in an office in the
Soviet Command, Dresdem, vhich, sccording to Clemens, wes comeerned with
trecking down former police and intelligence oflicers Irom the Dresden
area who were liable for war erimes.

Clemens had been evary bit as much of a Nazi os Felfe, withth&&irftrm
that he declared himself more frankly. Heseatially 8 less complicated
kﬁﬂ; of pereon, coarse and probably brutal, Clemms' human attachments
vere more resl api meningful then Felfe's. ihere one has the imression
that Felfe never made a move without & reason or recampense, one cil imagine
Clemens making & gratultous or ,spmtaﬁaom gestue of loyaelty or friendehip.
Felfe considered Clemems his cultural and intellsctual inferior which is

Fefée

carrect in a certein sense. But after ris me,\’;}e/ma that the
older man - Clemens is 16 years Felfe's senior - had exercised a dominsting
i pernicicus influence over him by drewing him into the Soviet service
end making him ctey there. Toroughbut thelr BID careers, however, they remained good
friends, apd Clemens in his post-errest statewent claimed that there had
never been any friction or rivelry betwaen them in their Soviet work.

¢. Soviet Recruitment of Clemens and Felfe

Within a remsrkadbly short time after Clemens' veturn to Germeny -
about two months - Max sent Oerds Clemens to West Germany with a recrutte
ment proposal for her husband. This ocewrred just at the end of 1549 or
possibly in early Jamuary 1950, Clemere claims that the situation was
pertectly clesr to him: comply or face charges. Moreover, he had no
stesdy Job, he needed momey, and he was also intrigued by the idea of
a secret contact. He discussed the sffuatiop with both Felfe apd Tiebel.
While none of the three seems to have opposed outright the idea of accepting

S,
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the Soviet epprosch, they d1d entertain ‘he notion of trying to offer
Clemens to someone as a double-agent. Clemens even talked to an official
in the Ministry of Imtericr. Unfortunataly, the latter bruahed him off
without giving him any concrets edvice. Felfe may have offered Clemens
to the ILV; British files chow that he told his British case officer in
early 1950 that he

aded to Ao so. Palfe had alrsady tried unmsuccess-
fully in November 1949, upon Clemens' arrival, to sell him to the British
ss an sgent. (He also tried to persuade them to recrult Tiebel.} This
affort hal merely essrned him the admonition to stay =swmy fram his old

88 fyiends, vwho were bad madicine for sossone supposed to penetrate the
Compumist Pexrty. n January 1950 Felfe tried sagain, this time offering
Clarens as & British-Soviet double ngent. A letbter dated 25 Januery 1550
from Tiebel to Felfe states that Clemens had already agreed in prineiple
to cooperate with the Scviets in Dresden. The British filss contain &
mees of & visit Ly Felfe to his case officer om 29 Jamary 1956, during
vhich he reported that Gerda Clemens hed arrived tvwo days eerlier and
vas planning to retaon shortly to Iresde:s with ler husband in order to put
him in touch with the B, The Hritish lingered oy briefly over the
decision of whether to play Clamems as a douhle agent. Shortly after
Yelfe's mroposal, evidence of his double-dealing with the LIV becaans
evident, snd he confessed to having sent a regert on mt arganization

to an East Germen Commmiet Perty contact in Fast Bwrlin. When Frav
Clemems appeared in Germeny again in sarly April, and Felfe tried once more to
persuads his esployers to kaé an cperation, the British case officers
came to the decssion that they should drap Pelfe and list Clamens as

& "pecurity risk", By this time, of course, Clemens wes no longer just a
socwrity risk; he had already gone to Dresdem and become a Soviet agent.

In February 195061msmtﬁomuadn,whmhensmw
his wife to meet Colonel Msx in the BSoviet "Waldschloesschen” Compomsd.
Here, Max detriefed clm@a on his 1life history and pwesent comtacts,
1sctured him on his culpsbility as an 8D criminal, probed his fealings
of confusion and reseptment, listened ccmstructively while Clewens deliver-
o4 himself of a long pent-up statement cf his hatred for the Americens.
{They had been twide the cause of Germar defeat, etc., had smashed his
home town and caused the death of at lsest five of his relatives.) Max
st this point took Clemens on & tour of bombed-out Dresden and, at the
tide of Clemens' emotional reaction, offered him en opportumity of
revenge sgeinst the Americans. 'm{aeproposal was clear cut and precise:
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as a Soviet agent Clemens was to return to the Western zones, seek out
old police and SD contacts and through them try to penetrate the Gehlen
Organization. The Gehlen Organization was an "Amiladen” {(an American
shop), and any blow aimed at it was a blow at the Americans. Clemens
agreed: for money, for a perscnal cause, and to be on the side of
power, but not, he 1nsisted; because of any special sympathy toward the
Russians. (Here, as in many other cases, are strains of the old Nazi
theme pf German superiority to Russians.) He signed himself on as a
Soviet agent with the cover name "Peter:" later he used German girls’
names. At this first meeting Clemens provided Max with a 1ist of
potential recruits in which he imcluded the names of hoth Felfe and
Tiebel. Clemens says he was very impressed by Max and by his
psychological adroitness: Hax was civil, sober, authoritative,
knowledgeable, but most importart - as both Clemens and Felfe have
stressed many times - he never pushed or threatened directly. His
watchwords were to broceed slowly and naturally.

When Clemens returned to West Germany he told Tiebel and Felfe
the whole story and was able without much difficulty to recruit them,
in turn, for Max. (Clemens states it was perfecf?y clear to his
friends that Max's target was the Gehlen Organization. Felfe claims
that he did not understand that this was the case until much later.)
When Tiebel paid his first visit to Dresden some months later, he

received much the same treatment as had Clemens, with perhaps

| greater emphasis on the threat of war crimes indictment. He

received the cover rame "Erich,” which he kept throughout his agent
career. Felfe, who by this time was working as a refugee interrogator
1n_theﬂMinistry for All-German Affairs, resisted making the trip east
for another year. He did, however, submit reports to Clemens. Tiebel
was later to be used as a courier.

Clemens was able to carry out his assinnment for Max with amazinn
rapidity. In March 1950 he came across an old acquaintance from the
Dresden police named Wilhelm Krichbaum who was then employed in a
sub-unit of GV"L" in Bavaria. Through him Clemens was able to join
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the Gehlen quanizatien in June of 1950 as a registry clerk and
courier for the same unit. (Clemens' Gehlen Organization alias
was “Cramer.") Krichbaum himself was later to become highly
suspect as an e&rly-gégbﬁresden penetration of the Gehlen
Organization, but it {is not known whether or not he wittingly
maneuvered Clemens or Felfe in the organization for the Soviets.
Clemens remained in Krichbaum's unit for two years, during which
time he reported on the organization and personnel of hoth the
Bavarian unit and its parent base, GY"L", and on anything else
that came his way. His reports were typed on thin paper and hidden
in.cans of powdered milk which ke sent perfodically to his wife in
Oresden. He collectad raports from Felfe whenever they had the
opportuniiy to mect and sent them on in the same way. (Since Felfe is
reported, in British files, as having made a trip to Southern Germany
within a few days of trying to sell the plans for the BfV charter to a
news service, it is a good guess that these documents might also have
found their way into one of Clerens' milk cans;) There was relatively
little communication from Max; what there was was handled by Gerda
Clemens, who served as courier and mail drop.

When Felfe's work for the Finistry for All-German Affairs drew to
a close in September 1951, he acreed to make his first visit to Max in Dresden.
At about the same time Clemens recommended him to Krichbaum as a reliable and
experienced intelligence officer and Krichbaum arranged for his emplovment
by the Gehlen Organization. Although Felfe will not admit it, it secems
1ikely that there was a definite cause and effect relationship between the
timing of his avatlability for work in the Gehlen Organfzation and his trip to
Oresden. Max was primarily interested in the Gehlen Organization as a target,
and presumably it was at the poimt whan Felfz was actually able to penetrate
his target that Felfe became of importance. There is some Suggestian in our
records - nc evidence - that Felfe might raally have been recruited carlier,
but even 1f this is so his sericus Soviet work prebébly did not begin unttl
he wasibroper}y accredited vest German Intelligence officer.

- 24 -

SECRET
HO FOREIGN DISBEM

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326



Approved for Release: 2019/02/21 C02606326

SECRET
NO FOREIG: DISSEM
Around the first of September 1951 Felfe flew to Yest Berlin, where
he was met by Gerda Clemens, who cenducted him to Max in the Fast Sektor.
Max drove him to the Soviet Compound in Karlshorst, where he questioned

Felfe on his background - Felfe said he appeared to be very

- ?
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wellinrcrmdabcuthmmaady-anﬂgawmmmmmnreon
guilt. Felfe admits that he wrote a declaration of willingness "to

wark for yuco%hut clatms he did mot sizn e pledge to wark for Sovéet
intelligence as such. He received the cover neme “?aulg'?.) Be tells us

very little sbout this first visit; he seys he was well wined and dined

in the Karlshorst safehouse where he spent the pight end that Max made

a great effort to establish e friendly, sociable atwmosphere. He saye

Max geve him no ipstructioms at this meeting. Whether this is true

or not, subsequent evente played themselves out exsctly to Max's wishes. W

Gn the 26th of October Felfe was called to Karleruhe for & personal
ipterview with the chief of GV'L". He made & good impression, was hired
ss an assistant to the GV'L" chief for Joviet ¢E operations, Oscar Relle,
and yrequested to begin work on 15 Novesber. (Felfe's Gehlan Organization allas
vas Friesen.) Felfe end Clemems celsbreted the event that night with
a good dinner. BScmetime sl_xortly after this and before he actually began
work; Felfe paid his second visit to Max. This time Max went more deeply
into questions of motivation and access. He took Felfe on the tour of
Dresden and discussed at some length the need for Soviet-West Germen
unlerstanding. BHe stresced the theme of eriminality of 88 membership
anl ths fact that Felfe would need Soviet rotection to keep his\&wy
job and to keep his record hidden. Eev Cuban a1t the
organisation, Max was now concerned to maneuver him to the most desirable
apot. Sigaificantly, he scked Felfe to try to get himself posted to the
" gehlen Headquarters. Agein, he stressed the need Felfe would have for
Sovist protection, warning him that even if his 68 wesh hership vere
mtammmyoulﬂ. slwvays run the risk of losimg his Job in the
intelligence service because of some #1pp vhich might not even be his
reult. These words were somévhat mors than jprophetic, for even then
were breving in various parts of the Jenlen Organization, aml particularly
ip GY"1® and its sub-units, the first in a series of scamdalous "defectionsT, "kid-
nappings” and security "incidents” which vere sagineered wholjy or im
part by the Soviets as part of a campaigm to discredit and disorient
'tbi organizetion. While several o!';these scandals were to erupt in Felfe's
vicinity, nome was to endanger him during the period he was in GV"L".

Yelfe remained at GV'L" for the next 21 months--Novenber 1951 to
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August 1953 - Pirst as mssistant to Heile and, later, after Reile's
wapsfer té/ﬁ{aﬁqutez‘a in July 1952: as the main Soviet CF refermnt.
Reile bacame very lmpressed with the young men's energy and ability, and
when he himsell moved to the fheadquartars CE Group to work on Soviet

targets he opemed the door for Felfe's future career as & Soviet CE
4# again, as in the case of Krichbaun, stands a question mark: thers
is much conjectuwre and considersbls evidemce that Reils, too, vas working

on the Soviet side.

Up to this B%tinth‘ateryueh&mmorlnss accepted Clesmens'
and Felfe's omn statements concerning their recruitment by the KGB. But
there iz & grest deal in thelr own admissions cancerning their early
post-var years which suggests thgt Fell'e might heve been recruited by

" the KOB in Esst Germsny in the O's ruther than the 1950's. The detailed

ressoning behind this speculation is peripherasl to the main story and

is not included here, but it is interesting to mote that when the defector
Michd 1 Goleniewski read Felfe's testimcay de Lmedistely eame to the

same conclusion. Golamiewskl is the senior Polish Intelligence {uB)
officer vho provided the lead whéch eveptually led to Felfe's arrest. He
said he thought Felfe had Trobably beer recruited while working for the
British and traveling to the East. Owr best guess is that this would
mmmm,mm“sﬁlmumwmwaMthm
and relsased after intercession by & bepefactor in the mmeatié: Mtry.*
But Felfe could vell have been recruited even earlier than this. Ggemteweki

ttevh eyt

¥ This bemefactor vas Herbef{Theuerkau’. Theuerkeuf's boss in the

Ministry of Blucatiom, Rudolf Boshu, was & motoricus XGB spotier in Esst

Mu;agfmmtfmms he re ibhmmamw e
re ted that it

him in touch with the KIB. ’ oo : e vio bad put
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surmised that i1t weebep:

Felfe who spatted Clemens to the K&3,
which then assigned the "recruitment® of Felfe mh to Clemens as 2
test. c1emens“ﬁlif;¥555§%;22ﬁﬁ2;'the wiser. Golenfewski thought
the Soviets did not employ this technique of "concealed recruitment”
(the writer's terminology) very often, but cTaimed.to have seen it
often enough to be completely familiar with the method.* Certainly
Clemens' account of his recruitrent of Felfe makes it appear that
Felfe had been waiting for it with open arws.

There are also alternate explanations of the circumstances

Ovaawizalicw's

surrounding the Gehlen Orgainzation's hiring of Clemens and Felfe,
circumstances which were orobably unknown to Clemens and perhaps
also to Felfe. Wilhelm Krichbaum, who was responsible for both of
them being hired by the Gehlen Organization, was himself a highly
suspect-indﬁvidua1. Although it cannot he proven, there is a
distinct possibi]itg thatfthe hiring was maﬁipgla ed by the KGB.

R
“c/q;f,m Hebisioms. Feidpelisei (drcoed MEHmy £8)
¥richbaum was a fgrme/Q%nu&mahf’ ; =ap who sorverd as a

witness at the ﬁuremberg trials fem from 1247 to 1948 and then
entered the Gehlen Organization in early 1950, There is a report
that he had some sort of contact with the KGB in Dresden as early
as %é&ﬁ‘ In April 1952 he was relieved of his job in the Gehlen
Organization as a result of investigations which followed the
arrest of KGR agents Ponger and Verber in Vienna. Ponger had

been using Xrichbaum as a source of information on the Gehlen

-*An example of "concealed recruitment” which occurs in the LEMA case

‘{s perhaps sianificant because the LENA case was in so many respects a

sort of overt shadow play of Felfe's secret KGB career, LENA reported in
early 1954 that he had spotted a close business colleague of his for the
KGB. He said his KGR case officer told him he himself would recruit LENA's
colleague and then instruct him to recruit LEMA in turn as a subsource.
I.LENA should pretend to accept the approach without admitting that he
already was a Soviet agent and responsible for the other man's recruitment
{n the first place. In this way the KGR would have an excellent double
check on the new agent and LENA himself would enjoy a slightly areater
degree of security since he and the other man were very close professional
colleagues. ({Readers familiar with the LEMA case will recognize here an
episode involving Or. Scurla of the “Verlag der Nation.”)
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Organization and had_aTso/been irvine through him to arrange for the
' Lo, e GAD.

hiring of yet another ;ugpect K&E aégntf\ After his arrest, Ponger
said he had suspected Eiléiﬁégﬁn;f being a Soviet agent: Krichbaum,
however, said he had not suspected Ponger. The result was the
conclusion that Krichbaum had been an {innocent incompetent who had
been aged>unw1tting3y by Ponger.*' But when KGB officer Anatoliy
Golitsyn defected in December 1261, ha provided a description of
a KGB ageni whose background paralleled that of Krichbaum. In the
interim, Krichbaum had died, so the case was navér resolved,

The role which Oscar Reile may have played in the hiring and
subsequent promotion of Fe]fe is equally suspect, as Reile too was

faky. a KOB agent. Feile was Felfe's first boss in the

Gehlen Organization, and 1t was Peile who arranged foé Felfe‘s
transfer from GY'L" to the/Héadquarters Ct Group, In 1956, Reile
traveled to the United States with a group of CE experts, which
included Felfe and four other BLD officers. When Goleniewski
reported that the KGB had two agents in this group, Reile and
Felfe were considered to be the most likely candidates. There is
also other information from Goleniewski and from Golitsyn which
tends to point to Reile, but this is another lengthy story. Refle
was investigated by the BND both before and after Felfe's arrast,
but ne ihferﬁation could be found which qualified as legal evidence
of treason. (Under German law a suspect must be caught almost
ig_flagranté.) However, the 88D and CIA officers concerned with
Reile's case are personally persuaded by the circumstantial eyidence
available that Reile is a long-standing KGB agent. BRecause éf this

suspicion, Reile was retired from the BHD in August 1963,

%It 1s interesting to note that in the Gehlen Organfization's .
report to CIA concerning Krichbaum, during the Ponger-Verber investigation.
there 1s the statement that Krichbaum had not been responsible for the
hiring of any staff personnel for the Gehlen Organization. It is not
known whether this falsehood was deliberate or accidental.

"y
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e. Early Stages of KGB Operation -- the BALTHASAR Deception

The late fall meetings of 1951 in Karlshorst and Nresden were
Max's last appearance, At this time Felfe was introduced to Max's
assistant, “Alfred,” and to another Soviet whom Felfe and Clemens

nicknamed "Big Alfred,” for want of any other name. In 1952 Alfred

took over the handling of Felfe, Clemens and Tiebel,
Lol ao hrin iz officeen |
A&f’% the next nine years. To judge from the composite reports

LAY , »
of his three agents, Alfred was an&iiﬁiﬁiéhéagﬁ;’yaung man when heifinﬁf“‘

. ,/‘———_-—-.“7 .
took over the job lllﬁ%@iﬁﬁuﬂﬁﬁ#;if - ahout 26. He spoke excellent

German, also English, and had a thorough knowledge of his subject
matter: the wartime and postwar German intelligence sarvices. He
geems to have impressed the older men by his general civi1fty as
" well as his intelligence. Uher: they possibly expectﬁda find the
pussian bear, they found instead politeness and a greater degree of
refinement than they had thought possible. They have all remarked
repeatedly that Max and Alfred zreated them in the right way
psychologically, and fhat this treatment went a long way in
influencing them to serve the Soviet gi:;;:ﬁééun§§5586rwiqnh

The first problem which Alfred had to tackle as case officer for
Falfe and Clemens was to perfect the very shaky and dangerous
communications syster with his agents. At the moment, it depended
on Gerda Clemens, an East Zone resident. Clemens had not reported
to the Gehlen Organization that he was still in contact with his wife.
On the contrary, he went out of his way to give the impression that
he loathed her and had nothing to do with her. Mpst people had the
fmpression that he was divorced. Actually he was notj the Soviets
would not allow him, or help him, to get a divorce, since 1t provided
them with a control in that his two children still lived with their
mother. This constituted a shaky point in the security of the
operation, because if his secrat communications with his wife had
become known, this could have caused suspicion of Clemens on the
part of the BND. nfortunately, however, it {s just one of several
pctentfa11y suspicious items about Felfe and Clemens which did not
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come to officfaT rotice until too late, While Tiebel had been
recruited as a courier, he could be used only occasionally, since as a
Tawyer in a small town he had only very rare excuses to go to Berlin.
(He had relatives in East Germany whom he managed to meet occasionally
in West Berlin, and Clemens twice managed to hire him for the Gehlen
Organization for brief periods as a source on various general East
German targets, using the East Zone relatives as sub-sources.) Gehien
employees were in an even more difficult positioﬁ:_ no Gehlen employee
could travel to Berlin without special permissien - in effect, without
an official reason. The simplest answer, then, was to provide the agents with
a good officia] reason for coming to Rerlin on a fairly regular basis.
What was needed was a case which would specifically require the presence
of Ciemens in Berlin from time to time as the Gehlen handler.

Such a case was the BALTHASAR case (BND cryptonvm), an operation
engineered entirely by the Soviets for the ﬁhgpese of providing mobility
to their agent. BALTHASAR was Fritz Baltrusch, a Russian speaking Palt
who at one time had been Clemens’ superior in the Dresden SD. As of
mid-19582 he was a doorman-receptionist at a Soviete=run uranfum plant in
{iresden and an agent for the KGP, At KGB instruction he wrote to Clemens,
{mplying he had something of intarest to discuss, and asking for a meeting
fn West Berlin. Alfred did not brief Clemens in advance that this would
happen, nor did he tell BALTHASAR that (lemens was also a Soviet agent.
Clemens rose satisfactorily to the occasion and on his own initiative
seized this chance to work up a case which would provide him with
opportunities to meet Alfred. In doing so he also showed his good faith
to the Soviets. Cleﬁens took a proposal to GV'L" headquarters (very
1ikely to Oscar Reile) that he be allowed to go ta Berlin to find out
what BALTHASAR wanted and to see what he might have to offer for the

Gehlen Organization.™ The convenient result was that Clemens was

*The Gehlen Organization had a2 report dated in May 1952 that BALTHASAR was
working for KGB Dresden as an {nformant on former SD members living in the
area. Whether this report went unnoticed or unheeded, we do not know.
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ordered officially tc Berlin to see BALTH&SAR.<HEALTHASA5,GF course,
appeared to have excellent possibilities as a source on the uranium
processing plant. At a second neeting a short time later, Clemens
was able to recruit him for the Gehlen Organization. From something
in BALTHASAR's manﬁer. however, (lemens suspected a-Soviet presence,

He told Alfred about the case for the first time after recruiting
BALTHASAR and.}earnad that Alfred had indeed engineered the contact
eﬂpecia!ly for Clemens. Alfred admogished Clemens never to let

BALTHASAR guess that he, Clemens.);ég a Soviet agent. BALTHASAR

only knew that Clemens worked for Gehlen; In addition, Clemens was

to be very careful in his correspondence with BALTHASAR as the Gehlen

case officer; he must always let BALTHASAR take the initfative in

setting meeting .times, so that no one at the uranium plant would have
cause to suspect BALTKASAR's intelligence connections. By the same token
Alfred claimed that any information produced by BALTHASAR for the Gehlen
Organization would be good, and BALTHASAR would reply to any EEI to which
he had logical access. (Clemens was very impressed when BALTHASAR was
allowed to deliver to the Ghelen Organization in fulfillment of a
requirement a picce of uran?ﬁm in the state in which uranfum was regularly
shipped to the QSSR‘for final processing.)* Alfred said that Clemens would
not need to report to Alfred about his contacts with PALTHASAR; Alfred would
get this information from BALTHASAR himself. Thus Clemens would no longer

*ItAzs no gginc?dence that of all possible varieties of operation which

the KGB cou?ﬂ have chosen as a vehicle to provide cover for Clemens' trips to
Berlin, they picked one which produced information on a target which at the

- time was of number one importance to the West for positive intelligence

collection, and to the East for security protection. At the time, BALTHASAR's
information on uranium ore shipments was considered one of the few important
successes of the Gehlen Organization, U, S. estimates of Soviet nuclear
capability drew upon this type information. In addition to providing cover
for Clemens' trips, BALTHASAR wes obviously an ideal decaption channel, but
we do not know for certain whether the Soviets doctored the uranium sample
and the ore shipment informatior for this purpose. There were other sources
rgporting on this field at that time. It is possible the Soviets were aware
the information was already compromised and thus permitted BALTHASAR to pass
good information, It is equally possible the other sources were also under
K&B control and part of a multi-channel deception. BRoth explanations are
consistent with known KGE modus operandi. '
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need to communicate directly with his wife, as Alfred would learn
of Clemens’ plans to come to Berlin through BALTHASAR and would
automatically expect to see Clemens immediately after the meeting
with BALTHASAR,

For the next two and a half years this case was used as a cover
for Clemens's trips from West Germany to Berlin to meet his Soviet
case officer. He delivered both his own and Felfe's reports on these trips and
brought back instructions and monev (often concealed in the 1id of a candy~box}.
Clemens met Alfred about every two months in a Karlshorst safehouse, whare
their discussfons were regularly recorded on tape. For ihe most part
their reports were delivered in clear text or orally by Clemens., Not
' untii later were more elaborate and technical methods of communication
introduced. The BALTHASAR case provided the main method of communication
until the fall of 1955, when it collapsed because of one of those unhappy
flaps of which Max had spoken so prophetically to Felfe. (Copies of
BALTHASAR's reports to Clemens were found in the homé of a Gehlen
employee who had been accused of working for the East, and the case
therefore was declared "blown to the opposition.”) While the Insecure
Tink vfa Gerda Clemens had been aliminated, the BALTHASAR channel was
siow and unwieldy. There were two accosmodation addresses to bolster
1t and there was Tiebel with his automobila for eﬁergency use, but
neither of these methods was safe or satisfactory for regular communication.

During 1952 and 1953 Felfe and Clemens reported extensively on GV'L"
and on those of 1ts field sub-bases which they knew. For a time they
worked together in organizing a sub-base for the Rhineland in Duesseldorf,
but for the most part their assignmenis kept them physically separated - Felfe
in Karlsruhe and later aplﬁg;dquarters (Mun1ch/Pu11&cqb and Clemens in
Stuttgart and 1atér Cologne. The difficulties in local communication
between Clemens and Felfe remainad throughout their careers a weak part
of the Soviet operation, since Gehlen regulations officially discouraged
social contact between fellow-workers. Thus, their frequent correspondence,
long-distance telephone calls and visits were quite abnormal. For a while,
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in the fall of 1952, Felfe had a case (Dolezalek) which allowed him
trips to Berlin, but this folded for some vaguely defined security
reason. In December 1952 Alfred provided Felfe with a cover address and a.
carbon S/W system, and also with a KGR office telephone number in
Karlshorst for emergency use, thus giving him some measure of
tndependence from Clemens, Nevertheless, Alfred's cardinal operating
tenet was that his agenté must do nothing outside of thefr ordinary
working schedule; at all costs, contact with the Soviets must occur
within the framework of officially sanctioned Gehlen business. |

In August 1953 Felfe was able to transfer to the eadquarters CF
group with the help of Oscar Reile. He was now definitely the more

promising of Alfred's agents.
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111. Operations of the Early 1987's

During the period 1952 to 1955, the major theme or which Soviet 5
operational planning in Germany revolved was the question of the Gehlen
Organization's legalization as the official West German Intelligence
Service, and - equally important - of Reinhard Gehlen's personal tenure
as chief of that organization. 1952 marks the heginning of talk about
an eventual restoration of West German sovereignty. Despite recurrent
threats to Gehlen's tenure and powers, the KGB had apparently decided
by the middle of the yearﬂthat the Gehlen Organization was probably
there to stay. As the creature of the strongest occupation power, it
probably would one day beccme the official German service. From the
Soviet point of view, it was no longer simply a vehicle with which to
harrass and penetrate U.S. operations, hut another place to seek a
toehold fn the future West German government. 1952 alse saw the beginning
of a serious, aggressive build-up in Soviet work against the West German
target. In the early part of the year an extensive recruitment campaign
was mounted in the USSR (among POWs) and in East Germany for agents
who could be resettled in West Germany. In the latter part of the
year a general veorganization of the Soviet State Security Service
brought to Fast Germany & new, tougher, more tightly arganized group
of counterespionage officars.” This was a period too of intense
in-fighting among the nascent Wast German security and intelligence
services - the BfV, the BND, and s the Nefense Ministry, the-fature
Military Security-Service~(MAD). These organizatfons rivaled each
ather for the supremacy of their service and many persons vied with

Gehlen, both from within and without the Gehlen Organization, for his job.

*3purce: Petr Deryabin.
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sdit the CGehlen Greanization

The XOB gouls during the early 1750's were altermately, to weakea
axd discredit the Gehlsm Orgsnizations by &xposing it as riddled with
Sovist agents, s to mamipulate it turough vell-placs pemetrations.
Gemeral Gribancy, Chief of the KUB Intermal Counterimtelligemce Dirsctorate,
uwunabmummmwesummtmmam
1955 the Soviet services deliberately exposed over 100 of their double
mvmmmtimwaaamwfmwmm
Qehlen Orgemization lsadership. The Soviets, he said, hed two agents at
that time in the organiration’s lsedership. one of them was foreseen
a8 “chisf of /the crganivatiol),) But in the comtext of the statement it
ie vot totally cleser jJust vhat t by "the orgeamimation.” Ow
sowrce who hesrd the statement claim: it refexi#d to a KUB plen to replace
Gen. Gehlsn himself with a Boviet agemt.# This is certainly e logical
XOB cbjective, and the KOB may have felt at that time that it bed the
sepets to achisve such & goal. However, thers is also e anadle mrgument
mtﬁﬂmmmBabmmefw1t3amtmmsobmehi£dmotm
mjor compomtuts of the orgsnization, such as OV'L", rather thea chief of
the orgeaisation as & whole.

In amy guﬁ;, the Sovigt’ cbjectives muim "o typss of mﬂm*ﬁg

PaN v
mn.@mmm@ mmm&-mmwmmﬁm

| M’!E;mmt ,y,mmmwmmm&ammwwubm

i crdlr to €utuse, disoriens; disiredtt snd decéive: Telfs beomd a loag rengd®

7

). but for m}nﬁmtmwmﬂwm&ﬁiw

s, but fPok tm

ils Alfred was cmzmmwmamwcmcmm_@rw
for Pelle, destructive scandels wers alvesdy teking shepe in various of

Gehlmn‘'s £ield beses. At lamet omb of them wes wmmwmmm
&W@%tm&m&ﬂmmm,ﬁmmmgm,ﬁsawﬂy
kidospped and spirited into ¥ast Berlin, It later becume apperent that this
mamaam-wwmwmmzmkmm

scous hal besn comtrived both for cover end drematic effect, (Felfe was
detailsd to imvestigate Hosher's disappserance since he and Hoehsr had been

frismsls. He reperted on the imvestigation to Alfred, and to his superiors in
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the Gehlen Organization he maintained consistently that Hoeher had been truly
kidnsppe&an&mmtaﬂcﬂetamtas of the time of Kis disappearance.
Hoeher was subsequently turned over to the Fast Cermen Intelligence Service, for
3 he ren operations against Gehlen for several yesrs.) In Octover of the seme
year another pensération of the Gehlen field base in Berlin, Hems Gelsr, was

recalled to Bast Geruany wm ,{Q (P arosseres S b Cabicina

Semisti=ta=-Msst0erIis. In November 1953 e third disappearance

defection took place - again a Berlin bvaped officer - Wernsr Hease. The
Kast German radio announced a massive rolleup of Gehlen sgents in the Bast
zons following Geier's recall in October, ard in December the East German
press launched an cxpoae/af the Gehlen Organizetion. The main substance
of the Esst German material appeared to be on Gehlen's field bases,

yather than the headquerters, with a strong sghasis on GV'L' and its
dependoncies. Felfe recognized same of his own reporting and was somswhat
upeasy. Analysts in the Gehlen Organization also found considersble
gortions of it attributable to Hoeher and Geler. The most lmmsdiate
sffect of all of this was to produce a recrgeunization of the GV'L" base. It was
redesignated, reorgenized amd moved to another loeatiom. Cautious
anplysts assuaed, however, that so destructive am expose would not be
deliberately undertaken unleas some penetration asset remained safely

behird to report om the organization.

Some of the scandals which shook the Gehlen Orgsnization during this
Period were dmnstrabl& mwmimdrbut others vere quite paturally
gelf-generated. The situation wes over-ripe for scandsl in the atmosphere
of intense recrimination, suspicion, &ovd character assassination which
scconpenied the West German political rivalries at this time. Some of
the Gehlen Orgenization's aecurity operstions comtributed heavily to this aimo-
elliere. Most of these dfrations vere run by Liwig Albert, the
€5 Chief spd later Deputy Chief of QU"L"., Albert's CI branch vas investigating
the security of other West German agencles end, in the early 1850's,
cne of its most immediete cbjectives vas to search out rightest elements in the
govermeent. For this purpase, Albert ran a mumbsr of "special conmections” 1in
nearly every land apd federsl security sgemcy. From time to time these
speciel conmections became known, with obviously scandalous results. While
Gehlen was ho:wst}.y worrying on the one hand about Nazi remments and
Cammmist infiltrators, his security operations, on the other hand, tended

to give the imese@ 1on of a videspread infiltration of police power,

i o !‘1 3 Bt i3
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sometimes of ex-Nazi police power, throughout the West German government.
Indeed, scme of the investigators loocked as fearsome as the things they
said they were investigating. There was alarm op mmy fronts, not the least

among American occupstion agencies.

In fear of its unwieldy offspring, U.8. Ay Buropean Conpand
asked CIC in 1949 to mount e silwilar security pepetration of the West
Qerman government in order to test for rightist influences. The CIC
effort, known ms "Operation CAMPUS™, lasted untdl 1953, by which time 1t

sorty IR o)

had become politically emberressing and hed to be closed down. Aenﬁ’us utilized
two Cermen pricipel agents, 'Eﬁm:!..ch Schrpdts and Richaxd Schwelzer,
who in twrn had their own "special connections™ throughout the verious
sederal sxd Iand security sgemcies. The relationship betwesn Schuitz and
Albert was yather complex. In addition o sharing many of the same informants,
Albert hed hired Schmitz in early 1952 to report on CIC to the Gehlen
Organization. Gehlen later ordered Albert to drop Schmity because his
reports on CIC were not of nlug, but Albert aid not do so, osmi‘bh'
pecause of his close friendship with Schmsitz. When the CAMPUS operation was term~
inated by CIC and Schmity feered losing his job, Albert agreed to reverse the
flov of information. He began giving Scumits reparts on the Gehlen Organizetion
far passage to CI. Albert's reports to CIC concerned derogatery inforsstion |
on Gehlen Organization persomnel, with particular emphasis on Felfe, whom

" Albert labelledj as a suspected Soviet agent.

'\,\’\‘f
‘The situation was vastly complicated, and in retrospect it is even

mare complickted then it appeared at the time, for we now kmow several.

very important siditional facts. One of these is that Albert reported

“his "recruitment” by 105 Gen. Gehlen, and that he was in effect rum

by Gehlen ss & double agent sgalnst CIC. Ancther ie that he was also

Lv'rl&uf/ »AEY N _
\m%rmtmmim - en agent ¥ho, in the end, became expsndable

ared vas ELimiic) aeliberately fingered cnd Semoumced S e AR
Tn the pext several pages ve try to shed some light on this complex
situation end Felfel§ role tharein, but the reader should note that vhat
follows ls & smmﬁive and interpretive account. There are important
gaps in this aspect of owr knowledge of the Felfe case, and it is possible
to interpret the anown facts im other ways.

The story as we see it begins with the defection of X38 officer
Petr Deryabin in Vim in Februsry 1954, Deryebin had served in the

ti ' P dravinwdasva and Thal e .
German CE section in KGR Beefrerbears on o o 005606326 1 o0 the —
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Gahlen Orgsnization. Deryabin was able to veport to his CIA debriefers
ihe cryptoryms of three KIB agents in the Gehlen Organizstiom, mafmxich
vere identified meny pears later as the KB cryptamyns for Pelfe aad Clemens;
the third remeins unidentified, but may possibly have been sither Geisr or
Bease, mmammmwmmstmmmmmmmmw
to Deryabin's defection. The RGB wasimummin of the full
extent of Derysbin's knwwlsdge of agent identities. In any case, the
X3B had saple cause for concern shout th2 security of its agents within
the Gehlem Orgenization. EKnowing that Deryabin's revelations would prompt
sncther investigation of Gehlem Organization secwrity, it beceme importeant
to the XOB to divert the investigation im & way desigmed o protect the
most important KB sgents.® The KGB operation which appears to have
been rum for thigwismwnsmmc?mﬂ&mm,
LILLY MARLEN.

n Jume 1054, just four months after Deryebin's defection, a Cermen
citizen reported to the local police in ILadwigsburg, West Germany, that he
hall seen a man place something under e certain lazgppost. 'The nman's furtive
warmer hed aroused the citizen's susplcions. On inspecting the spot, the
yolice found a desddrop containing a role of microfilm. BSeversl days later,
having placed swyeillance on the ares, they csught a man tWrying to
retrieve the desddrop. This man quickly confessed to baing & XGB agent.

The microfilm turped out to he a vary complate report on GV'L’ ~- its organ-
isation, perscunel, and mamy of its operatims. It wes sigaed "Artur),,
ard clearly implied that &‘:‘: was actnam in GV'L', Gehlen apalysts felt f?f
that only the chief of G?"I}‘ or his? dawty cou‘.!rl have such & comgrehensive
xnowlsdge, vet the style in which it was written snd certéin incorrect
nonsmelature suggested that the report sight have been prepared by an out-
pider. All things considered, the primary suspect was the chief of GV"L",
Bensigner, &s he had already been umder investigation for warious reasons for a

Jong time. Al‘htrt{was a secornd suspect.

_ i pereph -t When an important agemt is known

Ehs RGB Wil m up & "falso victin" vhole arrest takes
tual ‘agent/ The "fnlse victim” may be wholly immocent,
wm:aymzmactmi Bov agent of lesser importance, Documents
cn State Becurity traming show this "false victim” technique was being

8
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Beveral days after the LILLT MARLENR mop was foupd, a QV"L"
agent vhose firatnmwas Artur =« the at;mnamaam-im to the
report in the deaddrop -- was approached by & Soviet sgent who tried to
persuade him to e@ to the Bast. When Artur refused, the agent tried
to provoke Artur to call the local police and bave him, the Soviet agent,
arrested. Artur refused to rise to either povocetion. This incident
may have been designed to lesd to Albart, who was Artur's GV'L" case
officer, or it may have been meant to Irovide a handle to force the public
surfacing of the LILLI MARLEN find for propeganis purposes.

Typically, #nd understandsbly. in view of his position, Felfe was
famong those assigned to imvestigate the LILLI MARIEN case.* Ko thanke to
Jelfe, en important break in the case did come several months later. A

mail intercept on the man gho had reported the deaddrop to the Ladwigsburg

Police revealed that he was in contact with the Bame KGB principal agent

in East Berlin who hed dispatched the &gent the police had arrested trying

to recover the deaddrop. Subsequent imvestigation confirmed what hed
previcusly been vaguely suspected ~- nlmeiy, that the discovery of the
deaddrop vas a deliberate Soviet exposef The document had been prepared

by the mBJhmce the errors in nomenclature. om@agcnthadbeen sent

to Ludwigsburg to emplace the report in the deaddrop, a second KGB egent

hed been instructed to tell the Ludwigsburg police that he had accidentally
discovered it, and s third egemt had been sent to walk unwittingly into

the police stake-out and be arrested wiile attempting to empty the deaddrop.¥y

This exposure of the LILLI MARLEN deadrop as a Soviet deception
operation only eserved to add to the myotery, rather then to clarifydgy it.
The XGB clearly hed an excellent source of infarmation on GV'L", and the
problem of idemtifying thie source remuinsd. Moreover, several additionel

-
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explsnstion relates to Derysbin's defection and KGB efforts to minimize

assumed to have been
the MAcaum by Ais revelations. The KOB hed nothing to lose by
indicating it still had ap sctive peneirstion of the Gehlen Organization —
Deryabin hed already done that. But it did have & ¥ital interest in
creating a certain ixpresaion as to vho or vhiare that pametration was.
By calling attention to GV'L' as the locus of Soviet pemetration, both

the
Pelfe m;mﬁswmin were protected, as both had by this
time already transferred from GV'L" 4o Besdqumrters. agept Albert,
on the other hand, was caught in the middle, and we do not ¥nov what
the Soviets intended should happen to him. As it worked out, Albert
was promoted from Chief €I to Deputy Chief of GV'L" during the recrgamnization
vhich followed the LILLY MARYEN investigatiom, so it could be thet (4
Sovists intended that he bemafit from the operation. It is more likely,
however, that he had become expendable and ves the intended target of
the LILLI MARIEN exposure, & scapegoat to make it appeer that the most

Ly f'—dﬂuca A < B

important &f tha mts/\knm to Deryabin bed been caught. I so, that
part of the Soviet plan Wdick was intended to finger Albert as the source
of the LILLI MARLEN desddrop elther did not work (the provocation of Artur)
or was aborted after the Gehlen Organization tumbled to the fact that

emplacewent of the deaddrop was a delipjsrately staged K:B scenmario.

The KGB mrobebly had cause for being discontemt with Albert and wanting him
out of the way. Since at least 1953, Albert had been volcing dissatisfection
with certain of Gehlen's perscnrel policies. Part of this dissatis-
faction was undoubtedly Justified; part surely stemmed from an old rivelry
between GV'L" apd the Headquarters €3 chisf, Ir. Kohler, and vhen GV"LY
officers like R,ile exd Felfe "defected” from GY “L" and went to vork on
Tr. Echler's steff, they too became persanal targets of Albert. But even
sgert fram the influence of the rivalry with Dr. Xohler, there had been
mmerous instances vhen Felfe's behevior, operatiocnal and personal,
bad incurred Albert's particular wrath and evam suspicion. Albert's main

ocbjections wers to the closemess of Felfe, Relle, and certain of their
| friends in vhat he tevmed an "8D clique.” He cma%od thes "politically

unreliable” and possibly dangerous. With few exceptioms, Albert's rﬁgﬂ
complaints fell on deaf esrs within the Gehlen Organiseticn, but Blg e ssEn
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Albert's sccusations agaimst Felfe could have been made o OB instructions

or with XGB spproval. It 1s more plausible that the KGB was consl by
,f E645 A ~elbfe,

irked at the thought [of" emmsM¥B ageut, mmmmt,\mat

Albert's actions cast doubt upon his loyklty to the cesuse, and that the

mﬁ'ahuﬂnmtwucmmuMMtummmmm

jeslousy may have played & role.) What motivated XEB:egmmb Albert to "
@mﬂe Felfe is nﬁ& f , too, he felt the signs of panetration

of the Gehlen Crgenization's CE operations were so . that it was

in effect confirming be-ifm that Felfe vas indesd & Sovist w)/\%oﬁtsicml

necessery to dsvelop a scepegoat; hy focusisg sthention on Felfe, Albert
mey have hoped to divert suspicion from himeelf, The latter theory is
suppooted by the fact that Albert intensified his accusations against
Felfe after myer the LILLI MARLEN decddrop, anfl incident which
grobably csused Albert meny a slseplsss nicht. In September 1954, Albebt
mmmwwumwcmvuscmm, and over & period of about
six wonths he spelled out in very precise terms his suspicions that Felfs,
smong others, was an "enemy.” FHa told CIC that he considersd Pelfe
reaponsible for the betraydl of cne of his sources who was nsmed in the
December 1953 press @xposé on the Gehlen Organization; he thought Felfe's
behavior in investigating some of the receant flaps wvas "suspect;" he
described in detail several incidents in vaich Falfe behaved with suepicious
curiosity im matters of mo concern to him; snd he elsborated repeatadly
on the extent to which the Headquarters CF Group seemed to be an 8D

preserve, with Felfe one of the ringleaders.

atMsmmmmmtatm,wcmmammmm
¥movisdge. As noted previously, Albert reported his "recruitmemt” by
¢ to Gen. Gehlsn and was run by Gen. Gehlen as s double agent against
¢Ig. Although Gehlen directedi-the case paracmnlly, there was one case
officer involved who was never identified to CIA but vho may have been

Felfe. This phase of the Albert affair was moticulously ¥apt secret from CIA
AaAneY s ~
§F Approved for Release 2019/02/21 002606326; /Z/ 2 7 -
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«——— by both Gen. Gehlen and by CIC. Cen. Gehlen has persisted in
believing that CIA was the sctual controlling sarvice behimd the CIC
recrultment of Albert, and the Gehlen Orgamization filss have been

denied to us. CIC records on the case ware also never revealed to us,
ostensibly because of the hopeless task of attempting to retrieve the
fidas. Therefore, we do not know vhen the "doubling” of Albert took
place. We do not know vhether Gen. Cehlen specifically approved Albert's
passage of Qerogatm information om Felfe to cz§, nor, if so, vhy. Ve
suapect, but do not know for certain, thet Felfe was samehow involved

in the cmee., We 4o not knov whether Albert reported truthfully on this
aspect of his activity to 456 8 é}’é?mm he withheld this information.
In view of these gaps in our knowledge, we are not certain that the KiB
imev of Albert's demunciation of Felfe to CIC, but it xpeohbly
réasonahle to assume it did, “ﬂﬁ/m there were a number of ways in
wvhich it could have cobtained this information. If the KIB was aware of Albert's
allegations against Felfe, it could sca¥f tely have been happy sbout the
situation. Indeed, 1t would have had copsiderably more urgent reasons
for txying to get rid of Albert than vas the case at the time of the

LILLY MARIRN operation.

The finger wee put on Albert in May 1955, nine months after he
began reporting to CIC. Herbert Weimmenn, a former East German MCS
case officer/courier, efter having been arsested in West Cermeny on &
charge unrelpted to eapiomge; made & cleem treast of his espionnge
past 1in nm f:? immmmity from prosecution. Im so doing he reported

e _.' ’, /‘tﬁmﬂcqu Aﬂf:& MI(‘J WJ A4 r
Albert as an MSQENE age f}\’d also tomprimised & é number of other,,

4wt relatively insignificenty MES agents. According to Welmmamm, the
first part of Albert's MPS dossier, vhich he claimed to have seen, had
been translated into German from Russlian. He could nob say when Albort
bad been recruited by thecKDB, or vhen he had been turned over by the
KGB to the M3, axcept that the fils want back & mmber of yars, Albert
was arrested on the basis of Weinmanrm's allegations, and during a search
of Albert's house certain damaging evidence was wmcovered, evidence never
made mveilable to CIA’. According to“,\léiivnnmwa, a semipr security officer
of the Gshlen Organization and a relichle source, part of the evidance

Lo Bl Lo e L fec /.
vas three sets of £i ,}%o employers -- CIC, the Gehlen
Oeganization end the MfS/K0B. Bernharit stated privately that he had

o e st o paddenSpa Bt the kcaiaktfl’&?/
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of the evidence on this score was convincing to the Gehlen rganization.
But despite the evidence, Albert refused to admit to Hastern contects
until the night of 13 July, vhen his interrogators thought they sew
signs he was reedy to talk. Although his jailers were warned to wetch him
carefully, toward morning their attention wendered, and Albert vas found
henged -~ an action as baffling still for meny people as co the day it
happened.

There is no doubt that Weinmenn was an MfS agmt of long stending,
but it 1s u;\m suspected that his "confession" and demunciation of
Albert was KGiB inspired. Although pert of his infarmation was clearly

otheri parts were cbtiously fabricated. After his relsase from
Jail in November 1955, he was the objJect o some East Cerman attention which

looked very much like an attempt to support his boma fides as a source of

information. A very well blown double agant allowed the Gehlen Organiation

to come into possession of a letter addressed to Weinmenmm by his M8

case officer. In it the MfS officer expressed surprise that Weimmanmnn

had been released from prison so soon and conclwded that he must have

conducted himself well. A fev months later Weismann was comtacted again,

but this time through a more securely managed contact which may not have

bean intended to come to Western attention. At this time, Welnmenn

received instructions to "continue” glvigs information in the way he hed
been giving 1t, with & few specified excex;tiona.

The Albert and the related Weimmeann cnd LILLI MARLEN csses have
been the subject of considerable analysis and speculation over the yBers,
There m many questions which remain unclarified, bPut ome thing is clser.
The net effect of the Albert case was to zolidify,rather then weaken,
Felfe's position. It brought the nagging derogatory data on Felfe out

‘ Mm’kg-s:,

into the open, m the doubts were resolved in Felfe's favor.
That he was cleared is evidenced Ly the special trust placed in him by

Gen. Gehlen, vho fpom that time forward pushed in his direction the Special !

"sensitive" cases in which Gehlem had a perscmal intersst. To be sure, in
belated consequence of Albert's accusations, Felfe was subjected to &
security review on charges of "SD and Easstern conmmetions,” but this was

& perfunctory matter., In February 1956, Felfe was asked formslly, "officer

N L [N
S‘j Sds M -
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toaﬁicw,’vhatherhehadbeenamber of the 5D. He repléed with a
brazen "No, sir," despite the fact that his D past was kmown to a mumber
of Gehlen officers and could have been readily mwoven by & check of
wartime 1mmo€“)m Allied control at the Berlin Documents Cemter.* The
results of this "investigaticn” vere "incanclusivel) Although the BID's
security file on Pelfe was kept up in a desultary fashion for the rest
of his carees, nothing much vas to come from it alome. Ry this time,
Felfe was alresdy well on the way to becoming one of the more emergetic
and productive UE experis in the BNj. His mrofessionmal reputation was
growing, and Pelfe's corner was a disheartening place in which to look for
dditionel treachery.
P b. Felfe Settles I:;T;tbs LENA deception
&'@ While all thase‘ storms were brealting, elfe ves carefully settling im
to his new Job,_gs“fgg penior case officer in the m@ﬁ@fm of the CE Group.
Be had his ruéﬁﬁ&% vith Alfred as & headquerters officer in the fall of 195k,
alnost a year after his tramafer. He reveals only very gensrally vhat |
they discussed at this meeting: problems of access, his and Clemens'; and gﬁstima
of how to hinder the legalization of the Gehlen Organizatiom. He gives no further
detell, but under these headings one assumes that the basic modus gperendi snd a
certain number of specific cases must have veen discussed. The basic «
operating plen vas thet Felfe should have e geveral meeting with hls.
Soviet case officers each yar. Commumnications from him would be via leamfsﬁ |
as courier and via 8/W letters to sm East Perlin accommodstion sddress.
Compunication fram Alfred would be via Clesens or directly to Felfe via
microdot. (Felfe and Clemens disagree in their testimony as to who
was to receive G&Z@ microdot. Clemtns' statements seem more plausille,
nemely, thgt it vas Felfe vho handled the mierodot commmmications,

2% ; &ﬂd 1’7 ‘\‘3
retrieving bes JEG the T11n s sending to Clamens ouly those EEI which \

¥ Felle worked hard on several of his CIA lisiscn contacts to get him

an "informal” copy of his Berlin Documentation Center dossier. He was
clesrly concernsd that it might contaln evidence to prove he had lied
about his background. He may have hoped thet he was lucky and that,

83 happened in manycases, his file had beem lost or was incomplete. Another
indication of his concern was a comment to & CIA lisison officer in March

ﬁ& He said he had heard that Albert had asked Echmitz to investigate him,
_ that he had received a vata Af ArePilenas ﬂ"&?)zgﬁ"éé'z‘@' he hoped that

Prmre wmEntt vt oo aem i Approved for Release: 2019/02/21 C02606306% be . e
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N
Mmma to him.) Training in 8/W amd microdot vas givem %o

'wnmwshm, in sAditicn, he was presexted with a Minox, These
technical immovations in the operation providel yet greater compertaent.

' aﬁmmmmnumemwmmmrmtmtmut wag nov
gesn 85 the senior of the two sgents.

Prom the fall of 195k om Pelfe ghotogreghed Gehlen registry
cards on a regulsr bmsls for Alfred; he also performed gpecific neme
checks for the KIB. Other file material he photographed on & more
selsctive basis. As an exsmple of his enormous sanpfroid {or perhaps
ntmﬁnvzwmichammpmmmmahmcw
w},mmmtmmmpm;mn rmmmm
i his office, vith a tripdd, during the twemty minute lmterval between
the official closing time of 5100 p.m. end the begiming of overtime
whan opecial registration of opa's presence ia the building vas regquired. He

1 after this hour, even if he worbed late officially,
for fesr of being comtrolled when leaving the builing. When lseving
mmmmmmmmmmﬁckmmwhuﬁm Sometimes
mwmrmm@wem,mﬁmhemtmtonm

by registered mail. Om other occasions he chiecked files out officially
mm,mwmmmmmmwmmmu in Clemens’

vicinity. Then he would ﬁwtomphtheuwulitcm‘ apartaent,

%o vhich he had his own key. fe vas & keen mmateur photographer (amd in
Mimdm)aﬁhtwwmnmlfad!_wkrmm

his veekend cottage whers he could do some of his KOB wark.

wWaat Felfe does not tell us about this 195k meeting %ith Alfreld was,
however, probebly fnfinitely more {mportent. Within & very short time
sfter his arrival inheaﬂquﬂ,wehadbemwt in charge of a dodls
egent through vhoa he was soon to make 8 reputation for himself as en
suthority om Soviet CE matters. This vas celled the "IENA case and
was unguastionably the most importent single contribution to Felfe's ceresr as an
intelligence officer. Felfe claims he never 4lscussed this case vith
Alfred, that it was & "clean” BHRD opsretion. This is gemerally acoeapted
as baing incanceivable, and Telfe's atteptal deception only confirms |
the case's importance. The IERA case gave Tolfe mansuverability es &
Boviet agent and status s a HND officer; 1% provited him with & chanmel
o receive and to fulf{ll NET) it broedemed comsidersbly his sccess

both to collect informetion end sometimes to disseminate disinformation.
Approved for Release: 2019/02/21 C02606326
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B4 LTHASH K
I+ 2its the basic formule of the BAIFNASAR case, only with a much grander

conception and much greater complexity. For the years 1954 to 1958, 1t
moves like the shadow play of Felfe's real Soviet career.

1ENA is the BEND cover name for Gusnther Hofe, an Eest Gexrmam political fun-
ctionsry and publisher. Hofe was & member of the Central Committee of the
NDPD (Bational Democratic Perty of Germany -~ an ostensibly independent
politica) party), director of its publishing house, "Verlag der Nationm,"”
asd editor of the party/esgmm, Bationale Zeitung. He had a minor reputation

as 8 political analyst, traveled rz:equantly to West Germany end was well received
in certain West German Soclalist i‘i?ﬁfa as an apparently independent,
cutspoken Fast Berman. IENA's story to the HND was that he had joined
verious Coammnist front groups in order to "bore from within] and that
very soon after the war he decided for ideological reasons to volunteer

his services to & Westerm intelligence service., Through an old Iuftwaffe
comrade in West Berlin he came into contect with French intelligence, the
SDECE, in 1948. The Fremch ran him for ceveral years as a politteal source
and were apparent)y highly satisfied with him. By early 1953 it had

become apparent that the ex-Iuftwaffe ccewade was vorking &s & principal
agent for both the SDECE and the Gehlen Organization, and for a year

or 8o IENA wasf in effect run Jointly. In mid-195k the case was officislly
transferred to the Gehlen Organization. BSomewhat prior to the turnover,the
Gehlen Organization asked CIA to evaluate some of IENA's intelligence product
for them. Without nsming the source, they presented us with a copy of

e study of the NDPD written WL%. CIA's branch for the study of
internstional communism wrote an evaluation which said in part: "Phis
study is a bimsed collection of overt and semi-overt knowledge of the

HDFD, missing seversl ssmti;l points pertaining to the orgamisation,
purpose and utilization of the Party by the Soviets in Eastern Germanye..
the extensive use of KDPD members by G Boviet intelligence for missions
in West Cermeny is not mentioned.” A yrophetic note, but easler to read
with hindsight.

Despite this one negative evaluation, LENA became highly regarded
by the Gehlen Organization as a politicel source. Within five months
of F l!‘e s trsasfer to]ﬁeadquarters, howaeer, LENA abruptly beceme a GE case.
LEN
Through the NDPD Perty (hairmn V% been introduced in Jamuary 1954
to & Soviet Intelligence ofﬁcer After a flurry of mesetings, he was
formally recruited in early March and immediately assigned 4% the task

e Amn . .
of creating & met of agey s o e o T6/05/01 COoe0sIe EE Y Germen - - - AL
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Foreign Office, the Chancellor's Office, and the Federal Press Office.

The plan vas grandiose: LENA ves to be the "German net directm'% to

recrult two principal agents and a sort of general political edvisor and

spotter, snd several support egents, and to provide nemes of potential pese-~
tration ggemts. As a double-sgent in comtact with the Soviets, whose

activities were directly to affect West German security, the LENA case

now properly belonged to the CE Group of the Gehlen Grganization. TFelfe

was mais ﬂz&ﬁeﬂdquartars case officer. He directed LENA through a field case off-
icer vhom he met regularly each time the field hendler saw IENA. Felfe

met 1ENA m only two or three tims. There is nofmdence that

the field handler of any other Gehlen personnel besides Felfe who were

comnected with the IBNA case were Soviet agents, although, since all
analysis of this cese insists that it was a KGB "gset-up" from the beginmning,

cne is strongly tempted éo assmit/lkufhmsmce of a helping hand in the

Gehlen eraéquarters to ensure that FElfe would be mede the responsible case
officer. The highly suspect Rglle was Telfe's immediate superior at this

time; perhaps he helped steer the case,

IENA vwas cast as the perfect agemt: imtelligent, cool, a dsmonic

worker ("needs only four hours of sleep & night“"‘)gfth a phenomensl memory

{ he claimed to find it releximg to memorize the licenmse mmbers end makes
of the Soviet sutomobiles he saw in Karlshorst!). Felfe took great

psins to point out IENA's excellent personal qualities and to emphasize the
ipdications in his reporting that the Soviet slso had a very high respect
for him. In contrast to LENA, however, the Soviet handlers seemed
scmevhat naive. Indeed all his Soviet case officers in successsion had

the shocking fault of being chatterboxes and through them LENA was osten-
sibly eble to pick up a great variety of informetion sbout other Soviet
agents snd operations in West Germany vhich were unrelated to him.
Furthermore, the KGB officers enjoyed talking politi?e(@{uch an intelligent
men, and from these long conversations the BND wes now and then given

an apparent glimpse mféﬁsg;{:g upolicy in Germany. Much of the informatdon
that IENA delivered to the Gehlen (rgarization wes excellent. Several
bone Tide RU and MFB8 agents were identified for the END in this mammer)

the XGB apparently had 1little compunction about mw%my the assets

of its sister services, although it dicd give away some of its cwn asaets

tco. The license plate numbers, telephone numbers and addresses of S
Approved for Release: 2019/02/21 C02606326 A5
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KGB safshouses were all accurate; theat is, there were traces Trom other
cases on them. Unfortunately, it was not completely clear in 19%:
and 1955 that these other cases were blown cases of the KIB/CE section
working mgminst the Gehlen Organigétion and the dther Cerman security
sérvices. Iooking back on this fact, one can say that it should have
been disconcerting to fimd so mayy traces ‘rom blown CE cases in a case
which the KOB pretended was a politicel intelligemce collection coperation.
Similarly disconcerting was the fact thet one of 1ENA's case officers,
Visdimir Shchukin, had been described tc us in early 195k by Deryabin
gs a former colleague working on West Cermam security amd intelligence
sgencies, Deryabin described him as incompetant, ome fact at lsast vhich
seemsd to be corroborated by LENA., In eddition to their talkativensas,
Shehukin and his colleagues were unusuRl and puzzling im &nother respect:
they dealt with their agent under their full, true nsmes.* They were
F?unﬁiggéiiy checkable. Technical discrepancies sbounded too: for example
gﬁi %Eg ;uv¢ IFNA & false West Oerman identiti document in Auguet 1954
which was so obviculdly falsified that 3y seid they were ohliged to
apologize, and that unfortunately they were unsable to produce anmything
better.

On the mﬁezm‘s operation to pemstrate Bonm on behalf of the
Sﬁviﬁﬁiiﬁz:f-tnoctuéullr than ?it;g’praﬁion to pametrate Karlshorst on

behalf on the BND. The leads he gathered for the Soviets were numsrous,

but they often petered out. Many potensial recruits were reported to

¥ Note #y way of comparison that neither Felfe nor George Blake were ever given
full names or true names of their Karlshorst KGB handlers, The purpose of
revealing full true names to LENA was presumably to give Felfe cover for an
all-agency namecheck on them,

T HREY
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in case the Soviets followed up), but only ong reel panetratisn was
sctumlly recruited: an alling and incompetent gemtlsman in the Press
Office who contented himself with the proluct of waste baskets for his
source material. To some obmervers it seemed incredible at the time that
the KUB should go through 8o many motions just for this. Apnd, indeed,
1t 41d not. The KGB was in fact very intereeted im information on the
Foreign Ministry apd Chancellor's office: persompel roaters, tables of
organizstion, internal directories and other msmoranda, compromising
information on mding officiale, etc. These EEI were all given dirsctly
to Felfe by Alfred. \pfﬁ{ta that at his 1955 and 1956 meetings with
the KGB officer they discussed these targets. In addition, Alfeed msked
him to identify Gehlen informents within the other govermment departments.
Falfe denies that he was able to fulfill Alfred’'s requirements; he claims
he told Ajred he had no sccsss to such information. In a certain sense
this was true, but the fect is thnf;cf{gﬂA case did his work for him.

The singular and expecial importance of IENA's net of agents in
Wes:b Germany was that it forced the Gehler Orgsnization to produce

1
"\n?en-up“ material on the target sgencies on & systematic basis and to a greater

extent than had ever been done before. Ii csused arswers to be producsd
to Soviet questions, while at the same time creating the impression
within the BND that the Soviets d4id not have otheér sgents in these

targets.. Beceuse of the comprehensive nature of IENA's targets and because of his

detailed reporting (described by CIA officers ss "more than necessary"), LENA
giifckly became tagged as Gehlan's most important CE case. Telf'e begged

for permission to pass approprite build-up material to keep LENA's
faltering net alive: the theory was that one had to plaase the Soviets

s0 that & source of importence both for West Germen security and pmuibly
for an eventual penetration of the KOB might remain vieble. Felfe's prin-
cipal problem was that at this time there was no yrovision for clearing

build-up material in the German govermpemt. Felfe first tried to persuade’

sarious security officials in Bonn, then he wvent to & CIA liaison officer, \

LreTontly

hoping that we would iptervene in some W&7. Zeem he'went to the Federal
Attorney Geperal and obtained 8 statement from him to the effect that any
material already demonstrably known to the opposition wes automatically '
no longer secret. By extension, that vhich was no longer secret could be
passed to the opposition as build-up materiel. Finally, Gehlen himself

btriefed Adensuer and the State Secretary of the Federal Chancellery,
Dr. Hens Globke, on the case and obtained Glodke's agreement in the matter:

H
=4
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specificeally, this ipcluded permission to pass imsfoomation on Foreigm
Ministry persomnel to the Soviets.® Thus armed, Pelfe was able to mame
euver & wide variety of informaticm "legally” into Soviet hands. Al
that 1ENA's Soviet case officer had to do was to declsre that certain
wreas of information were alresdy known or alresdy "covered” by them,
and then Felfe could ergue the virtue of providing that informstion to
IERA as bﬂild.-uy)nr to satiafy presumed IIB cross-checking on LENA or as
a wvay of trying to smoke cut the presumed Soviet source. Any number of
Soviet mgsb- could be traced in Bonm and in FND Tiles ambywrkmg
In the LENA case,
ﬂ:uinmlm’smmmm/( fmmmymm
PORSPEiEe of persons or subjects of Soviet interest wes flash into the
limelight for & momemt -~ perhaps long smough to be checked out in Western
f1les? - and then disappesr from the LENA case vith the Soviet case

officer's rmrk that he is no lomger mmrﬁﬁ

S S i
//\Q ( uake i:his exercise mora thorough Felfe eventually mensged to zet
pormission to conduct his own investigation afAt;mel knowato be under
study by the Soviets, and on wvhom the Soviets were seeking informetion on
vulnersbilities for recruitmenmt attempts. ZEver more brash is the incident
vhen Felfe esked s CIA liaison officer i? CIA could provide leads, from
lists of dropped agents, to persons who xlzht be employed at a relatively
high lavel in different Bomm ministries 'hom he could then recruit amd
"foed" to the KNB via LENA!

Through the IENA operatiom, the BND becssw intimmtely involved in
the security of the Weat German Foreign Minlstry, cheeking on targets
of interest to the Soviets, passing bulli-up and deception material, ete.
This established an important precedent at a tisme vhen the mascent West
German intelligence snd security orgzanizations vere still enzaged in intens
sive In-Tighting over the precise definition of their fupeticons and

¥ ow-is amgrfmn s about Felfe's teelmique writtenm,by the
CIA lieison offickF ior ity matters . te=ta=oiNrormmisntiont

Pelfe "very my played the Cberbundaserwalt (Federal Attorney Cemeral)
against his own superiors. He cbtainmed access to the Chancellor's office
through Gehlsn's osm sccess. Then he usad {the Chancellery's) spprovel of his
wishes to insure the spproval of Sehlem. Almmg the way he made references

to vthe uncooperative attitude of various other officials, includipg the

BV sl security officers in the Foreign Office. Alliin all, he made fools
out of everybody im the mame of the security of the Federal R, public,"

T.!
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responsibilities. The BV, which has forml responsibility for the
security of governmant officms, was not yat sufficiently well-ocrgsnized to
/m\jm7 this responsibility. Usinz the LENA case, the B moved
ints the vacuum and established e precedent which etill holds. The

END still smercises certain ds fscto respomsibility for Foreign Office
security, desplite the BfV's formal authority in this fisld.

There was &nother interesting gakbit in the LENA operation which
was used by Falfe to exacerbats the slvesdy existing friction between the
ESD and the BfV. On FPelfe's inatructimf/\é&sm congmrn to his
Soviet case officer g&bout operating in West Carmeny as a Soviet sgent
and about the danger that the BV might get on his tWrail. The Soviet case
officer sllegedly aﬁviMIEﬂAtohaw:o fenr, as the BIV had only two
files on him snd they contained only routine Iinformation on IENA's party
activities. When Felfe got this inforsation from LENA he checked the BTV on
an appropriate pretext apd foumd that their filss were exactly as described
by the Soviet cass officer. This was proof, Felfe then said, that the
BV wes penetrated. m;/@w was cited rather widely by Gehlen, Felfe
snd other END officers to their American collsegues and presumably to
other elewmts of the Cerman govermment.

Pelfe discovered during the course of the IENA operation that CIA
eould be useful to him in various ways. In the LENA case as in many
subsequent ones, his contact with CIA wes of enormous velue #s & kind
of super-lisison, since the various Germsa services would sometimes tell
their foreign confidaentes more then they would tell each other. Wham
IFEA's XOB officer wanted him to recruit s laborer wvorking on the new
Chancellery office building in 1955 so that & transmitter might be m‘d
in it, Feife cems to CIA with the complaiat that there were st least
seven different Germsn sgencies to which s worlkmen might report & reeruit-
ment approsch and that his orgenisation could be sure of hesring autommtically
from only two of them. He feared that if he did not have timely warning
of such an approach he might lose the opportumity to double the worker
secursly: would we please mmnitor the situation for him? Eypically
for the IENA case, nothing came of this ylan to recrult a workman snd to
plant an sudio device. Im retrospect, we speculate the Soviets were
planning to spproach such 8 workman idependently of LENA, snd that they
used this tactic td insure that Felfe would learn of it if their sctusl

e
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target reported the approach. Thus, if Felfe did not learn of any such
approach, the KGB could be confident of the workman's bona fides and
feel free to use its best'(and most sensitive) type of audio eduipment.
The LENA case, while dazzling for a while, produced many questions
and suspicions in the minds of analysts in both the Qﬁéﬂen Organization and
CIA. The unnatural talkativeness of the KGB case officers, the endless
and 1nconclusive backing and filling in the setting up of his net, the

lack of Gehlen control (LENA came and went at his ownsgnitiative, and

&)

always in a hurry, to the West Berlin home of his old Luftwaffefriend, where

he simply recorded what he wanted to say on tape and left); all these
features were puzzling even while the case was new. One colleague of

Felfe's, Dr.@Herder, was puzzled enough to write a review of the case in
ty

late 1955, He decided it was a fraud, but heT; was not yet quite certain
why. Felfe's CIA contact felt the same way: there seemed to exist the
possibility of a deception, but the obvious take for the Soviets did not
appear to pay for output in terms of good leads given to the West.

There was no internal logic to the case. This of course was the correct
conclusion., There was no internal reason for running the case as a
deception, but there was a very 7jood ”externa?“ one: Felfe, whose
benefits far outweighed the loss of any information toc the West from

the LENA operation. Tﬁese stirrings of suspicion about the LENA case
canstitutedlthe second obvious major danger signal - after Albert’s

denunciations - to Felfe, The LENA case would have to alter its course.

e —
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IV. KGB Work in West Germany as a Sovereign Country: 1956_51f,ﬁwi&ph)z;“gpar

The years 1955-1956 mark a major change in KGR operational policy
in West Germany. The post-war period was over and West Germany had hecome
3 soverefgn nation. By spring 195¢ the Gehlen Organization had become the
Federal Intelligence Service (Bundesnachrichtendienst - BND), a dependency
of the Chancellor's Office, the legal foreign intelligence collection
agency of the Federal Republic of Germany. Formal CIA trusteeship had
ended. The BND was considerably reorganizad and its relationship with
CIA gradually began to normalize, although CIA has never really lost itfs
“favored” position. To meet the new situatibg,new units were created in
the BND and BfV for the penetration of the Soviet 1nstallat1ons!gwhich
were set up following the restoration of sovereigﬁ%y and estaﬁlishment of
diplomatic relations with the USSR. CIA bases in Frankfurt and Bonn also
turned their efforts on these targets and in doing so found the need,
and the obligation, to operate closely - but as liafson equals - with
the newly independent German agencies. In Berlin, CIA's operations
base redoubled its efforts against the}Soviet "extra-territorial" head-
quarters - Embassy, Trade Delegation, KGB and GRU - in Fast Berlin,
producing in the process é fairly comprehensive body of documentary and
biographic material, which, along with the CIA German Station's library
of CE case histories, became widely used for crosschecking new information
as well as for trading purposes in the new #dwmm Tiaison relationships.
For the KGB, the BND was no longer a targe: for possible destruction:
far more, now, it was an object to be manipulated. The opportunity to
replace Gehlen had been lost, but he could still be embarrassed. It was
no longer possible to make use of his complicated jockeying with political
rivals, but he might sti1l have certain political dreams which could
be played upon. The fundamental theme of Soviet policy in Germany, now '
stronger than ever, was'neutralization, and as West Germany's economic
and military status increased the KGB moved correspondingly to support
its own government, not simply with the collection of information or the
parrying of its enemy's operatiors, but by mounting a number of "influence"
or "inspirational” operations, some of which filtered through Felfe's fingers.
- 53 -
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With the help of the LENA case - and fin gpite of its potential
dangers and the distrust of Dr. 8 Herderué Felfe héd established
himself in the “eaéquarters organization fairly solidly by 14955 as
the most energetic, aggressive case officer working on the Soviet
intelligence target. In late 1956 or early 1357 he succeeded’Re11e
as deputy chief (in praétice the real chief) of the Sev€2§I§§%€;;n
of the CE Group. Broadening of Felfe's access became a primary
objective. Alfred's factual EEI for the perfod 1956-59 reflect
the KGB need for detailed organizational and personnel information
on the BND and 1ts liatson partners: the internal security
service, the military security service, the Foreign Ministry, the
Chancellor's Office and, among the Americans, primarily CIA, Alfred's
purpose was mainly protective: of Soviet installations in Bonn
and East Berlin and of the operations run from them., USSR internal
security requirements were reflected, too, in requests for Felfe to
develop information on the BND section running penetrations into
the Soviet Union and to outline Foreign Office security procedures for
the German Embassy in Moscow. In general, Felfe and Clemens wére
expected to warn the Soviets of any projected operation against them,
They were also given specific nawes to check,

With a better bureaucratic position and the allure of being an
“expert,” Felfe had considerably more maneuverability in his own
right after 1956. In addition he was enterprising and his talent
for elicitation was phenomenal. He made a practice of winning a
personal contact in every important Federal and Land Security
Office: more.than one security official has ruefu?iy admitted that
he used to brief Felfe reqularly and informally on his cases in order
to get the expert's opinion. And where he could not develop an

already existing contact he would try to insert one in the guise

- K] -
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of a "special ccnnection.J*' Whenever Fé]¥e had to visit another
government agency on BND business he would look up other contacts
in the area just to keep up with what was going on. After a while
he devised the practice of taking along a tape recorder so that he
could cover more ground efficiently. Scon BND colleagues found
this a handy way of having him take care of some of thefr liaison
fcr them, and he was eventually relaying questions and answers
on varfous matters concerning Soviet, satellite and Communist
Party operations of the BHD and 3fV which otherwise were not of
officfal concern to him. From the BND's own damage assessment
we have the characterization of Falfe during this period as
“shamelessly curious."

Clemens in the meantime had been transferred to Cologne to

work in one of the new units tarjeted against the Soviets in Bonn., His unit

*An interesting example of this kind of maneuver by Felfe involves
a man naned Max Klemm, a former 5S officer and late returner from
Soviet PW camp. Felfe was instrunental in having Klemm taken on as
~an agent by the BND and in having him get a job in the Office of the
Federal Chancellor. Felfe argued that such a person as Klemm on the
Chancellor's payroll would probably attract a Soviet recruitment
attempt. The BND (Felfe) could then monitor the operation for “security
purposes”! Somehow Felfe succeeded in selling this idea to his superiors,
but there was never any sign of a Soviet approach, (There are various
possible explanations of Felfe's motive for inserting Klemm into the
Chancellor's office. It may have been simply to use him as an
unwitting source on this office. A more ominous speculation is
that Klemn was a KGB agent, and that Felfe devised the BND operation
utilizing Klemm as cover for moving him into a sensitive job and =
Véﬂﬁgﬁfﬂgmﬁllwggﬂ£§£ﬂﬁ§me;h1§%i§a§ugi§g,i)f?KIBmm Tater became the
TEND Tiaison officer to the Security Group (5G), the unit responsible
- for security of high governmental officials and the executive action
‘am for espionage and subversion cases of the Chief Federal Prosecutor. |
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was designed to pemetrate (primarily by sudio 1astallation) the Soviet
Trade Dalegetion, and it worked in tandem with & corresponding unit
directed by thes BEV against the Soviet Emdessy. Felfe could learn much
sbout these cperetions from Clemens, &od in any ctés, 88 R CE staff
officer, he had the right to review certain relevant cases from time to
tims. Felfsa's involvemsnt with these operations imcrsased stendily,

so that by late 1950 he wes officislly responsible for the Kesiguarters
supervision of nearly all END operations against the Soviets in Germany.
The KGB could well congratulate itself. At the same time it had to

be willing emd nisble encugh to counter the Western efforis on & broad

geale without endangering ite source.

a. Tergeting of CIA, Provocation, Tactical Deception

The IXNA case slsc helped to break jround éﬂ lisison with CIA
on cperations sgainst Soviet imstallations in ¥ast Berlin. The CIA
Perlin Operations Base, which handlsd these operatlous, still enjoyed
the possibility of workinmg unilaterally. The END naturally wanted badly
to have its share of sources in Kmrlsharst, the seat of KGB Headgquertars
in Esst Germsny, and Felfe strove vith a variety of ploys to further both
the BND's and the KOB's cause. In Septesber 1956 Peife and Reils visited
m CIA Mquartm;':x (&sm““ tbx"‘; of a END CE oriemtation
group. During this visit Felfe gave a talk on the LENA case, describing 1t
es clean, one of the best operations the HND had, and prectically &
pexetration of the KIB itself. The LENA case had at this time bexm to
groduce siseabls amounts of information on KGB #&- in Karlshorst -
safe house sddresses, license plste numbers, telephone aumbers, ehe. -
and in June 1956 the Bm;:lin Base Soviet operatione chief had discussed the
casevith Felfe, offering full support in evaluating snd checking out
IFNA's informstion. Felfe sgreed to supply all the positive operational
detail obtained by IENA through norsl W-CIA channels, and he also
offered, off-the-record, to pass whatever sensitive information he
received affecting West Cerman security if we would agree to be very
disereet sbout it. Ve responied with alacrity., DNot only did4 we wish to
keep our foot in the door now that the newly lezalized HND was often eager
to dispense with us, ve hoped that through this case we could induce the
spparently clumsy and unprofessionsl KGB camse officer, Shehukin )to defect.
Iven more important was the m to heve as many sources as possible

within Soviet controlied teritory such ae Kgrlshgrst vho could give us
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"sarly warning" Information on sny major Soviet retreat or redisposition

in Fast Cermsny. (The Soviets showed their goodwill in this respeet by
letting IENA give a vhole twenty-four hour sdvence notice of the Esst Germsn-
USSR Troop Agreements, snd agsin by givimg some spurious indications of
alleged Soviet withdrawels from the Karlshorst Compound in 1957.) The
by-product of cooperstion on the LENA case was to indicats more of less
upavoidably that CIA had a certain coverase of the Kerlshorst Compound.

A similar process was repeated in another operation vhich hsd besn run

by the BEXD sgeinst the Soviet Trade Delsgation Polyclialc in Xmrishorst

and which produced an encrmous quentity of personality informstion on

the Trade Delsgstion and on some imtelligence officers umdsr Trade Delegation
cover. In late 1956 Barlin Base offered full support to this oparation,
which was eventuslly to follovw the almost clsssic pattern of suddenly
turning into & CE case anl being put into Felfe's hands.

In 1958 Felfe began & concertad campaism to collsct detailed information
from CTA on its Karlshoret pepetration program. To this end he engineered a
series of crises in CIA-BND relatiomships which resulted in his being
briefed by CIA on the status of its effort. The first of m briefings

w/f/zc-;t' BND approval,
occurad in May 19%58. In October 1958 Felfe tried unofficielly, /(m get
m&j{&y& chief of Berlin Base, m but was turned
dowm. A second official brisfing followed in Februsry 1959 and & third
in July 1959. At this point a mechanism was created for close, comtinued
official BED-CIA cooperation against Karlshorst. A BE case officer was
placed in the U.S. Army Berlin Compound and worked clesely with DPerlin
me limigon officers. This was ap imporiant and delicate step since
the END representative had to be documented as a U.S. Army Berlin Command
wiom, supplied with an automobils with U.8. Forces license plates
and other American Army support facilities. Felfe in turn became the
END Headquerters' supervisor for the now officidl RID Karishorst pemetration
progrem and the immediste supervisor of the HND case officer in the Berlin

Command compound.

At u weeting with Alfred in Berliin in December 1959, Felfe discussed
the CIA omtions againet Karlshorst, Ka said he had been making some
headvay in discovering what the Americans were up to, but as yet they were
aot revealing their sources to him, Alfred proposed that he "help” the
Americans by sendinz some scurces for them ko recruit, but FPelfe cleims,
&8s he mtmm would, that he tried to discourage this. Some cases of

o s e e vl
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planted r&crui@ were of cowrse uncovered by CIA, but not through Felfe'a
euidlomes
sdpmissions, 50 we have no m that they were msnipulated In dimt

support of Felfe. In other cases, Felfe's role ﬁ :mhn.t clearer.

In mid-1957, Felfe had discovered throug\f}ftrm’a”ﬁ”sw of the KUB
salehouses in the LEHA case, that Berlin Base had an excellant source in
the Karlshorst Housing Administration. (A source in this spot was able to
provide consideradble "order of battle" information on a variety of Soviet
sgencies, including the intalligence services, through regular monthly
reporting on Soviet billeting sssigmments.§ Thie-source/hsd been one
of Parlin Base's major Karlshorst assets for some yesrs. By 1959 the
Soviets had apparently succeeded in identifying the CIA source, atAt
that time one of Felfe's collsagues succeeded in recruiting this source's
;e-vorker in the Housingz Admimistration., After this, we began to note
thet our source's access to information was slowly dimfrishing. We presume
the KOB decided to leave her alone in order to grotect their source {Felfe),
but restricted her access in order to ninimize the smount of harm she
could cause. Ve know her sctivities were closely monitored. Although .« A
Esst German surveillants watched her come to West Beriin for meetings with
her CIA case officers, mﬁ%ﬂmﬁiﬁum to vefwgse to West Derlin.
Shortly afta_r she fled, the BND recruit, who may well have been KiB-controlled,
claimed to have received an anonymous waraing and also fled to West Berlin.

Thus the Housing ,‘dmlnistr&tioa wvas purged.

In several other cases wa have been able to determine that within &
certain period of time, ranging from two to nine months after an agent
or prospective recruit had been identified to Felfe, the agent was either
arrested, or simply disappeared from sight, or lest sccess to our target. In
cne case when nmﬁyctﬁ CIA had an mgent in another East Berlin Y
housing office, Felfe, with KiB assistance, boldly provoked confirmation of
this fact by trying to recruit one of cur agent's collsagues. Hw placed an.
ad in the West Barlin newspapers desigred to attract secretarial halp from "-\
the East Sector. Our mgent's secretar; ansvered 1,;’“9’;’{'”;33 behest) end :
Felfe anmnounced to us that he intended to recrult her ss & END source on
Karlshorat. Ve wems thenfm that we alresdy employed her
chief and asked him to stop his approack since it might endanger our
sgent -~ who alresdy coversd the target in any case. As & result of such

sggressive manipulation by Felfe and the KOB, the hitherto unilateral Perlin

e et od SR SR
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Base program against Karlshortt vas largely eonpronised —
Uil THe Borlin wall was «rected cn 13 August 1961, hovever, the Soviets
rofrainsd from arresting] or doubling meny of the agents meedcEmpasestext
lnvolved, pre ssumably to avold gens TatJL susvlcion or any risk to Felfe,
After the Wall, houever, when the ce1ts could no longsr visit Vest
J;,rlin for ps:rscmal neetings witfn thmir CLi case officrrs, the Scviets: @ i
and/or MfS did move in and Lri.g these azents under cortrel., The ay en’!s B
who were able to maintain clande stine communications with Derlin Base !
after the wWall soon showed dafirite sipgns of hostile control,

The KGB also manipulated Felfe in support of its investigation
of other suspected CIA operations inside the Soviet Union. One case,
which occurred in 1960, involved a West German businessman recruited
by Berlin Base to report on Soviet trade contacts during his frequent
visits to the USSR, This businessman was subsequeni?y recru1teéﬁﬁ”‘
by the KGB, independent of the Barlin Base recruitment, and targeted
against the West German and U,S. Fmbassies in Mosco#, then the
KGB suspected him of having Western intelligence contacts, they
reacted by closing out all the agent's KGB requirements except one,
namely, to spot, recruft and maneuver into place a West German
girl suttable to be a German Embassy secretary. By this maneuver
of introducing a CE factor urgently affecting West German security,
the KGB succeeded not only in forcing revelation of the case to
the BMND, but an actual turnover of the case to the BND.. Felfe
became the BND Headquarters case officer, and the KGR continued
to play the operation for the purpose of fdentifying other BND
assets inside the USSR. 1In another case, that of a lWest German
woman run by CIA, Felfe provoked revelation of our interest by
sending us reports accusing her of seriously insecure behaviour
while she was in Moscow. Subsecuently, she became the target of an a7ﬁﬂﬂh““~”L
KGB "dangle” operntion -- a Soviet lover was introduced whommise
K by appearg otentially recruitable.

The Berlin Wall made KGB CI1 work in Rerlin considerably easier,
but it did nothing for the Sovict diplomatic and trade installations
in West Germany. In the West the problams of negating Germén and
American counterintelligence operations without revealing the
existence of a major leak were more difficult. Paradoxically,
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Felfe himself had been largely respensible for promoting an operation
to tap Soviet Embassy telephones in Bonn. The KGB regarded this
situation in a fairly relaxed manner, however; Felfe kept them
supplied with {nformation from the transcripts.” Presumably it
gave the KGR a good security check on the Embassy employees as well
as a convenient deception channel: and, of ecurse,‘they knew precisely
which Soviet offices were not tapped and, therefore, safe. The
Kirpichev case, described below, contains examples of the deliberate
use, as well as of the careful avoidance, of tapped wires for
operational purposes., For different, and obvious reasons, the KGR was alse
wincecirmid
qyite saagudre about the joint BHD-CIA audio operation against the
New China Hews Agency. felfe raperted to the KGR on this operation
and it remained moderatﬁ%j successful from our point of view. BRut,
while the KGB seems to have been willing to allow us a passive |
coverage of theéizofffciai installations through tg]ephcne taps, it
was somewhat more energetic in trying to counfg?ﬁéégggmggg;§tians
against their own installations and personnel, and in frustrating
Western agent operations mounted on the basis of the audio product.
By procrastinating bureaucratically Felfe could foil many a plan. If
this did not work, then the audio equipment would often fail technically
for some unexplained reason, although tn no given case could the
failure be positively ascribed to anythine but accident, In other
cases, the target of the audio operatfon would suddenly be moved to
another billet at the last minutglafter the audie installation had
been completed, and an employee of no great interest to us would be

assigned to the wired apartment in his stead. In some cases, however, the

*Golitsyn reported that he Yearned in 1959 or 1960 that the KGE had
many reports on the monitoring of conversations in Soviet installations
in West Germany. He conjectured sedbe—time that these must have come
from 8 KGB agent connected with BND audio operations.
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defensive ploys had to be more camplicated, and sometimes they did
not succeed, Two of the best known examples concerned the Soviet
intelligence officers, Kirpichev and Pripoltsev.

Dmitriy Ivanovich Kirpichev was a KGB operations officer
assigned to West Germany under cover of the Soviet Freightrand
Transport foice, SOVAG, in Hamburqg. Kirpichev had heen in contact
with a Soviet emigre resfd1ﬁg in West Germany, who, in turn, was
_ reporting on his contact to the BfY., Kirpichev had been under
survetllance by the BfV in an effort to establish some legally
incriminating material which might serve as the m basis for an
arrest. Felfe says he learned of this case and of a plan to
arrest Kirpichev at a routine BRD-BfV conference sometimé in the
first half of February 1961. Or 11 February he had a mgeting with
Alfred in Berlin, at which time he informed the KGB about the
Kirpichev case, Alfred then asked Felfe (according to Felfe) if ‘
he thought 1t would endanger Felfe if the Soviets Yundertook

samething" to protect Kirpichev. Felfe says he replied in the

-jggg:-kfs
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negative, as long a8 the Soviet counter-opsration were carried out "with
the necessary finesse”. He ewem suggested the idea of having Kirpiphev

pretend to fall sick while on m trip tc Berlin.

Dexedistely after this, on 16 February, Felfe had a confersnce with
the BfV referent for work on the Soviet Embsdsy. From him he learnsd
the details of Kirpichev's emigre operstion, including the emigre's
KB coverntme, "nnm‘*@ snd the fact the arrest was to tako place soon.
Felfe reported thiz to Alfred in secret writing. At the time, he knew
that the police planned to interrogate KRITIK formadly on 21 February for
the purpose of preparing the legal basis for the subsequent arrest of
Kirpichev in Hamburg. He say or may mot have been awere that the arrest
was definitely planned for the 23rd.

On th'v&fmrnoon of 21 February Kirpichev left Hemburg and travelled
to Bonn, where he spent the night in m hotal near the Soviet Embassy. Priob
to his departure, various Soviet offices indicated that Kiiipichev vas a
about to lsave on & business trip to Berlin, but would return to Hamburg
on the 2&& of February. The BND % on the Trede Mission
produced this information, es the XGB knew it would, and Felfe sent 1t on
to the BfY. Kirpichev proceeded to Berlim on the 22pd. The 23rd came and
went with no arrest. A few days later Kirpichev's wife in BHamburg made
some remarks on the SOVAG premises, where a BRD agent was employed, which
"gxplained” why her husband hed not returned to Hmmburg. Presumably this
sgent was known to the X0Bj in any case, Kirpicheva tock care that he
overhesrd her saying that her husbapd wee severely ill in Berlim. Twe
more days passed end the END agent in JOVAG was able to report the
receipt by that sgency of an official announcemant {rom Berlin that
Kirpichev hed been stricken by an inflamed appendix end confined to @
Berlin hospital. Felfe sent this report to the BfV in a routine mannmer.
On the 16th of March this report was "confirmed” in a telephone call between
the Soviet Embassy in Esst Berlin and the Soviet Trade Mission in Cologne.
tow 211 that remaipned for the XOB to do was to give the BfV and the BND
a specific reason on vhich to pin the entire faillure of the Kirpichev
operation, and vhich at the same time might head off any potentially
dangerous general mquizl}. Kirpicheva let the BND source in SOVAG hear
her rems¥k that she had been under surveillance in Hawburg by sn unknown person.

G ’t“é’f
Meanwhile the BfV's double-sgent, KRITIK received a comepimeterdal message

from Kirpichev warning him that tpcig rl;xaTd gc?n under surveillance during D)
CECn WY
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their last m?zing and that Kirpichev had fled Vest Germany for sacurity
reasons. TFelfe imfommwed the BEV of the SOVAG pemstration agent's report;
the BPV sent him the item about Kirpichev's message to mm}w it seemsd
as though the operators hed only themselves to blame for everything.
Although efter his errest Felfe tried to give the impreasion that he

hed not given this operation sway in the first place, he was obvicusly
interested in seeing it work out well for the KGB. According to Clemsas,
Pelfs asked him some time in 1961 to ask Alfred "if everything worked out
and Kirpichev got out &1l right.” Clemens said Alfred sanswered in the

affirmative,

n interesting side light on the modus operandi in this cese is that

1n ite earlier stages (before Felfe had reported to the KGB Shat IRITIX wes & dou~
ble-agent), the KB provided KRITIK with an emergency contact vhomr he could
resch by telephone in the Press Section of the Soviet Embassy. The sign-

ificance of this is that the Press Sect—i‘xm was housed in & separate build~

ing from the rest of the Fmbassy and th%mB knew, through Felfe, that it

wvas pot tapped, unlike the offices of KRITIK'S rezular case officer.

ot so successful was the Pripoltsev cass. Valsatin Aleksandrovich
Pripoltsav was an engineer assigned to the Soviet Trade Mission in Cologne.
The BfV had uncoversd Pripolisev's role as case officer in three cases
which it was monitoring. Felfe lsarped of this first im May 1961 st &
routine interagency conference. In July, &t a second conlference, he
jearned thet the BfV was thinking of meking an arrest. The date of the
planned srrest was, however, & closely guarded secrst. Felfe lsarned it
on 2k August, only two dsys in advance of the arrest date. The result
was that he was unsble to warn Alfred im time. Pripoltsev was arrested
and sentenced to four years in grison on chikrges of espiopage. Pelfs in
turn received a reprimand from the X3B. (This event beceme another cause
for the K3B's subssquent insistence on & faster commmnications system
through the use of sn Illegel.) Felfe mede soms sort of eéfort, however.
AS soon Bs he heard of the date for the arrest he ssnt & telex to the Cologne
office of the FND suggesting, om his own initiative, that it have e Russisn
linguiat standimg by. In doing this he used s eryptographic reference
in & strange way vhich revealed the mams of the Soviet to be srrested. |
The BND subsequently surmised that Felfe could have dome this to alert
cmanlytotxwmmofkmhageafmmmst
in order to cover himself in the event that Prijoltsev dlssypeared before Q;C’

e
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Another operation, known as the Sokolov case, demonstrates KGB exploitation
of am a Soviet agent known to have been doubled by the opposition, This case is
sumarized ®elow but discussed in some detail in Annex C. The case started as a
U.S, Army CIC double agent operation.t The case officer on the Soviet end of the
operation was an RU GSFG Major (who used the alias Sokolov) in East Germany.,

In 1959, after several uneventful Yyears, CIC turne%the case over to the BfV, at

which point CIA replaced CIC as the American liaison partner. Study of the case

revealed that Sokolov was a drgnkard, an insecure talker, and a flamboyant and

promiscuous type, and inducing his defection ®ecame an important’bbjective of the

mxExx Western services, At some point, investigating Sokolov and obtaining evidence
seems to have become

for his arrest/ezsme a corresponding KGB objective,

Appréximately six months after the BfV took over the case, the BND?ézzeloped
a lead to one of Sokolov's agents, and thus Felfe, as the designated BND represen-
tative, was cut into the operation., It seems likely that the KGB learned of the
operation even before this time, either Fju Felfe who may-have learned of it
infm informally from the BfV, or through another source, If s0, this would have
enabled the KGB to feed the lead to Sokolov's agent to the BND in order to geﬁ the
latter involved as a partner in the Western double agent opermation and thus facil-
itate close KGB monitoring through Felfe,

From the Western point of view, the case eventually came to involve several
interrelated double agent operations which produced leads to roughly 200 security
suspects, a seemingly attractive operational lead to an RU Major (Sokolov) in East

Germany, and the participation of the BfV, two LfVs,
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the BND, CIA and, in an indirect capacity, CIC and OSI.
A CIA case officer worked nearly full time, for six months,
exclusively on this case. CIA provided traces,

guidance, and information on RIS modus operandi and

organization,
Felfe's behavior vis-a-vis the other services
was uncharacteristically passivs'which suggests that
the KGB was apparently content to sit back and watch
the Western services make their moves. At one point he
made a strong plea for the BfV and CIA to be more
forthcoming in the exchanges of traces on the various
suspects, but most of the timetafelfe simply sat back
and allowed himself to be briefed by all participants.
'CﬁThe executive action phase of the operation proceeded
smoothly: five RU agents arrested, many more suspects
identified and investigated, considerable espionage
equipment, including one of the newest Soviet W/T sets
confiscated. Although Sokolov was not recruited or
induced to defect, the operation was considered a
success .by the Western services. But the KGB was
apparently also very pleased; in fact Felfe admitted
having received a rare cash bonus for his work on the

case. The KGB obtained a wealth of information on the

operatlonal and liaison procedures of Western services,

.-éf a.g/,wcé/m ,e.wLMOcWL accordd. ,&-ﬂ%j Py /4

/&Z_ . v & /“é;‘é’v’m /A(‘/u;"/&ev\ Y /“f/e“é’,g 2 .
&hiégé;ﬁgASokolov agrr§ﬁj elfe's EZ ; Tt S o

Clemens, who was slowe1 and less sophisticatedjthan
Felfe, was shocked that the KGB deliberately allowed an
RU agent from East Germany to walk into a West German

trap and be arrested along with four other RU agents

"i‘/é, o TH n%f,lawf wn‘mj/ﬁ r{’uﬂrr(/;t—> Ry

in the West. 3%

Afper—itiz—arFeost; ?Ei!!aﬁémi%ﬁsé that he had observed this case with some
glee and had been amused to deliver derogatory information to the KGB about am
another Soviet intelligence officer, Felfe's West German prosecutors thought
it strange that he should receive a bonus in a case which had actually ®een a.
Soviet"failure", e,g. the five RU agents arrested. Perhaps Felfe was also amused
By his prosecutors' bafflement, as when asked to explain the ®wonus he replied
merely that he had been compensated for hard work despite the "losses' sufferéd,

NO FOREIGH DISSEM
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her nﬁ tm§ Kifvetts nﬁl{‘w him was to shrug nﬁ“u “this©
_ bad nothing au with m offied amd ’*spicom wily mm;, ‘be : o
Felfe wm %hlt he ad ebnrrvvﬁ thin ci;{uiﬁz m gz« mﬁm

ZWAVERSICHT
Annaxes D and £ dsscribe two cther cases -—mmrmmm ~= Wnich

- Ol 0T vl O
show thut MM vhen the opposition mx-n’# that u—-et,‘iu tions has been
doubled.sguisRit itz Tn ons of these cases, the opration limped along

in desultory fashion for quite a few years, and Pelfe used the case to support
his contention of opposition incompetence. The other case was exploitaed
mnore aggreseively as & channel for gpesing both political and emurintemgmﬁ

diginformatien.
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. B. Felfe's Finsl Plot — the Busch Case

(sw%%‘“L) (Eig;iast major counterintelligence plot before Felfe's arrest was the Busch
. case, Felfe was arrested in the middle of it, so we do not know exactly where

it was supposed to take him, If the risks he was willing to take to manipulsate
this operation are a valid indication, however, it seems to have been destihed for
an imppotant role, The ostensible purpose, as planned Wy the BND (i,e. Felfe),
was to set up a BND staff officer for KGB recruitment, as a BND deception against
the KGB., The screening of candidates would have glven Felfe access to the per-
sonnel and security files of a number of BND officers. From the KGB point of view,
we conjecture, the case may also have been connected in some way with th%\recruitnent

of another real staff penetration of BND Headquarters,*

We would 1ike to describe this operation fn detail because at ngarly .
- (Toemms #€ b

every stage offﬂjs development, it was replete with signs of danger, which
should have been heeded by an alart Western service. Unfortunately, the
use of multiple cryptonyms to disquise sources and agents and the fierce
compartmentation in the BND in this, as in the LENA and many other cases,
prevented anyone from putting two and two together for a long time. To
make sure that no one could arrive at the pfoper conclusions in this case,
Felfe charged out all the pertinent file material to himself, and no one
else had access to it.

Friedrich Busch was another old Gestape friend of Clemens from wartime
days in Italy. He was also an old acquaintance of Oscar Reile and the

protege of Carl Schuetz - Clemens' former chief in Cologne, Clemens

recruited Busch for the Gehlen Organization in 1951 - as he had Schuetz - gnd
E 4 51‘1

* A macabre touch of humor in the files is a remark by a BND security offiéer,A
made wefore Felfe's arrest, to the effect that Felfe's handling of the Busch
operation was so strange it wouldn't even be surprising if Felfe were to suggest

himself as the eventual target for KGB recruitment.

D s —
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subsequently Busch worked for a time in GV'L" with Reile and Felfe. His
professional history 1s cloudy at best: while a GV'L" case officer he
appears toc have tried to run a Soviet double agent case without informing
his BHD super'lors'?ri Hheh the deception was uncovered he gave a rather

lame excuse and was transferred to a non-sensitive job in a field debriefing
office. He 1s described as a weak man who cries under pressure and who is
not particularly "quick on his feet.” Qur files contain a note that Felfe
tried at some point to get him a staff position in “eadquarters. but

was unsuccessful.

In early 1956 Oscar Reile brought Busch into an extensive KGB deception
operation known by the BND cryptonym “PANOPTIKIM." The first player to
fi11 the lead role in PANOPTIKUM was General Friedrich Panzinger, a former
senfor officer in the RSHA. He had been 1n charge of Rote Kapelle
investigations for a while, later Chief of SD Ostland (Baltic States and
Belorussia). 1In 1947 he had been captured by the Soviets in Vienna and
imprisoned in the Soviet Union on charges of war crimes committed against
a Soviet officer. In 1956 he was released on the promise that he would
work for the KGB "to penetrate the BND and to report on political events
in the Federal Republic.” Upon his return to Germany in early 1956 he
went directly to an old friend, the President of the Bavarian LfV, to whom
he reported the KGB recruitment and who 1nﬁ£urn passed him on to the BND
in the person of Reile. Reile's plan was to put Panzinger in contact
with an ostensible BND net (real people, fabricated activity), about which
he could then report to the KGB.‘ When Panzinger happened to become
reacquainted with Busch, whom he had krown before the war, Reile allowed
Panzinger to mention this to the KGB. Panzinger did not kéaw Busch was

a BND man until the KGB wrote back telling him to be wary of Busch. Reile

*Busch's double agent operaticn was a typical Soviet operation for the
period and possibly significant for the early history of this case: the
brother-in-law of a Gehlen employee had run a sort of service in the immediate
post-war years assisting former 50 personnel to cover their tracks and to find
gainful employment. The XGB in Viegga caught on to him and with this compro-
mising knowledge memaged<to recruitthe Gehlen employee. The Gehlen man re-
ported the Soviet recruitment and found himself with Busch as a case officer.
Why Busch really tried to play him back without telling anyone is not in CIA
records, nor is any description of the content of the play-back, which lasted
nearly two years.
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then made Busch Panzinger's BHD case officer and a deliberate sitting
duck for recruitment by the KGB. The case was handled in a desultory fashion
by Reile for a while, then by another colleaque, until the fall of 1958,

when 1t was given to Felfe. During this two year period nothing much

“happened. Indeed, Panzinger's K68 case officer, "Heinz," exhibited

all the reactions of a very suspicious man. Panzinger met him only
once during the two years (in one of the LENA case safehouses in
Berlinl), and the whole proceeding had come to a near standstill

when Felfe moved in.
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At this point the case picked 1p spectacularly. Pelfs yroposed
to the I section to ke Pausingsr more stirective to the KiB: he
)4 Pansinger tell Heint that Busch had asked him to seyve 88 & letter

drop for the HD snd also that Busclh hed Deen mmde chisf of & special

B office hardling Baltic axd North Ses operatioms. In Februsry 1959

he hed Pankinger ask the EUB for & mmeting. As reason for the meeting,
Panzinger wie to discuss the war cr’'aes cherges vhich hung over his hesd.
The Soviets hel relessed Panzinger without ziving him &n smnssty snd the old
Ganerel lived in fesr of mrrest. Actuslly, somstims previcusly the WD had
srrangsd with the miummi:aaut to brief & high official of the
Bavarian Justice Ministry so that mo eetiom would be taken mgainst Paminger
without grior warning to the BND. mfa'tuug{v(, f&frﬁﬁ?m

in the Justice Ministry wes briefel. mm%«u—-«rm,nmw,
u:taen onece befores whan Psnsinger had discuseed the charges with his

KOB csss officer, the latiar had assuresd bis that his case would mever come
up. Weverthelsss, wnder Felfe's direction Pansinger asked the XoP

chue ofFicer for & meeting t4 discuss this problem. He travelsd to Berlin
on 2B Petrusry 1959. The XKOB cass officer told him he would see what he
eould do about the charges, but 4id mot offer mch hope for am Smmssty. At
the st time, he said ke thought Pansinger's cese merited & more "sscure”
commmichtions arrapgemant apd ipstructed him in the methods of OWVL
reception. (Felfe told his Western collsszuss with greit imterest that
this Wes the first BND double agent to receive OWVL from the XGB.)

Now strange things bezan to shappen in Pemsinger's opiration. In
July he recsived a XIB instruction vie OWVL to find cut if ;izgvieman
defector Max Heim had bees m BND or a BfV sgent yrior to his defwction.
This was io BNy VeyS & very inliscreet question on the part of the KCE.
The CIA liaison officer for security matters, who was already oo Felfe's
trall et this tiwms, wrots the following comments in August 3959:)

4>/

- "inless Paaxinger h9s grossly overstated his BED comn#ctions te the
Soviets it 1s atrunge that the XOB seems to think he wight have aceess to
this informmtion. If the KGB sctuslly ssked the guestion this coulld be
an istication that the KB dnows Mgsinger has been turned and calculstes that
the 2D wvill sugply & trus answer. On the other Mand...comsider the
possibility that (an) h#s been aiked this questiom...”
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4/ In the meantims Pansinger had inmccently carried out his KOB case officer’s
instruction to ask Gehlem, whom he knew slightly, for a Job in the BRD. Be
wrote & létter of application end, after en appropriate interval, Felfe
drafted an mnswer for the signature of ope of Gehlan's deputiesz. Felfe's
draft vas nothing short of a death blow to the Pansinger operation, and
indeesd there was spsculation even at the time that it was for some remson
a deliberate blow. Felfe and his colleagues in the END and CIA had
discussed the type of answer which should be prepared to Panzinger's
latter of application and hed decided together thet a sort of non-committal
reply suggesting “"no present vacapcies” but still ‘hol&ing:-out scme hope
would be the best. It appesred strange, then, whem Felfe produced the
#iguned reply which stated thet Gehlen could mot employ Panginger until
the matter of war crimes charges vas settled. The CIA liaison officer

-

reporting on this episode wrote: - b

e e e e

et
//.-/-“““

“. "Considering the fact thmt the charge was & very painful thing to
Panzinger - as time proved - it seews somevhat unusual apd a bit grotesque
that Felfe should have written a letter to Penringer on such e litersl
b@éiﬂ. Felfe, & feallow alumnus of the R&A slong with Panzinger and
Busch, could have prepared a leas cold-blooded reply.....We can only
speculate as to the reason for the change. At any rate it would seem that
(the) other approach would have served to keep the KOB more hopeful and
interested end at the same time would rot have rubbed salt in o4 Panszinger
wounrds."

Four months later a warrant of arrest for war crimes was served on
Pansinger and as the police officers waited for him to collect his belongings
he camitted suicide by poisoning himself. This occurred on & day in
early August 1959, when both Felfe and the one man in the Bavarien Justice
Ministry who hed been briefed to forestall an arrest were absent. Felfe's coaments
to & CIA lisison officer mede shortly after this are interesting. He seid
he thought Panzinger had been depressed for some time {this was tuue) and had
shown signs of emotional instebilits. He had been clearly worried sbout
the war crimes charges. As to the operation, Felfe thought that perhpas
the KiB might not regret having him out of the way since in a sense, even
though he had been the KGB channel o & BED officer, he was also an cbstacle
between the KB and the HND officer and now the KOB ould approach the
iatter more directly. The KGB wouldl reason, said Felfe, that through

,N....nr_g*_zT
> 3 N
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Panzinzer they had been eble to ghther enough evidence of Busch's
"yndiscretions”to epsble them to make an approsch - an approach which
earlier they might not have believed possible. In fact, said Felfe,
the KOPB might now be expscted to move egainst Busch and in doing so
they might even go so far as to reveal their knowledge thet Busch, too,
wes 8 war criminal. (This was the first time this information about

Busch bscame known to CIA.)

Wnile making wise surmises sbout the K3B to his Amsricen colleegzues,
Felfe set mbout franticelly in the BND to cause the very contaict with
Busch which he had been predicting. Shortly aftsr Panzinger's suicide
Felfe end Alfred met in Viennm, vhere, FPelfe sdmits, Alfred asked him how
they could keep the opsration going and extend 1% to Busch. Felfe hit
upon the effective and simple plan of having Penzinger's brother write
to Panxinger's old KOB sceommodation address saying he had found the name mﬂ!
address emonz Panszinger's effects and was smforming them of Pansinger's \
dsath. The brother invited the sddresses to write back either to him
or to Pansinger's "closest friend during his last days’), i.e. Busch.
Tn this way Busch began correspondinmg directly with the KiB. A meeting was
srranged to take place in Rome in fugust 1960 during the Olympie Cames.
An urgent OWVL mmssaze from Alfred pdmonished Pelfe to remember that he
vas responsible for the safety of the KB officer, who was coming from
Moscow for this meeting. The KGB officer, mm/ told Busch he had been
sent from Moscow especially to rscruit him, but on BD instructicnms
Busch played hard~to-get, challenged the KOB officer to provide bona
fides, and refused to sccept recruttment by amyone but the "boss?))

They pertsd with an agreemsnt to meet sgain in QJeneva in early 1961.

Felfe presented this turn of svents to the BiD tf;]ﬁry remarkable
and he immediately set about the creation of a deception unit on which
Busch could report in the event of his recruitment. Some people found
this & bit premature, but Felfe kept moving asd during the paxt few months
gave the impression of great sctivity surrounding the mﬁp case vhile
he collected all the necessary apyrovals for Buach to ;cc;pt a KiB
recrultment, to nominste a (real) candidate for KGB recrultment in the
hesdquarters, and for the release of dsception meteriml. He set Busch
up in BeidAlbery in sn office conusisting of Busch, one colleague and
a secretary. His theory was that Busch would report freely on this office,

thus 31*::&;:3 the KGB the impression that they hed readhed their goal of (;C/'
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penetrating the BND. BHe reasoned that in this way the BND could keep the
KGB busy While fending them off with deception and monitoring the extent of

KGB knowledge about the BERD! The files show fairly universal feelings of

incredulity at the time Felfe propounded his plan. Unfortunately the incred-
ulity 4id not extend to Felfe's immediate supervisor, the BRD CE chief.
He was fairly well hoodwinked by Felfe im this ease, and in several okhers,
to his intense embarrsssment later. Each time the security sectionm officers
vanted to review the case, they found that the material was insccessible;
finally, in July 1961, cne of them was abls to get into Felfe's safe and
discover, to his ammremept, that contrary to all impressions, absolutely nothing
had happened in the Busch case since the upeting in Rome & year ssrlier,

The KGB simply 414 not appear for the mseting with Busch in Geneva,
and no word came from the case officer Heiny suggesting & new meeting. AT
the same time, Felle knew from Alfred that there would be no meeting. Via
Clemene, Alfred sent the messags in early 1961 that Busch's KGB case officer
was khaving difficulty in obtaining docummnie for a trip to Switszerland.
The KOBsHeinez was hard to push around, however. One ;umm mt he was .
{ ﬂ«méw? Lo Qi b, Mg, wrsar Z,zzbe ik i ~

already quit.o suspicimm er Buneh Xowad to drop the case.

= vwmm
Py, ,da"a; zw.s L7240 Fubfeifat

P /\Kainl uld have to be prodded from the Vest, ao-

,I‘S Mey 1961, Busch wrote him & letter eay.n; he was sorr; they had missed
each other and that if 'Beinz was etill intereated he should set & new
meeting date. Busch stipulated that the plsce should be anywhere but
France, since he was blacklisted in thet country. Slightly more than

two months went by before Heln: replied offering to mset Buseh - in
Paris! Now Busch had to write ancther letter. (A tap on Felfe's telegybone,
which wes alresdy operating by this time, reveals that Pelfe informed
Clemens &bout this time that the BND would mot give Busch permission to
keep & KOB meeting in Paris. Since Clemens had absclutely no official
reason to knov this informmtion, one mssw®s that he wes supposed to pass
it on to Alfred.

Another six weeks were used up in negotiation for a pew meeting. Fimally,
Busch and Heinz mgreed to meet in Vienns on 11 September 1961. A% & meeting
in Berlin on 10 August, Pelfe's own KGB hendlers informed him grivately
of the pew meeting plan. They urged FPelfe not to let the END counter-
survell Busch's meeting with Heinz, since if Heinz, "who doesn't know

e ldva
the real situation, ‘were to spot t:m nurvcﬂ.‘imce he would simpl; break 76/
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wontact. Nevertheless, tie BDUD was insistant sbout the surveilliance,
varicus ssctions for various resson. The CE section wanted to idemtify
Heing; Felfs wanted an excuse to get Clemens (now in the surveillsmce wmit)
8 chance to meet with Alfred mnd to countersurveil Felfe's own westings with
Alfred, and the Security Section and CIA vented to surveil Felfe! To this it
mist be added that the KOB Heins had his ol countersurveillance; the

enly man ve do not know sbout 1s Alfved - possilyy be would have done well
to have had scme surveillmnce of his own - if he didn't.

Vhan Busch arrived in Vienua, Heins $told him that he was the K3B "boss"
for this opsration; that he had come agaia efigecially from Moscow and was
yropared to 8fTer Busch $10,000 if he would work &s & source op the END.

(The money would be paid Jater intc & Swiss Bank account, for which Busch
shouldimake his own arrengements.) Busch modestly replied that he doubted

if he could b & very good source since he wan mot a hemdguearters case
officer; had been in & debriefing unit (ignoring the previous fabrications
about his work) for scme yesrs as s resuli of eerlier difficulties, and
mctuslly knsw no more sbout the BND than that which hed been published in the
Esst German and Soviet exyoses of GV'L" st the timme of the great flaps of

the early 1950's. Heine assured him (Felfe wrete im his report to the

BND, "swore to hix") that, incredible as it might seem, the contemt of

thess old expoass was in fect the sum total of KB knowlsdge about the

B and they wers hungeritg for more. He said that Busch vas & most

ingortant man for the Soviets, and he geve Busch a 1ist of requinments

on the BID: true nmues and pseudonyms of case officers; identification of
sgiate in the Emst; all informmtion sbout the hesdgquertera, sbout bus routes
to the hesdquartera, BND license plate nuxbers; pollitical and operatiomal infor-
metion about Berlin. Im addition to these pemetrating EEI, Heins made stveral
interesting political observations ~ much im the old LENA style. Pelfe wrote
them up as follows:

"It was sald that the Soviets do not understami Ademsuer. Decause Adenmuer
doubted the determination of Soviet dewmmnds concerning Berlin, and was not
Nﬁy to negotiate sooner, now, after the 13th of August, his negotimting
position is apgreciably lmsss favorable than it was befors.

"The smericans in Moscow ware said to be of the ssme opinion. Frem them it
beceme known to the Soviet intelligence service that they wented to force

oy /
"J ‘ o -
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the victory of Bramdt im the Bundesta; electiens or in a generel victory
of the SPD. In this case the Soviets would then try tocsee that RBrandt

would not become sc powerful as Adenauer.

"Khrushchev reportedly vwill stand on his werd: a peace treaty with
the'DDR' can still be signed this year mnd Berlin beccms & free city.
Othervise, one can reckon with further difficulties in Berlin.™

Beinz sent Busch home with an S/W system, some developer and & test
to pmsctice on, and the agreemant to meet agmin in Viemna in April 1962,
- In the meantims Felfe prepared his report on the cese, assessing it as
follows:

"The continuing patience of the Soviets over the yesrs and their careful
procedure underline the repested statements that everything hed been stopped
{referring to the histus between the Rane and Vienna meetinse) for sscurity
reasons, since our agent was ¢specially important to them. The S/W system
given him and the mopey paid {500 IM) without receipt support this interpre-
tatiem. The interest of the Soviets is undoubtedly in this case to penetrate
headgquarters or at lsast to develop the possibilities for doing so. For
the futuse handling of this case it is decimive to determine i, sud to
whet extent,build-up material on the HND, especially sbout the hesdquarters,
can be pussed, and 1if i1t would be pomsible to Find An ostensibly witting
source in the headquarters for our egeni, whom cur sgent could describe in
at lsast a few details."¥

when Busch got home he tried ocut his new S/W: the practice text
was in Russien, which he couldn't read snd the code consisted of several
mumber groups for which he had mo key. His first communication then to
the KGB wes a rather stinging complaint. As of early Nevember 1961, when
Felfe vas arrested, there was no raeply to Busch; indesd mone came until
well after it was clsar that Felfe's operaticn was at an end. In Janusry
1962 & routine letter for Busch arrived asking why mothing had been hesrd from
him. This was gm end of the@% cas¢. Busch was interrogeted
by the BND just after Felfe's arrest and the conclusion resulted that
Busch had been operating honestly in respect %o the BHND.

Busch

¥ Telle's raport dated 28 September 1961 on the PRUSENERIM case: Dericht
usber Cegnertreff am 11.9.61 im Wien" ‘irud AAe v)w’Zw\. oLt cnd Lo

M'..e!/,n. »EZ( HorlZog fel Feife et ALW Aecorne Aotieloned
> p———e, 2T /véﬁf 813 o ocerm moe Ao e ekl
M// ‘Zﬁ/eﬂ F&SE;RH& /ID
FORDTAN nrmme. é
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‘6 Support of Sevist Folicy snd Political Beception
_A
(ﬂ;ﬁs Felfe could serve almirably ws watchdog for KGB assesz in Germany,

Seviet nesds em=n-sonsvidil-hvogdes Javel after 1955 had alsc ecreatsd for him s
grivate role on the political scens, which in somw ways might have provided

him anieven g:fam sense of emcitemsest Wi importance that d&id his
buresucratic csmiscience. IFNA - ag ever - pProvides & clue. During the
pericd of legalizetiom and reorganisstion in the END, the LENA cesé had
been dcramant, possibly sleeping off Ik@}krder's probing ecriticisms. In mid-
1956 it suddmnly awoke, but this time in the guise of & political case.
Shehukin told IEEA to forget temporsmily about his met to pmmtrats the
Foreign Office and to concentrate on investigating the existence of &
pessitbls mutrlliit faction in West Jermitny. Shehikin said that the &vitt’
were doing everything inm their power to establish & neutralist party which
would make some dent in the 1957 vote for Adensuer. (When elaction time
came, however, he simitted that the Soviets 41d not have this capability:

he said they had no asssts for starting a political party!) Soviet interast
in IENA's task vazed and waned several times during the yesr between the
sumser of 1956 and the sumser of 1957, but es tensiom begam to grow in the
West sbout the imménent unveiling of a Soviet ICHM and cver the Bast German
troop agreements, LENA's case officer spoke more urzently of the msutralist
assizment. In the summer of 1957, Felfe came to & CIA officer with a rmrt'fmni

o R A
L.tiliﬁ W s ;
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1ENA vhich he sald he considered very significant: the KIB wanied IENA to
find out if there 4id indeed txiaf in the West German government & fattion
sdvocating closer rapport with the Zast Cermmn govermment snd with the USSR.
Bothing very much ceme fo) tbis item of "intelligence". It ves not treated
significantly for a varigty of reasons, not the least of which hed to do
with CIA's increasing bafflement with the 1LENA case as & vhols and incress-
ing speculation that 1t might be a deception. As an indication of KGB
operationnl intemt, however, it is iateresting. After this, IENA re-
turned briefly to work on the Bonn penetration project, but in esrly 1958
whs told definitely by the KOB to ease out of it and to devote himself en-
tirely to political reporting.

Simultanecusly, Felfe was involved in enother KOB attempt to support
its governmemt's policy. The Rapacki proposals for a2 nucleer-free Centrsl
Europe bad coms to mmight with the successful passage by the Bundestag in
Merch 1958 of & resclution meER%cm Smments in Vest Gerasny. Never-
theless, Soviet clandestine feelers for some kind of ﬁmmmt were still
out. We con gee & small example in oné of Felfe's operstions. Bwar $ince the
enrly 1950's, the Soviets had been intsrested in the ex-Wehrmmcht officer,
Boguslav von Bonin. Von Bonin was & wellispoken, and out-spoken, neutralist,
vith excellent social comnections, stronz idealism and rather little
political scumen. He had been chief of the military plamning section of
the Amt Blank, the predecessor organization of the Defense Ministry, snd
in 1955 he had been dismissed from the Defemse Ministry for publicly
propounding his neutralist views. At that time the KGB, through Colonel-
General Alsksandr Pavlovich Tarasov, Chief of Staff of the Soviet Forces
in Germany, iavited him to come to East Berlin to discusss the German
problem. He vent, was delighted with denera) Tarasov, left him his notes
on his thoughts, but violently repudieted a direct recruitment piteh from
& KGB representative. Q(en./Gehlen, who had been in touch with ven Bonin on
and off for several years, backed him In his trip to East Berlin. Although
he realized von Bonin's besic political naivetd, he had hoped to use
him in sowe way to further anm old personal dream; that he could shmshow
be instrumental in bringing about & rapprochement, if not 8 reunification,
of his country through a personal channel to the other side. Felfe was
Gshlen's personal representative in dealing with von Bonin X
¥Fel¥e stated To his American interrogﬁzg;;izggzbg; thopght the vom Bonin case {2j¢«

4 Za

vas & good uignph tgft' %;s:végvti" hgeal emratéllgn run bnyE at%g&a.“ ? . 4N
stded his opinion tha . : » runnig B 330 of operstion ngnna AT
mmmrmmnmmttm%- & far wore important o
?ﬁie in’ the German political scene tha{ it actug.u:f does plmy. kT
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In the f2ll of 1958 the von Boninm case vas raised sgain from the Soviet
eide. In that yesr Pelfe had three important meetinzs with the KIB.
The first, in Berlin, wes with Alfred, and was designed primarily to
introduce a faster commmication system by mouns of OWVL. Through the
nev redic eystem Felfe was sunmoned to Viemnn in Beptember 1958 to meet
o nev and imposing perscn introduced simply s "the director’|; The
following month he met the director sgein im Berlim. PFelfe will mot
tell us-in detail or inm any kind of organizel Keshion about these meetings,
but he does convey that the basic operaticmel reason for them vas to
discuss von Bomin. PFelfe says the director asked his advice sbout vwhat
to do with this cese; if Felfe thought it would be advisable for the Boviets to
extend spother invitation for talks to von Bonin. These meetings seem
to have made a pgrest lmpression on Felfe. He speaks of the director
alpost with reverence. Certainly this msn sppesled to Felfe intellect~
ually, and he obviously cultivated Pelfe‘'s net insignificant ego. Felle
told Clemens vhen he returned from the Berlin mesting that he snd the direcior
hed talked at length of many "deep and important” thimgs. Teo his imterro-
gators, Felfe presented the topic of the dirsctor”s talk as though 1%
were & kind of shimattwmms policy statemsat. Actually, we w under
the cirmumstances, comsider it also in terms of & kind of propagella outlime.
The director began with a discussiom of historical Russisn respect for
Germany. He said that Soviets realized the impossibility of mmking West
Germany into a Comenmist country, but that this was all the more reascn why
sveryone should try to meek agresmemt, to £ind some guarantee of pemce. The
Soviets wers dissppointed, he seid, thet tho contacts stakbed by Adenauver
on his trip to the USSR in 1955 had not been followed up. There now seemsd

Now the Soviets must try to seek unofficial contacts.

11ttle likelihood of success on the official diplomatic contacts. | Eneay
intelligence chiefs should maintain satisfactory contact with each other.

There wers distinct possibilities in this direetion and "the doors were

alvays opan.” This is all Felfe tells us, but in the context of the von

Bonin operation it suggests much. It also locks as though informaticn pessed in
the one cese, IENA, nsmely that the Soviets were sincerely interested in &
ypenceful solution in Germany, wes produced to confirm the righimess of Gen.
Gehlen's imtidgtions in the other case, von Sonin. These ere but swall details -
cne would expect to find many more - of the peace message vhich has often

veen played sgainst the louder themss of more warlike Soviet statemanta.

(About three weeks after the directors's mesting with Felfe on the Von Bonin
case, the Soviet govermment made its first threstening atatenent of the

TTIREM
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Perlin erisis - Khrushchev's statememt of 10 November 1958. )%

Felfe eays that the director wewswesdo urgedhim to develop his
political reporting - evem to join the Foreign Office (although this
Jast commant mizht be one of Felfe's own embellishmente rather then a resl
KGB ides). The éimt;;x;rw Felfe to apeed up his political reporiing,
particularly the tramsmittal of BHD and BIV weekly and momthly situstion
reports, which he hed begun to send regularly in about March 1958. He
also asked for information on the END offices concernmed with political
intelligence collection on areas othe: than the Soviet Unicn.

c‘L Mathods of Communication

In addition to imcremsed concentration on the political scene, the
1958 meetings between Felfe and Cleens and their KOB mentor also brought
sbout important developments in the ajents method of cammmmnicstion with the
¥3B. It will be recallsd that in 195?Al%ﬁutup&cn‘n+iARm to provide
cover for Clemens to mmke regular trige to West Derlia on HD businesy, sad
that during these trips Clamens went over to Egat Berlin for mmetings
with Alfred. After the BALTHASAR case collepeed in fall of 1955, RErwin
Tisbel, who had been more or less in resérve since hls reeruitment, took
over &s courier betwsen West Cermeny 3nd Alfred in Berlin. Upon ocecasion,
however, Pelfe and Clemens slso travelled clandestipely to Berlin, despite
the risks which such trips entailed. For these trips, Alfred supplied
all three agents with West German idemtity documents in other names
(completely valid documents, unlike the obviously forged product in the
LERA case), and suitcases with a falee panel to conceal reports anmd film.
The agent would then drive through tre Past Zope, holding a quick meetiny

with Alfred et a predesigneted kilometer marker (¥m. stone 107) on the
w

Eight years latar, the von Boninm case was dredged up by the Boviets on
yat a third occcasion, this time as s propegands wespon to diseredit Cen.
Gehlen snd the . In December 1065, the Moscow correspondemt of Der
%ﬂgﬂzm, the West Cerman equivalent of Timem or Hewsweek, was,
on t initimtive, given sm interview by a Soviet Colone . The
interview vas for Col. Xarpov to provide dero~
he claime® to have known personally, s

P#) - Papers.” Near the end of the inter-
view, however, Col. Earpov i entioned that he was not unknown in
West Cermsny, snd in response to quactions from the corred pondent (vho is
reportedly & XGB agent), Xarpov them jroceeded to reveal that he was the
individusl vho had met with (en. Gehlen's perscnal representative {(vom Bonin)
wvhen Oehlen initisted contact with the Soviet military leadership in Emet
Germany in 1955. Karpov's sccount of this operstion was tailored to give
the impression GCen. Gehlen bad initinbed secret discussions with the Soviets
on the Cerman problem without the knowledge of either the Vest Cermmn or the
U.8. goverrments. The interview, together with BND rebutial, appesred in
the 10 January 1566 issue of Der Spiegel.

ostensible purpose ﬂgfkp
gatory informmtion
and to attack the "The

Vo5

)
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Helmstadt-Derlin Autobalm inside Bast Cermsny, to yass him documimbary or other
iperiminating materisl. The agents them procesded normally into Vest Barlin and

st Alfred later for a lengthy meeting in Karlshorst. Clemens at this time {1956)

had also been given sm S/V system snd 8 cole system for using one-time »

pads. This yrocedure vas fairly sktisfactocy, but Clemsns had i,

isss chence of lsmzthy oral reporting to Alfred, while at the seme time the
volume of reporting increassd. hﬂnhﬁ?s.,mtarghma&wﬂ@tm
tape recorder (he was apperently very lasy sbout composing written rmtl, and
several instances of Alfred's imphtience with him in this reapect are documented ),
snd his reporting comsisted primarily of a handful of remf Minox film and sev-
eral spools of tape om which (according to Clemens) he recorded situation regyoris
sl the latest changes in IND persomnel and T/0. Scastimss be would visit
Clsmens in Cologne, vhere he would dictate s report im cipher which

Clemins would then tremspose into S/W.. This worked well enough until

Magch 1958, when Clewans wes unexpectedly relisved of his yost in the Cologne
pmetration unit and demoted to & surveillamce temm. Clemens’ superiors

in END headquarters had apperently been dissatisfied with his work for

some time. Now his usefulness to Felfe and 4o the KOB was sharply curtailed.

By cleims thet Alfred was uninterestsd iz the imformmtion he wes able to

develop from most of his surveillance activities (primarily aghinst mmbers

of the Algerien indepenience movemimt in Germany). At this point OWVL

was Introfuced. Clssens acted as the receiver asd decoder. Commmnication

wvas made once & week, with one albtersate yer week ss well, After » whils,

& "burst" transmigsion method wes introd , for which Clemems had to use

2 tape recorder hocked to his radio. After recording the high-spesd trans-

mission, MWERNSESEE R 28, he would play

e
the taps at slow-spsed mmamm the message. At one

tims Alfred winted to imtroduce & system of rubbicg metal shavings emto the

taps 5o thet the impreasions would becoms visible, but Clemens and Felfe found
this method too messy &nd too upvreliabls mnd refused to use it.

Clamens shys that from 19580 on he reeeived very few perscual instructioms
from Alfred and that the majority of the messages were for Felfe. In
short, he had become Wg.unmmtngeatfwm. When Be 414 go to Berlia
Not on BAD busimess
arfter this date it wes)\veehféedmkily (uatil 1960, when Pelfe was able Yo bring him

vack brisfly to e operationel rols in a double mgent case). Alfred tightened up

the security by refusing to lst Clemens coss to the Bast Sector of Berlin ,\f‘:vff)**
o, "},
any longer. All their meetings were merely btrush meetings on the street, PR ”-,7 7

.seful only for exchangins watawial. but net for discussion. Felfe tried |
use / 8200, pproved for Release: 2019/02/21 C02606326 — 45t —
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repeatedly - with only occasional success - to bring Clemens into a
case 1n order to give him legal excuses to go to Berlin, but the problem
of quick, secure commup1cations remained a seriocus one.

It was as much to%this prot:lem as to political matters that the
director addressed himself in his September and October 1958 encounters
with Felfe. He announced that he wished Felfe and Clemens to sever
personal contact with Alfred and the East Berlin Rezidentura and to
work from then on solely through an I11egal Rezident in West Germany.
They wouid be 1ntrdduced ta the Illegal, but their primary communication
with him would be via dead drops. Each man would have his own set of
dead drops and 1t would no longer be necessary for Felfe to communicate
laterally so often with Clemens on KGB business. The director said that
any communication via this system would reach Karlshorst within 24
hours. The immediate reaction of Clemens and Felfe was dismay. Their
refusal to comply with such a proposal was adamant. They claimed
that the introduction of an unknown 1nterﬁediary hetween them and
Alfred would merely provide more risk of exposure or accident over -
which they would have no control. The director and Alfred tried to
reassure them, saying that the I1legal Rezidant was an absolutely
reliable person, a Soviet citizen, but the two agents continued to
refuse. For the next few years the Soviets allowed them to have
their own way.” .

Sometime 1n 1959 Felfe received a new KGB cover name: "Kurt." Clemens
became "Hannl," and, along with Tiebel, was referred to in KGB files as
part of "Kurt's Team” or of "Operation Kurt."** In 1960, during one
of his rare visits to Berlin, Clemens was presented with a citation

by the KGB in honor of his ten years of service: a letter from the then

*The KGB use of I1legals to handle West German CE operations goes back
a long way. Deryabin told us in 1954 that while he was on the German Desk
in Moscow 1n 1952-53, there were plans afoot to set up two such Rezidents,
one in Duesseldorf and the other in Munich.

**Source: KGB defector Golitsyn.
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KGB Chairman, Shelepin??and a bonus of 2,000 DM, Felfe also received
a letter from Shelepin, and we pres@me also a bonus, although he did
not confess tcvthis. T

Alfred held his last meeting with Felfe and Clemens in Vienna in
September 1961, At this time he informed his old agents that at the
end of the year he would leave germany for good, This time there was
to be no question of whether or not théy would work with an I1legal
Rezident. Alfred informed Felfe and Clemens that at their next meeting
later in the fall they would meet the Rezident, and that after this
they would work through dead drcps. Each man was to select and set
up drops for himself: Felfe in the Munich area, Clemens in the Cologne
area. From time to time they would have personal meetings with a
KGB case officer in a third country, and if they should ever feel
themselves {n danger they could go to the Soviet Military Attache in
some Western European country other than Germany.

A very rough estimate of the frequency of personal meetings between
Felfe and/or Clemens and their KGB case officers during the course of
their KGB career is once every three months. But this freguency varied
greatly during different stages of the operation, depending upon the
availability of cover for travel and the intensity of the operational
developments at the time. The personal meetings were, of course, heavily
supplemented by imﬁersana] comaunications.

& New Directions?

We have seen how Felfe, as chief Soviet counterespionage referent
in the BND, was able in the last years of his ¢§reer to cover Soviet
requirements on a variety of levels and a variety of topics. By rigging
an operation especially for Felfe, Alfred could force answers from
almost any element of the West Cerman government in the guise of

"build-up material. By creatinc certain operational situations or

*A BND comment on this subject conjures up a humorous scene in which
Clemens "in the purest Saxon dialect” {nnocently asked his KGB case officer
"who this Shelepin might he." A)fred apparently was really shocked, and
Felfe claimed to be annocyed with Alfred for not orienting Clemens better.

- 68 -
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complexities, Alfred could help Felfe in his bureaucratic manipulations,
indeed even promote the formulation of helpful bureaucratic regulations

| or precedents, By introducing a Soviet CE factor into any BND case

anywhere, the KGB could cause the case to be transferred to the

protective custody of Felfe. By 1nir@4ycinq a Soviet CE factor urgently

affecting German security into the operation of any other agency,

German or foreign, the KGB could hope to bring many another case

under Felfe's scrutiny. Finally, Felfe, because of his own

personal qualities - brashness, inquisitiveness, agressiveness - was

able to broaden his access to information in areas in which he had no

official excuse to be interssted. (In this respect he is reported

in one of the BND security investigations as having tried to meddle in

a BND operation

- B -
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\Kvolvmg s West Cermen nuclear scientist - probebly in responge to & gspecific

——-9
request from Alfred.) In the and, hﬂehﬁmmmehmﬂmauxb

& simple servant of the XGB. (Tt's doubtful if he ever thought of himselfl
as such.) Bvidence from iptercepted OW/L broadcasts - 85 well, of course,
an Peife's own statements - showe that Alfred often asked Felfe for advice
about the Soviet handling of certsin operations. This included advice on
the Soviet haniling of BND-KGB double agents and the timing and tenor

of ¥OB propegands operations. Pelfe hed become 1n mAny ways something

of & consultant to the ¥GB, a8 vell as &n agent.

Tn spite of the fact that in many veys Felfe nad an slmost idesl
position, there is evidence that in 1960 he was jpstructed by the KGB to
move on to & mew job. 'ﬂxiamthemstafmﬂyoﬁmr for the BND
Commmications Unit. At this time, dipcussions were undervey for the

LOMtN‘ﬁ
establishment of the BND es the German comunications im W{\nuthor-

ity. Felfe koev that the post of commmications security chief was shortly

to b ecome vacant, through the retiresent of ita i{peumbent, sod he prodebly
;Afﬂ; that the job would assume grester importance ence the COMINT agree-
ment vas signed. He submitted his spplication for the post early and
worked hard to sell himeell as the next capiidate, In meny respects,
nowever, this is +ob which migzht pot have 1nterested him as much &8

his o)d one, and it is curicus thet hwe tried so rard to get it. In

vis post-arrest statenents, he went to grest psins to eleim that the XGB

vas definitely against having nim transfer, but there is guffieient evidence

{including intercepted telephone copments between Felfe and Clemens) to
suggest thet the opposite is true. If so, thes the obvimﬁim
tw:lngﬂ ant,é"} :.Zﬂ XiB WW have asked en agent who was
i facto chief of the BND goviet CE Section to give up this Jjob umless

it had & r.p:mcmt with equaz. &r netter ums@

™mis raim Qe élifﬁ}ult problem of %@m wmtims% which -_u

suggested nu moug,n m;ﬁ‘s hs.atory, ant of ‘hoe éxistance,” g /m*k
\W&ty, ve ‘!sa‘fe b;m infe{ﬁnd vy various Mfté’/wrs Pelfe, oi‘ nam'ﬁa,
S &-iues that hse mr reeruited another M mnm he &id’ aot,’ “put,”
in ﬂom:wskd‘s apinim/,ér myﬂl‘ A% 18 Wi‘bk ttét Pelfe qéz/‘m

hpvevm/ for the Soviets mrﬂ‘aa,,mvith ¢ havife tipped w
:mninmtmmm&&tismﬁkhmthk}x

oom
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For almost svery year of Felfe's post-war existence an item of derog-
atory information wes entered in the files of some Western agency. Unfort-
unately, no one sgency, much less the BRD, hed it a1l until shortly
before his arrest. Both Clemens and Felfe have praised Soviet securlity
practices as greatly superior to those of the HD, and their sccount of
the KGB handling shows & continuing concern with operational security.

The weskness of the Soviet operation campot be 1aid so much at Alfred's

door as at Pelfe’'s and Clemens’, The weakress » of course, was built in:

the clannishness and susceptibility of the ex-S5D officers which drew

them to KGB attention in the first place,slsc bore the seeds of en eventual
breskdown. Felfe and Clemens refused the disciplime of maintaining contact
vie an Tllegal, insisted on keepinz up their latersl communications end
their trips East to meet the KGB officere. Ome cap at least understand what
psycholozy might have motivated the two egents in their refusel of the
impersonal and mechanical commnications system, but their stub 88

was disastrous, and as time passed their operstional practices boam more
arnd more lux. Vhat saved them for so lorg wss the fact - over ihich they
hed littls or no control -~ that no thorough iavestigation was ever msde

of either Felfe or Clemens by sny one agency. The END, hamstrung betwsen
the rqquirements of "respectability” anmd the need for experienced personnel,
did not (at the time Felfe snd Clemens were recruited) perform background
checks on nev employees and 4id not routinely trace them with other sgencideés.
Instead 1t tried to rely on rigid interns) compartmentation as its primery

security teehnlique.

As early as April 1950 British filss contained sufficient derogetory
informmtion on Felfe to make anyone wary at the very lsast. Aside from
information on such gensrsl and common post-war sins as the falsification
of personAl history statements, "insecure” talk, and information peddling to
several sgencies at once, the British file contained: {a) Felfe's report
on Gerde Clemens' attempt to recrult her husbmnd for the KGB in Dreaden,
an maicntion that Clamans might have accepled recrultment, and Felfe's
offer of Clemens to the British as a double agent; (b) Felfe's admia;\gm
that he had sent 8 report on a unit of the 1IfV NHordrhein-Westfallen to
& contact in the SED in East Berlin; (c) @ report that Felfe had attempted

to peddle to at least two West German news agencies the charter of the

proposed BfY which was about to bs presented to the Ministry of Finance for

SECRET
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approval. The history of Paife's possibl- dsngercus contacts with Max

Sissn) apd Helmut Proebsting wes mlso recorded in some detail, as vell

as indications of untrustworthiness, ;ées:f.blo theft and general "varn-
ishing of the truth”. Some of this information was mede available in
gemeral terms to the BUD in Jenuary 1958 when the END requested traces
on Pelfe in the course of their 1986.57 investigation of him.

CIC had & certain amount of derogatory informmtion omn Felle by the fall
of 195k, mostly from Indwig Adbert, who had becems sware of the existence
of black marks sgainet Felfe in the BEV and the Pederal Criminel Office
through his ovn early CI Work. CIC &lso had the report of Max Vessel's allshed

By 1956 CIA had what CIC hed, slthough in condensed form, without
source dsscription. It also had Deryabin’s informatiom in early 1954,
vhich indicated the exlstence of two KiB agenta im the Gehlan Orgsmissmtion
with the cover nwses"Peter” and "Paul” (Clemens' and Felfe's cover nawss
at the tims), but unfortunately Deryabin m:?ah to grovide details to
hely 1dentify the sgemts.® After 1957, when CIA officers began to work
nre em.‘i.af with Felfe, the fils of suspicious, or at lsust ypumsling,
itess sbout him grew. For example, in Felruary 1957 s CIA officer from the
1isison base in Munich/Pullsch sccompeniel FMelfe om & trip to Barlir. The
purpose of the trip wes a specisl meeting with IENA, st vhich, Felfe s&id,
he hoped to obtain sdditioml detsils concerning an esrlier IENA report that the
KGB was targetisg & homosaxukl officer of the U.S. Deparimnt of State stat-
ioned in Beriin.# After Felfe and his CIA limison officer had alresdy
arrived in Berlin,and sejarated, Perlin Pase received & cable indiceting
thet Gen. Oshlen was comceérned sbout Felfe's safety snd hed requested that
e be under CIA's 2% hour-a-day protectiosn. (Was this one of Gehlen's
fiashes of intuition, end could e have sispected the truth even them?
This possibility cammot be rejected cut of hand.) After this cable was
received, the CIA lisison officer, remshbaring & remirk Felfe had mede
sariier in the day that he intended togotatwvinntiﬁsajulmo%lfwt

Pepe oo

ey ot et It on bt
1t 444 mot. At that poiat in West Cermsn and HID history, almost any type
of imvestigation imto the bickgrounds of 2D persomnel would have turned up

dwrogatory information snd possikle !ndicatioms of Soviet connections on m
pars of & maber of BIND m./m.

#» M58 0 typical dlversionkry tion. CYA's Deriin Base snd the

Stats Departasnt security office considerable effort to investisate

1ENA's yeport. The investizstion hshd w1l over a jesr, until it was gemd /,;5
with no conclusive result. j‘
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hotel at 2030 hours. Felfe was not there, nor hed he returddd by four in
:é.he morning when our sleepy officer decided to abandon his vigil. |
Lochted in bis hotel at 0800 the next worning, Felfe invited our

1isison officer to breakfast. Without being asked to account for his
time, Pelfe volunteered that he had gone to the movie st 1830, had

bad something to eat and & drink, and bad then gone to another movie

at 2230. Again without being asked or challenged, he exhibited two
movie tickets. This voluntary display of props to support & story
struck the lisison officer as quite unusuai. Bqually unusual was the
fact that the stub was torn off only one of the tickets, and that even
if Felfe bad in fact attended the second movie it would not have lasted
until some time after four o'clock in the morning. The liétaon officer
did not reveal his susplicions to Felfe, but he 4id prepare & spbetad

<oddot Teport on this dlsapppearing actd cid< gt 73 L et /M
//Nﬂe o

The BND had Iudwig Albert's denunciations of Felfe ae early é.s
1953, but these went unheeded. Albert made a praetice of denouncing
many of his colleagues who transferred from GV"L" to the #eadqua.rbers
CE units snd, furthermore, was not entirely above suspicion himself.
The first concerted investigation of Felfe of which we have record was
begun by the BND % 1956 on the officisl grounds of "Suspected SD and
Eastern Oonnectiong‘z.) When the BND traced the British in the course
of this investigation, they received a memo on 21 January 1958 generally
outlining Felfe's insecure and deceptive practices as a British agent and
specifically pointfng out suspicious contact with Helmut Proebsting
and "the RIS attempt to recrult clemenQ The memo d1d not contain an
account of Felfe's having offered Clemens to them as a double agent. In
addition, the British pointed out that as late as August 1957§ ‘Felfe had
attempted to establish an unofficlal connec‘b.ton to & British intelllgence
officer in Duesseldorf. None of this seems to have stirred the BND part-
iculsrly. Pelfe was called in and asked, in a :h@ pro forma manner, '
about his 8D connections. Felfe, equally pro forma, denied having been
an 8D officer. The "investigation" seems to have petered out at this
point, deepite the fact that the falelty of Felfe's st&tement could have

been proven very easily.

In the meantime, during 1956 or 1957, the CIA security liaieon
aﬁiger to the BND had been mking a review ‘of the horrendous GV'L" flaps of
¥ the aarly 195?)‘ 8. He reasoned quite sinply and accurately that if the

s e

*. It was later confilrmed that Felfa mat writh +he wND 4. 6/
ot evenine. Approved for Release: 2019/02/21 C02606326*5¢ Berlin
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KGB had deliberately sacrificed a number of agents in the GV“L" bases,

it did not do so without leaving some penetrations in place to report on

the subsequent CE and CI organization and operations of the BND. To find

the remaining penetrations, one shou}d look primarily in thefﬂeadquarters

CE section and in the Frankfurt-ﬂnlbgne field base, whiéh had absorbed

a number of the old GY"L" officers after the dissolution of that base.

In a memo dated in early 1957, this officer suggested several candidates

for investigation, among whom were Felfe, Reile, Clemens and Schuetz.

His conclusions were given to the BND security section, where they

were added to the generél suspicions of Felfe and h1s coterie, but again,

unfortunately, did not succeed in sparking any sort of investigative

action which might have tested out the logical anaTysis.“

The security situation continued to fester quietly in this way

until early 1959, when finally a report from a high-level penetration

source shot us into action. In Harch 1959, Michal Goleniewski, a senior

officer in the Polish Intelligence Service reported to us that the KGB

had had two agents in the BHD group which visited the U.S. in September 1956.
The KGB also had an agent, Golenfewski reported, who was in position to

obtain information on a joint American-BND office running operations

against the Soviet Embassy in Bonn and against the Soviets traveling in

the West. The K6B had guidance papers used by this office and prepared

by the Americans in 1956. The criginal source of this information was

the highest level of the KGB: Cen. Gribanov, the Chief of the Internal

Ccu§ffiinte3l1gence Directorate, who revealed this information in a briefing

:gf%ﬁ? assembled satellite intelligence chiefs in 1956.*%® On the basis of
is information and several other leads from Golenfewski, and despite some

guestions concerning Goleniewski's bona fides, CIA began a quiet, closer

investigation of suspect KGB agents in the BND. This investigation centered

on Felfe. As a first step, file information was pulled together on Felfe

and on the stranger of his oper-- —- - — "~

@ Revelation of such information even to the chiefs of the satellite
services was a major KGB mistake.

SECRET/NG FOREIGH DISSEM g;lz;”
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ational activities ~- the LENA and Busch cases. He was placed under uni-
lateral CIA surveiiiance on several of his trips out of town, and a
unilateral phone tap was put on his Munich telephone. The BND

was not lmmediately informed because of the extreme gensitivity of the

source, Golenlewski, who was still in plsce.

By eariz l9éi the elrcumstantial evidence against Felfe, the
positlive evaluation of Golenilewskl's information in general, and especially

the fact that Goleniewski had by then safely defected to the West,

brought CIA to the point where it felt itAzgzﬁ&;nform the BND. Wwhen
General Gehlen was told in Februsry 1961 of the speelfic report about

two KOB agents in the %rdyp which visited the U.S. in 1956, he immedistely
agreed thét his heretofore favorite case officer - Felfe- was the major suspect!
Ee set up a small special task force to investigate Goleniewski's lesds to penetration of
%® the BND. Now, with the impetus of informetion from "the horse's
mouth, " their investigation of Felfe picked up rapldly where it had

left off six years previously. The BND noted that Felfe had s weekend
house bullt, suspiciously it seemed, right on the Austrian border,

and in mid-March s tap was put on the telephone on this house. This

was difficult to achieve because the house was located in an area

with virtually no other residents, but as soon ss this tap began prod-
ucing, the XGB's operation "Kurt" unraveled raéidly. The first lead

came from & remark by Clmmens, who complained to Felfe sbout the high
cost of his phone cells to Felfe: if these had been official calls

there would have been no need to complain. The BND then began to look

at Cleuwens more closely and discovered that he was in correspondence

with his daughter in Dresden jﬁﬁvia & third person (Tiebel), even

though ke went to great pains to give the publie impression that he

had no connection with his Hast German fanily. The BND security team
algo discovered that Felfe had been falsifying his expenseAaccou§$ing,

and they noticed his relatively high standard of living. In the summer
of 1961 Felfe began dropplng remarks about having received a large bequest
‘from & recently deceased aunt in the U.S. CIA checked and found the

aunt very much alive and that there was no record of hergl having wdde

any foreign money transaction. Indeed, a few weeks later’ﬂée ayplied

for a pessport to make a trip to Germany to visit Felfe, and Felfe then

began mentloning e loan insteed of a bequest.

4

During the course of the spring and summer of 1961, telephone covarage £7
an Felfela wastrand henas JApproved for Release: 2019/02/21 C02606326 ... .. . . ~ S
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clandestine contact with each obher on matters which could not be identified

with official Gehlen operations.¥*

They spéi?e guite openly - very "{nsecurely” - ebout (ehlen affairs on
the telephone, but double-talked certain other matters. It was also
.eviﬂent that they were corresponding with each other on operational
matters of some kind although they had no off;cial BND reason to do so.
Mall coverage was placed on Felfe. By pieciné%ogether various scfbpé
and shavings from the tpps and from close dbaérvﬂtion of Felfe, the
BND security officer wes able to establish & significent pattern of
action on Pelfe's part. It became clear that Felfe was slways curious and
aggresseive just after his bi-monthly trips to Cologne. ('The investigator
,dré;'up an impressive mnalysis showing how Felfe pushed for information
on & sublect not normal;y of direct coneern to him - nemely the whereabouts
of an engine recovered by the BND from wreckage of a Czech owned 11-18 whtch
had crasked in Bavaria - at a time when normal interest in the air
¢rash had died down, but just after one of Felfe's trips to Cologne.

Felfe later admitted th%t the whereabouts of the IL-18 engine had been
an urgent EET fromfzgizia.) The investigators reached the conclusion
that Felfe was receiving his EEI in Cologne via Clemené, who served

a8 & communicatioss link to the Fast. In August three very damning
telephone intercepts revealed that Clemens had been "called” and asked
to find out from ¥Felfe what had heppened in the Pripoltsev affair. Felfe
told Clemens that he had written something sbout it the previous day,

| which would be "over there" the following day. By early October it

was clear to monitors that Clemens was receiving OWVL, and they were
able to establish his frequencles and schedules (every Saturday at noon,
alternate repeat on Mondasys at 1700 hours). Several messages were

subgequently broken when Clemens relinquished his one-tlme-peds.

In addition to this form of observationijlfe's more extraorﬁinary
operational behavior was being scrutinized as never before, In the LENA
case a full scale securlty review was ordered - the reviewer unaware
of the pressing reasons for it, however. Within two months after this
order was glven the slippery rrincipal of the LENA case, Hofe, announced

that\hh Soviets had lost interest in him and turned him over to the East

Fihe phone tap on Felfe's Munich residenee remained generally unproductive.
Felfe knww this phone was easy to tap, and he apparently instructed Clemens
to slways call at the country home on Saturdey evenings.

y
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German service, In Felfe's safe, evidence was found that he had falsified
official Registry records on the LEMA case. In the Busch case, both

CIA and BND investigators watched nervously as Felfe and Clemens prepared

to accompany Busch to the 9 September 1961 meeting with the KGB in Vienna.

CIA surveillance of Felfe ir Vienna revealed that he took extreme

evasive tactics when leaving his hotel at a time when no activity was
scheduled in the Busch operation. It was a Sunday morning, when the

Vienna streets were quiet. Felfe drove very fast, made several U-turns and
crashed a red light. The surveillance team was under instructions to let
Felfe go rather than risk being detected. It was later learned that

Felfe met with Alfred barely ten minutes after the surveillance had been
broken off. (lemens was in his hotel room with a bad cold and could not
make the méet with Alfred. (This was unfortunate, as after his arrest he
would have given an honest account of what happened at this meeting.)

By‘aigé;;;;tf October 1961, the evidence from telephone 1ntércepts

.was convincing enough to prompt the BND to seek the opinion of the Attorney
General's office as to the chances for taking executive action against

Felfe. On 19 October the Federal Attornsy advised that none of the tapping
evidence was Juridically useful so far, but he advised that the investication
be continued. On the 28th of October, a series of very provocative telephone
€alls was recorded between Clemens and Felfe. From these calls it emerged
that Clemens was having difficulty deciphering a “call from Alfred.® Clemens
sald, "They must havé called when T wasn't here,” since “several pages seem
to have been skipped.” When Clemens was at last able to read Alfred's
message, he reported to Felfe that Alfred wanted Felfe's advice for the
continued direction of a press campaign then being directed by the KGR against
the BND regarding the’gurder of the Ukrainian emigre leader, Stefan Bandera.®

The K&B had already learned from Feife about planned American and German

*Shortly before this, the KSR agsassin Bogden Stashinskiy had defected
to the West and confessed the murder of Bandera, To counter the adverse
publicity the KGB disinformation group in East Germany mounted a campaign
to discredit Stashinskiy and place the blame for the assassination on the BND.
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pub?icity on this case, and on the basis of Felfe's information and with
his guidance were preparing to steal the show with counter publicity of
their own. Alfred alsc wanted Felfe's opinion about the further handling
of Fritz Busch's operation. HMost important for the investigators, however,
was Felfe's news for (lemens that he had just made arrangements for Clemens
to accompany Busch to Berlin in mid-November as a counter-surveillant for

a meeting Busch was to have with a double agent. Clemens could, therefore,
have an opportunity to see Alfrec again. Felfe remarked that the double
agent didn’'t know yet that there was to be a meeting, but that Felfe was
about to write {to Alfred) to arrange a meeting on the 13th or 14th of
November. At last it looked as though there would be an opportunity to
catch one or the other of the agents with incriminating evidence on him.
Furthermore, it seemed certain that Felfe's request to the KGR to make &
specific meeting arrangement woﬁld produce a response from the KGB in the
next scheduled OWVL broadcast, This was to be on Saturday noon, 4 Hovember,
or alternately on ﬂénday afternocn at 1700 hours, € November. Furthermere,
1t was 1ikely that Clemens would be telephoning to Felfe {mmediately after
the receipt of the OWVL message to report its contents. Perhaps at this
point the much needed legal evidence would appear.

FHSSURTTIOFE weke-acttFate. The expected OWVL message was picked
up on éaturday noon. During the afternoon Ciemens made three telephone
calls to Felfe, the gist of which was that Alfred's message contained
more about the press conference, nothing as yet about the new meeting in
Berlin, in fact "nothing speciélj“_consequenth, Clemens would Just send
it along to Felfe by registered mail. Thus the weakest 1ink in the KGR's
comunications channel was presented to us. The opportunity was ideal.

The following day, Sunday, saw hurried legal conferences between the BND
security chief and the Federal Attorney's office and between CIA and the
chief of the mail intercept service (which 15 under Allied control).
The coordination and planning among these offices for Felfe's arrest was
superb - not a simple matter, since Felfe's own “special connections”
had to be circumvented without arousing ire or suspicion.
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At 1030 on Monday morning, & November, Clemens' registered letter
to Felfe was officially handed to the BMND and the Feder@l Attorney. By
1130 the appropriate police officers with END escort we%e assembled at
the BND ﬂeadquarters building in Pullach; Felfe had been summoned to the
office of a senior BND official on an unalarming pretext; the compound
gates were locked, the telsphone lines cut; all'principaiifwere armed,
and the BND doctor was standing hy for any emergency. A few minutes later,
the arresting officers entered the office in which Felfe was conferring
and served thelr warrant. Felfe's first reaction was to grab for his
wallet and attempt to destroy a scrap of paper which was in it. There
was a small scuffle; the officers retrieved the paper, subdued Felfe. By
an enormous stroke of luck the captured notes turned out to be Alfred's
 typewritten EE1 which Felfe had received in Vienna in September. Felfe
refused for several days to make any admissions. }Clemens..wbose arrest
- had been carried cut in Cologne about efght minutes after Felfe's, began
talking {mmediately and led his arrestors to the place where he had
hidden his code pads. Erwin Tiebel was arrested the following day in his
home town. Thus ended, nearly ten years to the day, Felfe's career as

a West German intelligence officertzﬁﬁégu‘eszjﬂaamafnZvacﬁﬁzﬂ;zi
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""~§§W3 December 1961 news of the arrests was generally known throughout
the West German government. By 12 December it was in the newspapers. The
trials took place after lengthy (and from the counterintelligence officer's
point of view, unsatisfactory) interrogations in July 1963. Felfe recéived
a sentence of 14 years in prison, Clemens nine years in prison, and Tiebel
two years at hard labor. Through his mother in Dresden Felfe managed to
reestablish contact with the KGR and continued to correspond with the
Soviets even from his prison cell. Ever resourceful, Felfe first preparec
an S5/W system from the alum in his shaving kit; later, he undoubtedly
received a better system. From time to time he "recruited" criminals about
to be released from jail to smuggle letters out for him. Some letters
were intercepted, hut others apparently got through, and 1t is evident
that Felfe asked the KGB to send him, suitably concealed in laundry,
readihg matter, a chess set, etc., various paraphernalia for escape and
for clandestine communications. He also asked for poison to be taken
in the event the KGB was unable to spring him. He also gave the KGE
a fairly comprehensive and self-exonerating damage report -- blaming
as much as possible on Clemens. The Soviets on several occasions
have attempted to gain Felfe's release in exchange for prisoners
in the East., As of the last reperting, Felfe remains confident that
he will eventually be pardoned, oxchanged, or will manage to escape.

His spirits undoubtedly were boosted when George Blake succeeded in
escaping from jail in England.

" In Felfe's two major deception operations, LENA and Busch, the
KGB endeavored to act as naturally as possible after his arrest.
Fritz Busch received a routine message in early 1962 asking why he

hadn't corresponded lately with the KGB.

esed went to elaborate 1engths tc misconstrue or simply to ignore

the danger signals which the BND kept sending him, and he insisted on
sending “political 1ntelfigence“ back to his West German case
officers. The KGB even went so far as to tet him come to West
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Germany on one of his regular business trips, at which time he
was arrested and interrogated on charges of espionage. He refused
to admit KGB control; however, there were enough inconsistencies in
his story to bolster the earlier analysis that he had been KGB
directed from the beginning. After a brief period in prison,
LENA was returned to East Germany in a prisoner exchange agreement.
The manner in which the East Germans conducted these negotiations
was evidence in itself that LENA was regarded by the East as a
person of special importance, whose return was urgently desired. The
entire prisoner exchange agreement, which was a big thing and
{nvolved well over 1,000 prisoners, was made contingent upon the
release of LENA. *
One cqn see 1n the Felfe case tﬁe gradual davelopmgpt Q;~§E§\

\
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; *Persons knowledgeable on this case have speculated that LENA
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#ftsyn rgporﬁed that 1n Germany™in 1950, dowble agentd”

f Ceptiopal, but that by 1985 they had become very. much “in
wyor, He lgarned this from an g icer who_had returned:to Moscow
W the KGB rezidenturd jn E4St Ge is sanje o ficer also

ed thwx ther was'rea;}y noth{ h that the Hestern
*"-*intel‘g_,ce oryite a&éxﬂdn t find outgqt
; e oo GB disposad ﬂm vas %g@ount o?‘expendab1e build-up
f“Vterial from Edst, ny which equld be used tn slpport
g-»gapperathns.‘ (Fram BND interview of Golitéyn 1n

.....

ut East Germ@ny, afid

- 5% -

SECRET
NO FOREIGN DISSEM

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326



Gt Al SRS M a0 bk

Approved for Release 2019/02/21 C02606326
SECREWNW
™o FO" RIGN DISSEM

24 wi Wt m ?ny hemng mas %wa/wfﬁrg uﬁumrﬁd /w"‘a -

; .l.at in t‘

el E ,»:’ K gl

G
ﬂvestiq.gﬁn wh‘lcq tf}F* SR
T
5% Of ?@37 Fad inﬁicate&' was urcmntlsy nmms@rv ﬁg,en
3 P P " ¢
de;ﬁ%ﬁé wm‘k did b%ﬁv 1t: Was e bR 1Tiant méM hafdle

a7

2 g f
orfration. §
M

o
took the fartmtoua appeara;ﬂcm of a deiecﬁsr, o sOUrce- i

yrate wcuri ty o

‘m ?he BND has taken to heart the sad lessons learned from this ¢ase and
has mdo vigorous efforts to improve and protect its security. Although
historical developments of the last 25 years inevitably make the German
services more 'rulnorablo to penetration than other Western Eurcpean services,
ons should nots that sine &W;l:f END has faced this prcblem squarsly.

The determined efforts of a small group of the BND's most competent younger
officers have besn focussed on this problem, and much progress has been made
in detecting and ym_oving o.fril,lora who because of their wartime background or
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At the end of 1943, tiazi Party bess Hartin Bormarn foresaw the
approaching defeat of the Third 2eich g;;;%egan to build up a secret
Nazi cadre organization unknown to Hitler and other Nazi Teaders. This
organization has come to be known in Western intelligence circles under
the codeword HACKE,™ According to Bormann's plan, HACKE was set up
according to the "V" pattern (5 nsersons): members of one "V" bocame
leaders of further "V"s, and the l-cadership was anonymous to the
tower clrcles, It was to be numarically limited, hut expanded as
needed, Its objective was to exarcis: clandestine influance over
affairs of the Third Reich, and to prepare the aroundwork for éoﬁtiﬁued
activity after the defeat. In early 1944 thore were 2llecedly only
35 members; by the end of that ya2ar, 2 half million dellars in
concentration camp booty had been smuagled abroad and clapdestine
bases had been set up in Spain, Portugsl, Argentina, Japan and Italy.
HACKE menbers were quite different from those who opposed Hitler on
more or less moral gr@unés and who organizad the attonsted assassination
of Hitler on 20 July 1344, They were war criminals, fanatics and
far-sighted opportunists who saw the handwriting on the wall and moved
carly to assure their personal future. To the axtent that ideoloay as
well as  opportunism played a role, their militance and authoritarianiss
brought them far closer to Communism than to Western democracy. After
the war, HACKE kept alive the old Nazi slogan, "Fight the Jews and
plutocrats in the USA,” and 1ts qoal was the founding of a Fourth Reich.

Typical of Soviet capabilitiss in this milieu. is the fact that the
Soviets Tearned of HACKE at its inception. Bormann consulted with

Gestapo Chief Heinrich Mueller concerning the organization, both for

*This codgname was originally coined by Michal Goleniewski for use
in reporting o this subject while he was sti1l in place as a CIA
penetration of the Polish Intelligence Service. Since we do not know
the actual rame of the organization, the codeword HACKY has stuck and
15 sti11 used for want of any beiter temm.
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advice én conspiratorial organization and to gain Mueller's
protection vis-a-vis SS Chief Himmler, who was an enemy of Bormann
and who Bormann feared might 1earp of the orqanization. Gestapo
Chief Muelier, in turn,qwagﬂéﬁ}énd; irn contact with the Soviets at
least as early as the beginning of 1944, and he informed them of Boymann's
plan.* The Soviet operation with Mueller was directed personally by

. (?n&hfleé}4¢w@mad&&Qy4«ua)
Gen. Ahakumov, then Chief of SHERS%“

and subsequently head of the entire
MGB, predecessor of the KGB. Abakumov immedfately recognized the
fmportance of HACKE and did evervthing possible to penetrate the
organization and direct 1t toward }ohq range Soviet goals, Mueller's
knowledoe of HACKE was limitaed. e was only used by Dormann; he was
not fully trusted nor was he 2 member of HACKE himself. But his
knowledge was sufficient to identify other mambers of t%eﬂcrqanizaticn,
and without waiting for the end of the war, Abakuﬁagﬁrnd?uited several
HACKE members bv hlackmail and tireat of denunciation to Hitler and
fimmler,

One member of HACKE with whom the Soviets reportzdly were in touch
during the war is SS Colonel Otto Skorzeny, who is famous for leading
the airborn rescue of Mussolint from Allied imprisomment. Skorzeny
was under active development by Ahokumov's unit as early as 1542, He
was suspected for a while of playing a double game, Lut was reportedly
firmly recruited by the Soviets in mid-1944, For & brief period
shortly before the end of the war, Skorzeny was maneuverad into position
as chief of Hazi military intelligence. Through Skorzeny, Abakumov

hoped to catch in time and oxploit for Soviet purposezs the Mazi Abwehr

*Mueller was well-known as a student and admirer of the NKVD, and
this apparently led him to general sympathy with the Soviet cause. In
his memoires, Gen, Walter Schellenberg, a senior SS and $D officer, guotes
Mueller as saying in Spring 1943: *I cannot help it; I 1ncline more and
more to the conviction that Stalin is on the right road, He is immensely
superior to the Western heads of state, and 1f I had anything to say
about 1t we would very quickly come to an agreement with him.* 1t was
not long after this that Mueller apparently did make his own personal
accomnodation with the Soviets. The Soviet contact to him was reportedly
arranged by Maj. Loelgen, the Gestapo chief in Danzig., who had been
recrufted by the Soviets sometime in 1943. Mueller's post-war wheresabouts
s a much-debated mystery. It was first believed that he died in the

siege of Berlin, but there have been a number of reports that he escaped
successfully to the Soviet Union.
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agents in the U.S. and South America.* It is not known fer-eertain

whether Skorzeny is still a Soviet agent. Deryabin tells us théaKGB
was trying to locate him in 1952, perhaps to reestablish contact. He
is presently living in Spain, from where he maintains active contact
with wartime friends and associates,

After the war, the Soviets concentrated on maximum investigation
of HACKE and maximum infiltration of agents into its membership. The
organization expanded in 1947-48, and this opportunity was exploited.
Several war criminals who were kriowledgeable on HACKE were located in
various Fastern Furopean jails. Goleniewski, for example, has described
‘the two-year effort to break HACKE member Foerster, the former Hazi
Gauleiter of Danzig, who had been sentenced to death as a-war criminal
in Poland. It was Goleniewski himself, who in mid-1952 after six
months of patient debriefing and persuasion, finally induced Fﬂerste%
to reveal what he knew about HACKE. 1In this case, as in a number of
others, Goleniewski operated on direct instructions from the Soviets,
wholly independent of his own Polish service. As soon as Foerster
began to talk about HACKE, he was immediately removed from prison and
flown to Moscow in a special plane. Our only source of direct
knowledge on HACKE is Goleniewski, and most of Goleniewski's
-know1edge comes from his involvewent in the Foerster case and
subsequent discussion with KGB officers who specialized in German
operations. Deryabin has provided circumstantial confirmation,
however., He reborts that the voluminous files on Abakumov's wartime
operations against high level Nazis were known in the KGB as "Abakumov's
legacy," and that they read like a novel. There was renewed interest
in these files about November 1832 (i.e. after Foerster began talking

about HACKE); at that time the files were removed from the Austro-German

* One of the reasons Abakumov rather than Merkulov became chief of the
MGB 1n 1946 was that Stalin agread with his demonstrated policy of maximum
emphasis on intelligence operations against the United States.
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Section to a separate location, and a hiqgh degree of compartmentation
was put into effect with regard to all files pertaining to former Hazi
officers. /\’(‘] wwﬂwglé’ ;@ww
The HACKE story is generadly regard /Aes ah impcrtant backdrop to
understanding post-war German security problems, and particularly to an
understanding of Soviet penetration of German intelligence and security
services as illustrated by the Felfe case. It shows how eakiy in the

game and with whd%kggzcess the Soviets moved to penetrate and exploit

the various formal and informal croupings of former MNazis, Former 55

and SD officers were particularly vulnerable to Scviet bTaékmai?, as

the Soviets systematically sought out and exploited the evidence of their
war crimes guilt. In this group for which conspiracy had become a way of
1ife, the Soviets could also make an 1dea]ngica1 appeal ~- continued

hatred of the Unfted States combined with respect for authoritarian

Soviat power.- Many of these fortier Nazi officers, including some with

a record of hushed-up war crimes, obtainad important or sensitive

positions in the West German goveornment. This group exercised a
particularly fatal attraction on the renascent West German intelligence

and security services, which had an obviocus need for experienced

personne’l to counter the growing threat of Soviet espionage.
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The LILLI MARLEN Case

o
-

Using information gathered {we believe) by several penetrations
of Gehlen's CE branches, the KGB prepared a comprehensive document
on the personnel, organization and operations of GV'L". The document
had the appearance of a report from an agent in place in GV'L" or near
the chief of GV"L" and was signed with the name "Artur." The content
was genuine and implied a real Soviet penetration or penstrations, but
there were some discrepancies in the use of organizational terminology
which suggested that the document itself might be a fabrication. The
document was photographed on microfilm and the microfilm placed in a
dead drop at the base of a lamp post in the West German city of
Ludwigsburg by an agent whom we rave never identified.

The document'was brought to the attention of West German police
by a KGB agent who was briefed to report to the police that he had
accidentally discovered the dead drop. Another KB8B agent was briefed
to empty the dead drop and in deing so, unwittingly, to walk into
the police stake-out, be arrested and thus provide confirmation of the
existence of a Soviet penetration in GV'L"., The account'of the
recruitment; preparation and handling of these two agents {drawn
Targely from their confessions) nrovides some excellent examples of

tactical deception techniques. [n general it should be noted that

both agents were of very Yow calibre - too low to pesetidy be usad

in any real intelligence operation; both had already been blown in
one capacity or another to various Western intelligence agencies.
The KGB presumably used them in the LILLI MARCEN eperation not only
in spite of their low agent qua?i§§ but becauée of 1t

The Agents:

“The Informer”: Bodo Fromm, born in 1915, was a fqrmer Wehrmacht
Lieutenant from the Dresden area. He 1os£§§1§§é2F?§§??§§ Group against
Inhumanity in early 1951, was caught distributing leaflets in East
Germany and recruited by the KGB in Dresden, Fromm continued to work

for the Dresden KGB office as a penetration of the Fighting Group and

BT o &
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and staged a "flight" to West Berlin when the Soviets arrested his
colleagues. Subseguently he tried, on Soviet instruction, but without
success, to get agent work with the French, the British and the
Americans in West Berlin. Later he was able to operat2 as a penetration
of the Conmittee for Liberation from Totalitarianism, a group which was
eventually taken over by the Gehlen Organization. At this point Fromm
was introduced to a new case officer in Berlin who told him that his
targets were the BfV and the Gehlen Organization, In the fall of 1953
all the West German agents whom Fromm had been able to identify to the
Soviets were arrested in the Soviet Zone (except one - so that Fromm
wight not be suspectz and Fromm was ordered to move from West Berlin to
West Germany where he was to await further instructions.

“The Throw-Away": Walter Kunde, born in 1308 in Berlin, was a
parfadica?!ymunemployed salesman. In 1950 and 1951 Kunde worked for
e Brif?gﬁifzﬂg§;1iﬂ. but was dropped on charges of being a swindler and
a fabricator. While employed in a West Berlin department store in 1951
and ?95% Kunde made the acquaintance of an East Berlin customer named
Rolf Rhodin. Rhodin was an old German Communist Party member from
Dresden, a long time Soviet and AfS principal agent, spotter and
recruiter, He was already documented in the files of Qariaus Western
intelligence services. (0f interest in connectfon with the LILLI MARLEN
case 1s the fact that Rhodin had also appeared in the case of Wolfgang
Hogher, a Soviet penetration of one of GV"L™'s sub~basss {n Berlin who
had returned to the fast through a staged kidnapping in 1953, and who
could very well have provided some of the information contained in the
LILLT MARLEN document.)

Kunde lost his job in mid-1952 and was destitute for the next year
and a half. In late Hovember 1937 he accidentally met Rhodin on the
street; he told Rhodin his troubles and accepted Rhodin's offer of help in
return for “favors,ﬁ to beé specified at a later date. Kunde thought at
the time that Rhodin was referry;g to matters connected with East-West
trading, Between Navember 1953 and mid-¥ay 1954, Rhodin met Kunde

fairly often without making any specific points, but was apparently

assessing him closely.

77
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The Operation:

As of spring 1954 both Fromm and Kunde were on call for the KGB's
CE section, Fromm was a completely initiated Soviet agent and was in
direct contact with KGB officers. KXunde knew only Rhodin and had no
precise fdea of whom or what Rhocin represented, Neither agent knew
the other,

In mid-May 1954 Fromm received a sumons from the KGB to come
from West Germany to Karlshorst for a meeting. Rhodin at the same
time called on Kunde and told hin to prepare himself to make a trip
to West Germany., (Kunde had to apply for the appropriate travel
documents.) On 24 May Fromm met his case officer in Karlshorst and was
told that in the near future he was to receive instructions to do
something (not specified) within a 50 km.radius of his home in
Stuttgart. The case officer gave Frorm instructions in S/W, a cipher,
and open code signals to be used for making meeting arrangements,

On the 10th of June 1954, Fromm received a telegram summoning
him again to Karlshorst, but Fromm was unable to travel until the
17th. He let four days go by. however, before he informed the KGB
of this fact. In the meantime Rhodin had told Kunde to keep in very
close touch with him since he was waiting daily for a telegram from
West Germany which would give him some idea of when Kunde could make
his trips. Kunde had his travel documents ready by the 11th of June.

On 17 June 1954 Fromm arrivaed in Karlshorst for his meeting with
the KGB case officers. They were annoyed that he had not been able te
come earlier and said tbat Fromn's task concerned a very important
matter which had "already cost many thousands of marks.” It was
crucial that Fromm be in Ludwigshurg on 18 June at precisely 0700 hours.
Fromm was then given his mission: he was to look for a minox box con-
cealed at the base of a certain lamp post. If Be found it he was to
leave it there and go punctually at 0800 to the Chief of the Ludwigsburg
police and tell him the story of seeing a man put something near the
base of the lamp post. He was to give a plausible excuse for being at

that spot himself early in the morning and was to say that the man had
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acted suspiciously, making Fromm suspect some spying activity. The
Soviets also gave Fromm a physical description for the man, which
they safd was notional and which he could relay to the police. Fromm
was to be sure to report only to ihe Chief of the Ludwigsburg Police,
since he was known to be very pro-American and would certainly inform
American agencies and have the dead drop surveilled.

The Soviet case officers further explained that another man would
empty the dead drop, would be arrested and would confess that he worked
for the Soviets in Karlshorst. (Here they relied on Rhodin's personal
assessment of Kunde's character.) As soon as Frowm had completed this
assfgnment he was to send a report to Rolf Rhodin.

While Fromm was being thus briefed, Kunde was meeting with Rhodin,
Rhodin explained that the matter of Kunde's trip to West Germany (task
st111 unspecified) would become acute two days later, on the 19th of
June. Rhodin would meet Kunde or: the morning of the 19th and give him
the exact details of his mission.

On the 18th of June Fromm arrived in Ludwigsburg, found the minox
in {ts cache as predicted and reported fa-the Chief of Police at 0800
precisely as instructed. Later in the day he returned to Stuttgart
and sent fis report to Rhodin. (n the 19th Rhodin informed Kunde how
£; trave1.to Ludwigsburg and where iﬁ/;éﬁé;;h;wdead drop. He instructed
Kunde to empty it between D600 and 5790 on Monday, 21 June. He then
told Kunde that he should wrap up the film capsule and mail it to his
own addressvin West Berlin, then return to Berlin and give the package
to Rhodin on either the 22nd or the 24th of June, when Rhodin would
meet him., He promised Kunde a reward of a new suit, a pair of shees and
fuli set of dentures. Kunde was given no advice about what to say if
he was picked up by the West German police. The bewildered man was
arrested exactly according. to Soviet expectations and willingly told
all he knew about his contact with Rhodin, '

Not according to KGB plan, howaver, was the fact that Fromm was
an unconvincing actor and arcused the suspicions of the Ludwigsburg

police when he made his first report about accidentally finding the

NO HURELGE T7gaaM
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deaddrop. Also contrary to Soviet hopes was the initial Gehlen
Organization reaction to the LILLI MARLTH document; owing to errors

in the use of organizational terminology. 1t suspected Soviet deception.
Surveillance and mail intercept coverage was instituted on Fromm, and
he was detected mailing a letter to Rolf Rhodin in East Berlin, This
was avidence of a direct link between Fromm and Kunde and the KGB.

Fromn was eventually arrested and confessed his role in the Soviet

deception.

vvvvvvv
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The Sokolov Case -

The Sokolov case illustrates how the Soviets were able, through Felfe, to
monitor a doukle agent operation against the RU involving the interests of a number

of German and American services and nece@ssitating rather elaborate liaison

coordination arrangements, pa At the same time, the KGB was
able to monitor a Western attempt to induce the ﬁ::ﬁt defection of an apparently
inept, insecure and disaffected RU case officer (Sokolov), There is reason to
suspect that the Soviets manipulated the case (a) so as to make it more attractive to th
Western services and thus prolong its life, and (») to involve the BND which was not
originally connected with the case in order to enable the KGB to ;;;2 monitor it
closely through Felfe. In the end, the KGB was willing quietly to observe and
permit the roll-up of an RU net in West Germany consisting of five agents and a
Soviet high speed W/T transmitter,

The case involved considerable expenditure of time on the part of the American
and German services affected, and if one of the Soviet aims was to divert the efforts

of the Western services to non-productive activities, they must ®e credited with

having succeeded,

PO e B
N TR O ——_

fffhkédditioﬁ to the extensive liaison involved in the unsuééssful attempt to induce
Sokolov's defection, the West Gorman services investigated approximately 200 security
suspects. We have only two items of collateral information m which offer some insight
Clemens told ek his interrogators that when
into the objectives of the case as seen from the KGB point of view./ Kesdilsmmwis
he deliberately
Klewerx expressed to Alfred his concern that the Soviets would/allow an agent from
kEast Gormany to smxk walk into a trap and e arrested in West Germany, the KGB
Py
officer shrugged and said ",..this has nothing to do with my office, ¥ ,.. Sokolov
will certainly e arrested." Tuis suggests that at least by the end of the operation,
T [d-t‘-( . //@f.’.‘_ -
the investigation and arrest of Sokolov, who wao#ipp&ren%%s genuinely vulnerakle
to Western xwmarkkx blandishments, had become a principal KGB objective* Justifying
the sacrifice of the GRU agents and the konus Felfe received for his role. smmdive:
o289 A second indication of KGB objectives is )léz;miallfgiunu the UB officer,Michal
Goleniewski, who reported on a briefing given to Soviet and satellite CI officers
in late 1958 and early 1959 »y General Rribanov, chief of the KGB's Internal
Counterintelligence Directorate, Gen. fxtimmx Grikanov stressed the need to collect
information and documentation on "coordination" among the Western services, as this
information could e exploited in propaganda against these xmrximsx services. Thus
fostsring and monitoring the elaborate inter-service coordination mechanism which
was set up to handle the Sokolov case may have been one of the specific KGB objectives,

/ J;%
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apprised
We do not know whether the KGB imis/the RU that Sokolov's net was penetrated,
If it did, this
Fikx/would have enabled the KGB to direct the RU's further handling of the case
and would have facilitated greatly its manipulation, On the other hand, if the
KGB suspected Sokolov from the ®eginning, it may have kept the # RU in the dark about
agents,
the status of Scokolov's xammsx In this event, it would have ®een considerably more
difficult forf the KGB to manipulate the case, and some of theese developments;which
appear to have been the result of KGB manipulation may have to be regarded as xmrmmk

not the result of KGB direction or control.

)oY
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The central figures in the Sokolov case were:

(1) Major Sokolov, a GSFG RU Transborder
Intelligence Point officer at Erfurt, East Germany,
who ran a network targeted against an American
airfield at Sembach;

(2) Karl Heinz#Kiefer, a German railway
employee, member of Sokolov's net, who was doubled
first by CIC and later turned over to the BfV,

(3) Bruno Droste, a refugee from Erfurt who
is suspected of having been played into CIA by
the Soviets.

(4) Lore Poehlmann, a long-time Soviet and MfS
agent who served as principal agent and safehouse
keeper for Sokolov, with her husband,

(5) Waldemar Poehlmann, an RU Transborder
Intelligence Point agent; and

(6) Wilhelm Haller, a BND agent who reported
on MES activities but who is suspected of having
been under Soviet control.

The Soviet case officer, Major Sokolov, had been
running agents to collect OB data on various US air
bases since the early 1950's. Numerous traces on him,
under various names, rested in CIC files. The consensus
of inform &ion indicated that he was an almost unbelievably
careless operator: a drunkard, an insecure talker, a
flamboyant and promiscuous type, well-known around Erfurt
for exactly what he was.

One of Sokolov's longer-lived operations involved a
net of low-level West German agents whose main target
was the collection of information on the American airfield
at Sembach. When one of these agents, a railway employee
named Kiefer, confessed and volunteered his services to
CIC, the latter promptly doubled him. CIC's handling of
the operation can perhaps best be characterized as

defensive; there was apparently no particular CIC interest

SECRET .
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in Sokolov's vulnerabilities. (Kiefer, himself,
complained that CIC dalliance was causing the Soviets
to become suspicious.) Nevertheless, CIC continued to
run him from 1954 until March 1959, when, after five
years of relatively unproductive activity, they turned
the case over to the BfV and the local LfV with the
recommendation that the case be terminated and the network
rolled-up.
However, since the operation appeared still to be
viable, the BfV was in no hurry to roll it up. In
keeping with BfV philosophy that W/T agents should be
doubled if at all possible rather than arrested, they
were particularly interested in one agent in the net
who happened to be Kiefer's brother-in-law and who was
reported by Kiefer to have %Z% issued a W/T set by the
Soviets. (Although this agent was later judged to be
unsuited for a D/A role, he continued to be of key interest.)
The BfV was also intrigued by the relatively large
number of fringe personalities who appeared in the case
as agent suspects. They felt that further investigation
of these individuals would make for a more effective
roll up if this line of action were to be taken later.
Finally, they also felt that more positive handling
of the case including the release of more build up
material, might lead to additional interesting developments.
CIC had requested that all action be closely
coordinated with them. Although the main RU targets
indlidlplions pd tclvdiia, O3
were U.S. Air ForceA the=tatter had not been apprised
of the case by CIC. The BfV now felt obligated to
coordinate with OSI. In order to preclude simultaneous
coordination with several American agencies on one
case the BfV requested CIA to act as coordinator and
represent the total American interest vis-a-vis the
Germans. CIA agreed to do this. After reading into
the case CIA also became strongly interested in Sokolov
as a recruitment/defecfa?n iﬁrget. C;
#)
IR /¢
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At this point, the case began to take on greater
interest. Sokolov gave Kiefer an OWVL system; and he
engaged him operationally with two Erfurt-based agents
previously known to Kiefer who were to help him recruit
a source at the Sembach airfield. These agents, a married
couple named Lore and Waldemar Poehlmann, acted as principal
agents and safehouse keepers for Sokolov. Frau Poehlmann
was already a long-time Soviet and MfS agent; her husband
had for some time been listed in CIC files as an RU
Transborder Intelligence agent. From Sokolov's action,
it appeared that he did not consider Kiefer to be under
Western control.

There iﬁaspec1a1 significance to Kiefer's being given
OWVL just after the BfV took over the case from CIC.

We now realize (although we did not at the time) that it

.« the Soviets epasnkgan o drvoTrsSTORERY.

_QEE£Ex§onsJ’fo supply agents ‘whom they know or strongly
1«'»’!—01{2,

suspect have been doubled by the opposition w1tH‘89p%aﬁuaca%e

communlcatlons systems_///% least as early as 1958, the

RU was deliberately continuing to run such cases with Kﬁ
increasingly elaborate communications. This is‘éZZééﬁiéf \
by information from prenetration of the GRU, Lt. Col. {
Popov. In July of that year, Popov was discussing with

an RU colleague several Transborder cases aimed at Hollénd.

The Soviet remarked to Popov that his "entire Dutch

residency had been compromised.'" ®ignificantly, it was after

this conversation that the RU trained one of these agents

(Dutch Cryptonym PARKER) in OWVL.fz’if we presume that this

L
[

e

n considering the reasons why the RU gave their agents
OWVL after they knew them to be controlled by Western services, we
surmise that this action served several purposes. It was a
new development which whetted the interest of the doubling service
and indicated that the agent was well-regarded by the Soviets.
At the same time, it provided a measure of protection to the RU,
as it allowed them to keep the cases running with- a minimum of
direct personal contact between case officer and agent. It also
allowed a formal contact to be dragged out for a comsiderable
length of time without any real substantive content. For
example, the number of Kiefer's OWVL broadcasts consisting
simply of a call-up signal and a negative message indicator is
impressive. So is the npumberi gf broadcasts which were unintelli-
gible for technical reasdnsi:ili

ND FOREIGN DISSEM
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development in the Sokolov case is related to the fact
that the KGB had discovered by this time that Klefer had
been doubled, then it must also be presumed that the KGB
shared this knowledge with the RU perhaps including
Sokolov. However, adequate information to support
this premise is lacking; in fact, some of Felfe's state-
ments after his arrest suggesfed tha£ the KGB may not
have informed the RU.CﬁEuring the summer of 1959 Kiefer's
information was investigated more fully and a plan was
devised for the gpll—up of his net sometime in the fall.
In September, however, two developments delayed this
action: (1) CIA came upon what appeared to be an
independent lead to Sokolov; and (2) a BND agent appeared
who was in a position to provide information on the Poehlmann's.
The new CIA lead was through one Bruno Droste, a

refugee from Erfurt of obscure loyalties, who was then

~giving music lessons to Americans in Frankfurt. To one

of his pupils, an American officer, he offered information
about a Soviet intelligence officer named "Starov'" with
whom he was in contact in Erfurt. Droste described
"Starov'" as a remarkably insecure drunkard, who ran
operations against US installations in Wiesbaden.

Contrary to CIA orders to disregard Soviet attempts to
contact him, Droste met '"Starov'" in a safehouse in
Karlshorst, East Berlin, in September 1959. From Droste's
description of this encounte, "Starov'" was identified as
Sokolov. At the same time, it was also discovered that
Droste had earlier reported having seen blank East German
residency permits in "Starov's" safehouse which were signed
with the name "Kiefer." This information led to speculation

that Droste and Kiefer might be part of the same net.

\Droste, consequently, was turned over for handling to the BfV.

2 A LR e A

\\ ———

“The other development involved a resident of Erfurt

named Haller. Haller had been spotted by another BND agent in

Feegﬁgéfﬁ’ / g?ﬂ
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Erfurt who reported that Haller would be amenable.to
recruitment and that he could provide information on

MfS activities. Haller was easily recruited and proved
to be a prolific source of information on Frau Poehlmann.
In September 1959, Haller stated that the Poehlmann's
were both MfS and Soviet agents. A short time later, he
reported that Frau Poehlmann was working for a Soviet
intelligence officer named Sokolov, and that the two were
having an affair. This report that Frau Poehlmann was
being run by the Soviets rather than by the MfS caused
her case to be turned over by the BND's MfS section to
the direct control of Felfe in the Soviet CE section. In
mid-November, Haller reported that Frau Poehlmann was going
to West Germany for a '"holiday." The BND, under Felfe's
direction, then began to plan an operation against

Frau Poehlmann, to use her as é means of access to
Sokolov.

Until this time, there had been mro official coordination
between the BND and the BfV on this case although it is
possible that Felfe learned about the case informally
through his contacts within the BfV. It was not until
the BND submitted a priority namecheck request on the
Poehlmann's to the BfV and CIA that it came 1ndﬁéthe open
that all services were working on the same taréegm If
we presume that Felfe learned about the case informally from
the BfV and reported this to the KGB, or that the KGB had
already learned about the case from another penetration
of Western intelligence, then a further interesting
premise presents itself, i.e., that the lead to the Poehlmanns
through Haller was contrived by the KGB and fed to the BND
in order to bring the latter into the case and enable the
KGB to monitor all further developments through Felfe. The

KGB czyld have done this without cutting in the RU.
’%( 09 I/ sztt( CrA /é,ﬁ ' /dk" l}/VD ’é{cz,% /(;714’\. /M%Mﬂrz‘r\

% AN%
AFederal epublic et=the <timq, taking a rest cure. %
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A BND man, Richard Schweizer, acting on Haller's information,
had contacted her on her arrival in West Germany and had
easily established a liaison with her.* He reported that he
found Frau Poehlmann more than approachable; that, in fact,
she seemed to go about the business of being promiscuous

as though it were a duty. %%=#s€5me—appafen£$$haiw¥ﬁis

lead to Frau Poehlmann gave the BND a significant equity

Crrl exspeed
in the eess. /ﬁj{th‘,yf slm./,:«émr- wo Avth wgf‘/ﬂmj vt egre
Uit 2Rt »&f Zﬁ& et as Lo A .
At is time, the case took on some additional interest

when the BfV/LfV reported that Kiefer had been able to
improve his previously somewhat strained relations with his
relative¥, the W/T operato?)and it seemed that he might be
able to develop some additional information on the network's
communications system.

With all of these developments it was agreed that a
thorough reassessment of the operation was essential.
A general coordinating conference was scheduled,and on 11
February 1960 representatives of the BfV, BND and CIA
met in Cologne to discuss further procedures. It was
decided that coordination at the respective headquarters
would be supplemented by working level operational coordination
by the various case officers from the three services.
The rather elaborate coordination mechanism on the German
side (BfV/LfV and BND) as well as on the American side
(CIA, CIC, OSI) plus the large number of investigative leads
developed, resulted in one CIA officer being engaged
virtually full time for about six months on this one

liaison operation.
La'/v c@lwcf :a_,M —-.2;—,1

Afﬁroughout he sprlng and early summer as—develepments

-unfedded coordination activities continued at a rather brisk
pace. The basic agreement was that '"no service will undertake

any action...without coordinating...with the other services

“*Schweizer will be remembered for his participation in the

SECRET
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concerned...[and]...there will be a free and full exchange
of information...'" By July 1960, the number of suspect
agents among the fringe personalities radiating from
Kiefer, other members of his net, from Droste, the Poehlmanns,
and from Haller, amounted to some 200 people located in 11
West German cities and in East Berlin and East Germany.
Moreover, the criéhrossing of trace information seemed

to imply overlaps with GRU, KGB, East Germagjt%olish cases,
and even with one or two Algerian FLN operations in West
Germany. With rare exceptions, however, these people were
of no interest except as security suspects and of little

or no relevance to the goal of recruiting Sokolov. '

In mid-July, Sokolov again sent Frau Poehlmann to
West Germany. There, she came into close operational
contact with Kiefer, who thought that she was susceptible
to defection. More important, he reported that she had
quoted Sokolov as being willing to accept American asylum
rather than return to the USSR for retirement in September.
The coordinating committee decided to move to recruit Frau
Poehlmann at once. If she wodd refuse to cooperate with
the Western services she would be arrested, Sokolov would
be approached by letter, and his West German agents would
be arrested.

Frau Poehlmann was detained on 23 July. Under questioning
she indicated, among other things, that she considered
Sokolov to be immoral and insincere, and claimed that he
had expressed "Western tendencies." &lthough she agreed
to work as a double agent, her interrogators suspected
strongly that she was confessing only to those matters with
which she was confronted. Thus, being judged unreliable, she
was arrested formally on 25 July. She agreed to write a
letter to her ..husband enclosing another letter for

delivery to Sokolov which contained our defection proposition.*®

*Extracts of the official West German protocol containing Lore
Poehlmann's derogatory statements about Sokolovwere sent by
Felfe to his KGB case officer.

SECRET
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The letters were written and mailed shortly after her
arrest.

On 27 July the roll-up of Sokolov's net began,
starting with a tentative list, including suspects
compiled on the basis of Kiefer's information, of 23
persons. The W/T operator was among the first. Some
ten days later, both Kiefer's OWVL and the W/T operator's
communications system were still producing messages from
the East - indicating, to all appearances, that the RU
was still in the dark. The ensuing interrogations
revealed that the evidence against most of the suspects
was not as firm as had been concluded from some of Frau
Poehlmann's earlier statements to Kiefer. In the end only
five agents were convicted in court. Under questioning
Frau Poehlmann admitted that some of her statements to
Kiefer concerning the involvement of some of the suspects
had been exaggerated. She attributed this to a compulsion
to exaggerate and boast about the importance and scope of
her activities and of the gent net of which she was a part.

In early August, Haller reported that Herr Poehlmann
had been unable to deliver the letter to Sokolov because
the latter was out of town. Meanwhile, when Frau Poehlmann
didn't return from her trip to the health resort, her
husband opeﬁed the ktter, thinking it might offer séme
clue to her whereabouts. Although he couldn't read the
Russian text, he recognized that a telephone
number in it (the one through which Sokolov was to contact
an American officer) was located in West Berlin. Accompanied
by Haller (who claimed he was helping Poehlmann because
Poehlmann was partially daf), Poehlmann traveled to Berlin,
called the number, and by this means came into direct
contact with CIA's Berlin Base. Poehlmann agreed to
cooperate with the West. He and Haller reported that Sokolov
had been in an auto accident, but that he was due to be
released soon from the hospital. CIA gave him a second
letter for Sokolov. Three weeks later Poehlmann reported

that Sokolov still had

Approved for Release 2019/02/21 002606326



Approved for Release: 2019/02/21 C02606326
VLUNKI

NO FOREIGN LISSEM

At this point, whatever hopes had originally existed
for persuading Sokolov to defect had pretty well faded.

The Berlin Base officers concerned with the case had begun
to become somewhat chary of both Haller and Poehlmann.
Although they felt that Poehlmann was probably sincere in
his relations with us, they doubted the truth of his story
about the letter to Sokolov, and they thought that the
Soviets might be monitoring his actions. With regard to
Haller, the Base concluded from their discussions with

BND case officers that the latter had not investigated

him very thoroughly, and that their control over him was
very loose. Although they had no firm evidence that

he was controlled by the MfS or the Soviets, they felt that
he was perhaps lying about his personal affairs.

On 17 September, Frau Haller appeared in West Berlin
and reported to BND officers that Poehlmann had learned
that Sokolov had gone to Moscow, but was expected back in
two months. Sokolov, of course, never reappeared. On
2 October, the Hallers requested refugee status in Berlin.k
Haller reported that Herr Poehlmann had been questioned
in late September by the MfS about his relations with
Sokolov. He claimed that he himself had also been questioned
by the MfS about his Western connections, but that he had
been released for lack of evidence. . Later, after receiving
word from his brother that the MfS no longer considered
him a "Western spy,'" Haller returned home. CIA opposed
this move, but the BND, thinking that he might provide
further leads to MfS operations in Erfurt, encouraged it.

Felfe's role in the Sokolov case was unusually passive
(for Felfe). His first official exposure to it occurred
in the fall of 1959 when he received an official briefing

on it from the BfV.* As already stated it is possible,

*Felfe at that time sent some pertinent documents on the

case to red. SECRET
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however, that he had learned about the case informally
some months earlier, when Kiefer was first turned over
to the BfV by CIC. In February 1960, Felfe was one of
the three officers who represented the BND at the coordinating
committee meeting in Cologne. His German colleagues later
remarked that his behavior on that occasion, as well as in
subsequent liaison.meetings, was somewhat unusual. Instead
of railing at them for their incompetence, as was his
custom, he appeared content to allow the BfV free rein
in handling the Kiefer side of the affair. The Poehlmann
contact was run solely by the BND Frankfurt field office.
In his directives to thils office, Felfe represented as
BND consensus his opinion that the handling of the Kiefer
net should be such as to best serve the primary goal of
recruiting Sokolov or inducing him to defect.

Although the operation in the end did not result
in the recruitment or defection of Sokolov it was, neverthe-
less considered a Western success, in that a net of RU
agents, alhﬂ§t low level, had been rolled up and two W/T
sets, one of them a Soviet high speed transmitter® and
cipher material confiscated. In addition the BfV gained
some favorable publicity from the case.

It was only after Felfe's arrest that we learned
(from Felfe himself -- a man who couldn't resist bragging
occasionally) that the KGB was apparently also pleased
with its outcome; it had paid him a rare 1,000 DM bonus

for his contribution to the KGB side of the operation.

2 M Z;»umu&»wzl‘;‘ J
was supposed to have been the 'newest" kind

, but by this time the GRU knew
this equ1pment had already been compromlsed by Popov.
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IUVERSICHT Case Ak
This case summary 11lustrates certain prohlems of source protection,
The KGB learned from Felfe, or possibly from another penetration of the
BND, that an agent of the RU had been doubled. The KGR informed the RU
of this fact, but requested that the RU continuc to run the agent in order

Lt. Col. Popov, a
to protect the KGB source. Our source for this information was -ag

CIA penetration of the GRU.
~ofthe-Ri=nt—the=bime, The RI' ¢id continue to run the operation
as requested, but only in the most nominal way. Not having guite the
same operational interest in the matter, its haadling was reduced to the
comply with the KGB request yet
barest minimum so as t%Aprovide nrotection of their own assets.

ZUVERSICHT (BND cryptonym) was a West German Merchant Marine Captain,
who was recruited in 1951 by the then RU Haval Point in Karlishorst while
on a visit to his family in Cast Germany. When he returned to Yest
Germany he reported the recruitment to the Criminal Police and was
eventually turned over to the BfY, For four years, 1253 {o 195@ FUVERSICHT
was run by the BfV (which used the cryptonym SEEBAER) as a double agent.
MI-6 (cryptonym ILLUSTRIQUS) acted as advisor on the case from about
May 1954 on, During this period ZUVERSICHT joined the West fierman Havy
(Bundeswehr Marine) at RU uraing. The Ry gave him S/W. dead drops,

OWVL and promised to instruct him in a now kind of ¥W/T. When 1t was
determined, however, that ZUVERSICHT would not be able to obtain a
comnissfon in the Navy (because of his agent status), he decided to
resfgn and enter the Merchant Marine. At this point, since the agent's
activities would undoubtedly take place cutside the Federal Republic,
his case was transferreq to the ORD., This occurred formally in
September 1957, but the BND recelved detailed operational briefings

on the case in mid-July. |

In July 1957 the RU case officer requested ZUVEPSICHT to meet him
in Vienna in August. On 24 July the BMD held a conferen;e with the RfY
on plans for the meeting. The BN) offered the use ofsiﬁgg; Vienna-based

surveillance personnel to the BfV and proposed the photographing of the

RU case officer. The BfY Tater cacided to reject this offer and to
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use 1ts own personnel. Shortly before the meeting the BfY surveillance
personnel were instructed not to attempt to photograph the RU officer.
The BfV and BND also agreed that ZUVERSICHT should not yet inform the
RU officer that he was transferring to the Merchant Marine, because
they feared that the RU might lose interest in giving him the new W/T
training 1f they kenw this. The meeting took place as scheduled, but,
contrary to BfV hopes, the RU officer informed ZUVERSICHT that he would
not have W/T training after all, but would henceforth work through a
dead drop, which would be serviced by a W/T operator he never met.
Shortly after thfs, in September 1957, Lt. Col. Popov informed
us that this RU officer was Captain Yuriy Pavliovich Sklavets of the Naval
operational group 1n garTShorst,and that his case had recently been
discussed at améu officers “mslitPng:s At this meeting 1t was
announced that the KGB had recently informed the RU Maval group that
Sklavets' agent was doubled and that Sklavets had been photographed
by a Western CI service during his meeting in Vienna.™ The KGB
requested the RU to keep on running it in order to protect the KGB
source. |
After ZUVERSICHT's return from Vienna, he informed the RU of
his impending transfer to the Merchant Marine. He told them that his
office in the Bundeswehr Marine was undergoing a security # review and
that he had taken fright and decided to resign and go back intc the
Merchant Marine. This story had been concocted - an actual security review was
staged ~ by the BfV and the BND in order to avoid giving the RU the real
reason for the transfer, and in order to provide an excuse for the
abrupt notification. The RU replied to ZUVERSICHT by ordering him to
stop operating and to send his family to East Germany, but by the time the
letter reached ZUVERSICHT's home address he was already on the Atlantic

bound for a& year's duty in Mexico.

*This was a clear indication of staff penetration, as only a penetration
could have known of the orfginal plan to photograph the case officer, which
was in fact never implemented. It also gave some indication of the position
and knowledgeability of the penetration, i.e. he kmm knew of the plan but
was unaware of its cancellation.
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After the meeting with Sklavets in Vienna in 1953 FUVERSICHT had
no further personal contact with the RY; he received no EEI. Messages
were few and far between and inevitably timed to arrive in his home
port just after ZUVERSICHT's ship had put out on a cruise of many months.
The method of communication became more %%gg%aggi%§%§gg§g;4%gu§§§§%gi§wnf

Y 4

officer simply wrote a letter using ordinary postal channels and a very
simple open code. The only sign of assertiveness was one requeit that
TUVERSICHT try to get a berth on a ship putting in te Baltic po;ts!
Felfe kept his end of the game up with characteristic style. He
frequently elaborated on the theme that the RU is gererally an incompatent
-organization {as indeed it scemed in this case), and he had ZUVERSICHT
write a letter of complaint to his RU case officer.criticizing him
for the insecurs communications and generally shabby treatment. The

ZUVERSICHT case ran in this manner until 19611

:ﬁ;@ 'FCY{,, [ S s

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326 ; 7



Approved for Release: 2019/02/21 C02606326

MERKATOR Case

Whereas ZUVERSICHT {llustrates a s1tyat1on in which éi%$%¥5§ﬁ“
sgwiee continued to tolerate ;;Egg;;y-pinﬁfi;%isn at K4B reguest and
did it with ¢ uhe’é%ég;; effort possible, giving itself the appearance
of gra#t incompetence, the MERKATOR case shows a more creative reaction
to the presence of a double agent. The more me purposeful handling

> g cadl

13;“ ity attributable to the fact that MERKATOR was an agent of the
East German foreign intelligence (MFS/HVA) and as such more directly
controllable by a KGB advisor,

MERKATOR was a student at.ann University in 1957 and worked
part time as a walter at state receptions. e was spotteé hy an
MFS/HVA agent in the CDU/Ost (Section of the Christian Democratic Party
for East Germany) and recruited for the tast German service in East
Berlin in January 1957 (HVA cover name OFEN) to report on security
precautions at state receptions in Bonn,)é;?spct agent candidates among
personnel concerned with the organization of receptions, handling of
hotel accommodations (for the purpose of mak1ng audio 1nsta11atiens)

;wpa,aa/ sgen?

etc,  He was put in contact with an HVA vestdent in West Germany.
MERKATOR turred himself in to security authorities and the BfV sub-
sequently ran him as a double in what igz;jC@nsidered é good and
productive operation.

ot long after MERKATOR's doubling, Felfe paid a visit to some
BfY colleagues and was briefed off-the-record about the case because
it was so interesting, Felfe was told he could mention the case in-
formally at Sﬂﬁ headguarters. About six months after this, about
mid-1958, the operation underwent a major change. Uhat happened was
subsequently explained to us by MERKATOR's HVA case officer, Max Heim,
who defected to the West in Hay 1959. Ueim reported that just when he
thought his operation was going very well, the Soviet advisor to the
HVA approached him and informed him that his agent had been “"doubled
by Gehlen" (sic). Heim had then been instructed to turn his agent over

to another section (Heim specialized in operations against the Christian

£ LU DTS / /(

Approved for Release: 2019/02/21 C02606326 FIE—



Approved for Release: 2019/02/21 002606326

m &

CRET
m %‘ BIGY DISSTY
Democratic and Christian Social Union parties) which would continue to
run the case as an operation known to be controlied by 2 Western service.
At this point the HVA objectives in the operation were changed, the HVA
principal agent who had been supporting MERKATOR in West Germany was
withdrawn, and future communications were handled through personal contacts
in East Berlin,
The revised objpctive of the operation was to pass diversionary leads

ik arto Ahe HALH VA Lo Lo TAR <o w&a«f&ﬂg i TR,
and disinformation to the BUT,A The HVA endeaVored sow seeds of
distrust within the BND concerning the governmental office mEex under which
it functioned, i.e, the office of the State Secretary in the Chancellor's
Office, by generating the suspicicn that the senior official in this
office was én East German agent. The HVA also tried to further aggravate
the z distrust between the BHD an¢ the BfV, by glving the BND &Guridtaw
"oroof" that the BfV was penetrated. MERKATOR was given the assigrment to
obtain information about a specific BfV officer, and in the course of
discussing the assignment the HVA case officer implied the BfV officer was
aléeady cooperating with the East but was not fully trusted. Political
disinformation was also channeled through MERKATOR, The operation was
far less effective than it.might have been, as the KGR erred in telling
the HVA MERKATOR had been doublecd by "Gehlen.® The doubling service
was actually the BfV rather than tho BND, so some of the disinformation
missad its mark.* For example, the BfV reaction to MERKATOR's report
that one of‘ﬁﬁﬁ officers was an FVA agent was far different than the BiD
reaction wouid have beer to the same report. Although the BfY was
concerned about the implications of MERKATOR's reports and investigated
them, it viewed the sudden changes in the MERKATOR operation with some
reservation., The aperation was broken off after Heim's defection in

May 19589, -

*There are several possible plausible explanations of the KGE error,

**In connection with Heim's defection, there was an interesting
development in the PANOPTIKUM case, which Felfe had taken over about that
time, In July 1959, the PANOPTIKUM double agent, General Panzinger,
received a K6B requirement via OWVL te find out if Hefm had been a BRD
or a BfY agent in place prior to his defection., This was a totally
unrealistic requirement for General Panzinger, as it was not the type
of information he had access to ot all, but the requirement could serve
Felfe as an excuse to inquire into the Heim case.
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w»wwf”fwff tlossary of German Words and Abbreviations
AbWehY ..uviiiessnansssnacrnsanss Intelligence service of the Suprene

Command of the German Army.
At Blank ... ..uiveenveervrseas.. Predecessor organization of the West
German Ministry of Defense.
33 1 Federal QOffice for the Protection of
the Constitution, principal Hest German
internal security organization.

BND . i iiiiiieereerisannnassess, Fedaral Intelligence Service, the organ-
ization responsihle for foreign intelli-
gence, but which also has some internal
security and offensive CE functions.

DDR IR NN EENITEEREENENEENEENENENESEN] Geman {)emocratic RepUb}iC; -i-e» East
Garman _

Fremde Heere st {FHQ) ........{ﬁgneral Staff section dealing with infor-
mation concerning armies of countries
to the East of Germany,ﬁﬁ«ié gt ok Loyl d oo

3 -
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GESTAND suvvsererensossnseassesnePolitical police.

BV LY it vrvresavsranannanananss. D&hlen Organization's field base for
CE and CI operations, located in
Karlsruhe.

HYA ©iivierassnssonnesesesesasss. Foreign intelligence component of the
Fast Gorman Ministry of Security.

Karishorst ..oveevnnenee serresens Section of East Berlin where the large
Fast German Headquarters of the KGB was
located.

Kaiserministerium ......vver.v... Predecessor organization of the Yest
German Ministry for All-German Affairs.

Land or Laender ....eccievavns ... Political subdivision(s) of West Germany,
roughly equivalent to a province or state.

LfV ..........................;.. A Land security service. While not
divectly subordinate to the BfY, it
cooparates closely with it.

MES it viiscroacrcnansenessarasess EASt German Ministry of State Security.

RSHA s vvevrnoveronsraannsarsssesn Contral Security Office of the Relch: in
1939 it took over control of the Gestapc,
§0, and criminal police,

S0 b eeivevansecrnescanssrsransass SeCUrity Service of the 58, in effect the

intelligence service of the $S and the
Nazi Party.
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SED ttuvrvranvneveneasenansassses Socialist Unity Party. the Comuunist
Party of tast Germany.

SFS i riirreransassencssrssnesass Predecesser organization of the #fS,
the Fast German Ministry of Security.

GPD .t revrraennnacsnensanananesss West Germen Socialist Party.

0 i tetesrnsseser et var s .. Flite Guard of the Hazi Party.

WAFFEN SS vreevcensnssreneanseses Hilitarized branch of the Elite Guard
of the iHazi Party.

WO FORILUE el
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